
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: در این حالت ناعادلانه ای که ایران را تحریم 
کرده اند، یکی از راه های اثبات حقانیت، حضور فعال تر در مجامع و مراکز بین المللی از جمله مجامع 

ورزشی است.
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی دیروز در دیدار جمعی از اعضای هیأت رئیسه کنفدراسیون وزنه برداری آسیا، 
فعالان و پیشکسوتان عرصه بین الملل ورزش وزنه برداری، ورزش را نیاز ضروری برای سلامت و نشاط فرد و جامعه 
دانست و گفت: ورزش، توصیه اسلامی و یک اصل بدیهی است که عقل سالم در بدن سالم است. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، ورزشکاران و هنرمندان مردمی را افراد شاخص هر جامعه و مورد علاقه و احترام برای مردم 
خواند و افزود: روح پهلوانی و نشاط بخشی در ذات ورزشکاران و هنرمندان است که محبوبیت آنها در جامعه نیز به 
خاطر روحیه جوانمردی است. وی با ابراز خرسندی از موفقیت های ورزشکاران ایرانی در مسابقات جهانی و بین 
المللی، گفت: وقتی در اوج تحریم ها، مردم کشورهای دنیا برافراشته شدن پرچم ایران را در مسابقات ورزشی می 
بینند، به این نکته سیاسی و اجتماعی توجه می کنند که تبلیغات سوء و ایران هراسی آنان، کینه توزانه و ظالمانه 
است. رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام رشته های مختلف ورزشی، از جمله وزنه برداری و کشتی را ورزش بومی 
ایرانیان در طول تاریخ دانست و گفت: این دو رشته ورزشی قابلیت هایی دارند که می توانند ایران را در عرصه های 
بین المللی سرآمد کنند که شرطش شناسایی استعدادها، میدان دادن به آنها و حمایت مالی و معنوی از ورزشکاران و 

مسئولان ورزشی است. هاشمی رفسنجانی حضور و مدیریت مسئولان ایران در فدراسیون ها و مجامع ورزشی آسیایی 
و جهانی را مهم توصیف کرد و گفت: کسب و حفظ سمت های جهانی و آسیایی در مراکز معتبر ورزشی که رقبای 
زیادی دارد، سخت، اما با توجه به اعتبار و روحیه ایرانیان، امکان پذیر است و باید همکاری های داخلی و منطقه ای و 
رایزنی های لازم برای تحقق و تداوم این امر مهم عمیق شود. وی تلاش های فردی و جمعی انسان ها برای حضور در 
سطح بالای مسائل سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ورزشی را یک اصل اسلامی، انسانی و روانی خواند و افزود: در این 
حالت ناعادلانه ای که ایران را تحریم کرده اند، یکی از راه های اثبات حقانیت، حضور فعال تر در مجامع و مراکز بین 
المللی، از جمله مجامع ورزشی است. در آغاز این دیدار دکتر علی مرادی، دکتر پورکاظمی، فرهاد تلوکیان و پورکیان، 
دبیرکل، - رئیس فدراسیون پزشکی و ورزشی و رئیس کمیته پزشکی فدراسیون- رئیس فدراسیون ورزش های 
زورخانه ای و پهلوانی- یکی از قهرمانان سابق وزنه برداری، گزارشی از برنامه ها و فعالیت های این کنفدراسیون ارائه 
کردند و خواستار راهنمایی های بیشتر رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام شدند. حسن جلّود، رئیس فدراسیون 
وزنه برداری عراق و نائب رئیس کنفدراسیون آسیای وزنه برداری نیز که در این دیدار حضور داشت، با بیان برنامه 
های عراق و آسیا برای گسترش کمّی و کیفی ورزش وزنه برداری، به جایگاه آیت الله هاشمی رفسنجانی در جهان 
اسلام اشاره کرد و گفت: جوانان مسلمان ورزشکار همیشه از تفکرات اسلامی جناب عالی به عنوان چراغ راه در زندگی 

فردی و اجتماعی استفاده می کنند.

آیت الله  هاشمی رفسنجانی: 

راه اثبات حقانیت ایران حضور فعال در مجامع بین المللی است

دکتر روحانی رئیس جمهور: 

دوران افراط و فضای امنیتی به سر آمده است 
رییس جمهوری با بیان این که اگر لازم بود 50 وزیر به مجلس معرفی می کردم اما 
از راه خود و وعده ای که به جوانان داده بودم بازنخواهم ایستاد، گفت: دوران افراط و 

تفریط به سر آمده است. 
حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« که به همراه کاروان تدبیر و امید  روز گذشته 
سه شنبه در دهمین سفر داخلی به استان گلستان رفته است در جمع مردم این استان، افزود: 
وعده ای که ما در سال گذشته در 24 خرداد پای صندوق آرا به یکدیگر دادیم ، به وعده خود 
وفادار هستیم و وفادار خواهیم ماند. وی ادامه داد: آنچه من به شما وعده دادم، نجات اقتصاد 
کشور، احیای اخلاق در جامعه و تعامل سازنده با جهان بود، من پای وعده خود تا لحظه آخر و 

با همه توانم ایستاده ام.رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی خاطرنشان کرد: من به نسل جوان 
عزیز کشورم ومخصوصا به جوانان دانشجوی عزیز وعده می دهم پای قول های خودم خواهم 

ایستاد.روحانی تصریح کرد: این که پنج وزیر را به مجلس معرفی کردم، اگر لازم بود 
50 وزیر را به مجلس معرفی می کردم اما از وعده ای که به شما دادم و از 

راه خودم باز نخواهم ایستاد، دوران افراط و فضای امنیتی به سر آمده 
است. وی همچنین گفت: در دوران وحدت، اتحاد، اعتدال و فضای باز 

برای کمک به یکدیگر راه خود را ادامه می دهیم، فرهنگ اعتدال، 
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سخني با شوراي شهر قم؛

بگذاريم قم 
نفس بكشد!

 ایمان :مدیر کل پزشکی قانونی استان قم  گفت. طی 
هشت ماه  امسال نزاع و تصادف همچنان بیشترین میزان 

مراجعه را به خود اختصاص داده اند.
دکتر حمید صدیقی آخا  بابیان اینکه از ابتدای فروردین تا انتهای 
آبان ماه سال جاری 26 هزار و 916 نفر به پزشکی قانونی قم  مراجعه 

کرده اند  اظهار داشت: نزاع با 5 هزار و 964 و تصادفات جرحی با 
5 هزار و 262 نفر همچنان در صدر علل مراجعه به پزشکی قانونی 
هستند. وی  افزود : از مجموع مراجعات به مراکز این اداره تعداد 26 
هزار و 63 نفر بصورت سرپایی در مواردی همچون نزاع، تصادف، 

حوادث کار، معاینات روانپزشکی، معاینات اختصاصی و ...

مدیر کل پزشکی قانونی  استان قم  اعلام کرد:

نزاع و تصادف بیشترین  علت 
مراجعه  به پزشکی قانونی قم

آیت الله علوی گرگانی : 

مدیران ضوابط را بر روابط حاکم کنند 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

وضعیت بهداشت و درمان قم 
در شان این استان نیست 
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به چارچوب توافق  
نهايی بسیار نزديک 
شده ايم
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ظریف وزیر امور خارجه:
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افزایش سه  از  ایمان: استاندار قم 
برابری ظرفیت حمل مسافر در خط 

 ـتهران خبر داد. آهن قم 
حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق 
شب  دوشنبه  قم  استاندار  صالحی منش 
مسیر  جدید  مسافربری  قطار  با  گذشته 

 ـقم وارد این شهر شد. تهران 
وی در بدو ورود به ایستگاه راه آهن قم، 
با اشاره به سفر یک روزه خود به تهران برای 
دیدار با دکتر آخوندی وزیر راه و شهرسازی 
گفت: در این جلسه تصمیمات بسیار خوبی 
 ـگرمسار، ضلع شرقی  درباره با آزادراه قم 

حرم مطهر و بافت فرسوده قم گرفته شد.
استاندار قم با بیان اینکه عملیات عمرانی 
 ـگرمسار به اتمام رسیده است،  آزادراه قم 
افزود: حسب تاکید وزیر راه و شهرسازی، این 
آزاده راه پس از ایمن سازی کامل، تجهیز آن 
به دوربین کنترل سرعت و استقرار نیروهای 

امدادی به بهره برداری خواهد رسید.
وی با اشاره به برنامه سفر رئیس جمهور 
کرد:  تصریح  امسال  اواخر  برای  قم  به 
 ـگرمسار و افتتاح  بهره برداری از آزادراه قم 
صحن و کتابخانه ضلع شرقی حرم مطهر 
کریمه اهل بیت )س( در جریان این سفر 

انجام خواهد شد.
حجت الاسلام صالحی منش با اشاره به 
 ـقم و افزایش  راه اندازی قطار جدید تهران 

سه برابری ظرفیت حمل و نقل مسافر در 
این مسیر افزود: توسعه حمل و نقل ریلی به 
عنوان بستری ایمن و ارزان برای حمل و نقل 

مورد توجه مسئولان است.
استاندار قم دلیل سفر خود با قطار جدید 
 ـقم را ترغیب مردم به استفاده از  تهران 
این وسیله حمل و نقل عمومی عنوان و 
خاطرنشان کرد: صدا و سیما و راه آهن قم 
باید با اطلاع رسانی این افزایش ظرفیت به 
مردم، زمینه استفاده بیش از پیش زائران و 

مجاوران از قطار را فراهم کنند.
شایان ذکر است راه آهن قم با افزایش سه 
 ـقم، در سه شیفت رفت  برابری قطار تهران 
و برگشت همه روزه به زائران و مجاوران شهر 

مقدس قم خدمات رسانی خواهد کرد.

شهرقم در مسئله آب
دچار شرایط سختی است

استاندار قم  همچنین در جلسه شورای 
حفاظت از منابع آب استان که در تالار امام 
مدیریت  شد،  برگزار  استانداری  )ع(  رضا 
و  نیازمند عزم ملی  را  منابع آب  صحیح 

مشارکت همه ی مردم دانست.
صالحی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
منش طی سخنانی با اشاره به مطالعات و 
مقالات علمی پژوهشگران اظهار کرد: کشور 
ایران در شرایط نامناسبی از لحاظ منابع آب 

قرار دارد.

استاندار قم با بیان اینکه شهر قم نیز 
سختی  شرایط  دچار  آب  ی  مسئله  در 
عدم  صورت  در  کرد:  خاطرنشان  است 
توجه به مصرف صحیح این مایه ی حیات، 
روبرو  با مشکلات جدی  آتی  در سالهای 

خواهیم بود.
وی داشتن استراتژی مشخص برای 
مهم  بسیار  را  آب  منابع  از  استفاده 
برشمرد و افزود: باید ضمن الگوگیری از 
کشورهای موفق در این زمینه، از نظرات 
نهایت  بومی  های  طرح  و  کارشناسان 

استفاده را نماییم.
صالحی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
بالای  بسیار  های  هزینه  ادامه  در  منش 
استحصال آب را مورد توجه قرار داد و افزود: 
مدیریت صحیح منابع آب نیازمند عزم ملی 

و مشارکت همه ی مردم است.
وی هماهنگی دستگاه های اجرایی را در 
پیشبرد طرح های حفاظت از محیط زیست 
و آب و خاک قم بسیار مهم دانست و افزود: 
باید با اطلاع رسانی صحیح به مردم خصوصا 
کشاورزان و صنعت گران، مانع هدر رفت آب 

شویم.
استخرهای  ساماندهی  جلسه  این  در 
ذخیره آب در روستاها، تامین منابع مالی 
کنتورهای هوشمند آب و مقابله با انشعابات 

غیر مجاز آب مورد بررسی قرار گرفت.

استاندار قم خبر داد

افزايش 3 برابری ظرفیت حمل مسافر در خط آهن قم - تهران

ایمان: عضو شورای شهر قم بر تفاهم شهرداری 
و آب منطقه   ای زیرنظر استانداری تاکید کرد و گفت: 
با شکل گیری این تفاهم شاهد تخریب اموال عمومی 

نخواهیم بود.
از  یکی  اقدامات  به  اشاره  با  عابدینی پور  محسن 
شرکت های  دولتی در مسیر بلوار زائر و واکنش شهردار قم 
به این مسئله اظهار کرد: شرکت آب منطقه ای قم براساس 
قانون توزیع عادلانه آب، خود را متولی نگهداری رودخانه ها 
و بهره برداری از آنها می داند، به همین  دلیل این شرکت 
برای روزهایی که امکان بروز سیل در آنها می رود، آمادگی 

لازم را به وجود می آورد. 

وی افزود: در سال 1388 که من شهردار قم بودم، این 
مباحث مطرح بود، ولی طی هماهنگی با  استانداری و شرکت 
آب منطقه ای قم، صورت جلسه ای تفاهمی مبنی بر اینکه 
زیباسازی و  نگهداری بستر رودخانه توسط شهرداری صورت 

گیرد، به امضا رسید.
عضو شورای شهر قم با بیان اینکه در آن تفاهم نامه، ایجاد 
مستحدثات وجود نداشت، گفت: قرار نبود در  بستر رودخانه 

ساختمانی ایجاد شود. 
وی ادامه داد: در آن زمان زیباسازی در حد رنگ آمیزی 
این  دست  از  مواردی  و  رودخانه  بستر  بهسازی  جداول، 
براساس تفاهم نامه صورت گرفت، ولی پس از آن شاهد 

نصب المان هایی در این مسیر بودیم که  شاید شرکت آب 
منطقه ای به دلیل اینکه احتمال می دهد این موانع در زمان 
بروز سیل،خطرآفرین  هستند اقدام به تخریب آنها کرده است. 

عابدینی پور تصریح کرد: با این حال اگر باز هم تفاهمی 
میان شهرداری و آب  منطقه ای با نظارت  استانداری شکل 

می گرفت، امروز شاهد این وقایع نبودیم. 
و  المان ها  ساخت  به  اشاره  با  قم  شهر  شورای  عضو 
چنانچه  دو  گفت:  مردمی  عوارض  محل  از  زیباسازی ها 
دستگاه تفاهم لازم را با یکدیگر داشتند و استانداری هم 
مدیریت کار را بر عهده می گرفت، قطعا به  این شکل اقدام به 

تخریب گسترده صورت نمی گرفت. 

 ایمان : معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم از بهره مندی 
بیماران کم بضاعت در قم از موقوفات دارو و درمان خبر داد. 

حجت الاسلام علی عزیزی با اشاره به موقوفات در زمینه درمان گفت: طی قراردادی که 
با دانشگاه علوم پزشکی منعقد شده است بیمارانی که بضاعت مالی ندارند و توانایی پرداخت 
هزینه های درمان را ندارند به اداره کل اوقاف و امور خیریه معرفی می شوند تا از موقوفاتی که 
برای دارو و درمان در نظر گرفته شده در اختیار آنها قرار داده شود.وی در بخش دیگری از 
سخنان خود گفت: سومین همایش امامزادگان استان قم در اسفندماه سال جاری برگزار 

خواهد شد.

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم عنوان کرد: آخرین مهلت ارسال آثار به این 
همایش 30 بهمن ماه است که به صورت سلسله همایش ها برگزار می شود.وی با بیان اینکه 
امسال سومین سال برگزاری همایش امامزادگان است، افزود: سال اول همایش برای معرفی 
امامزادگان استان قم برگزار که به معرفی 440 امامزاده استان قم پرداخته شد و بسیار مورد 
توجه قرار گرفت، همایش بعدی همایش آل امام صادق)ع( است.حجت الاسلام عزیزی با بیان 
اینکه 2۷ امامزاده از نسل موسی بن جعفر)ع( در استان قم هستند، گفت: سال سوم همایش 
با محوریت آل موسی بن جعفر)ع( در قم برگزار می شود.وی بیان کرد: این همایش در چهار 

محور اصلی و زیرشاخه های آنها برگزار می شود.

ایمان: مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم بر بهره گیری از ظرفیت پایگاه های 
جمعیت هلال احمر در هنگام وقوع حوادث و سوانح تاکید کرد.

محمد گلفشان در جلسه مسئولین پایگاه های جمعیت هلال احمر قم که در محل امامزاده 
ابراهیم قم برگزار شد با اشاره به اینکه در این گونه پایگاه ها فعالیت های امدادی و داوطلبانه 
بسیاری می تواند انجام شود اظهار کرد: ما با ایجاد این پایگاه ها در صدد بهره گیری از ظرفیت 
آنان در مقابل بروز هرگونه فعالیت های مختلف به خصوص در مواقع بروز حوادث و هرگونه 

بحران هستیم.
وی با بیان اینکه مساجد و دیگر مراکز در راه اندازی پایگاه ها نیاز است ما را یاری کنند، 

گفت: اگر پایگاه در محلی راه اندازی شود در موقع بروز حوادث در آن محل، پایگاه مورد نظر 
نقش موثری می تواند در بحران ها ایفا کند و افراد آموزش دیده همین پایگاه نخستین کسانی 
هستند که می توانند اقدامات اولیه را انجام دهند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم با اشاره به 
برگزاری جلسات مستمر با مسئولان پایگاه ها گفت: تلاش ما این است که این گونه جلسات را 

برای تبادل نظر و بهره گیری از نقطه نظرات و پیشنهادات مستمر برگزار کنیم.
همچنین اعضاء حاضر در جلسه به بیان نقطه نظرات، پیشنهادات و برخی مشکلات 

پرداختند.
در پایان این مراسم پایگاه جمعیت هلال احمر قم در امامزاده ابراهیم افتتاح شد.

و  آموزش  کل  اداره  سوادآموزی  معاون   : ایمان 
پرورش استان قم از سوادآموزی ۶ هزار و ۴00 نفر در 

این استان از ابتدای سال تا کنون خبر داد. 
حجت الاسلام محمدرضا قاسمی نیا در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشت: بر اساس سرشماری سال 1390 که توسط 
مرکز آمار ایران به عنوان مرجع رسمی انجام داد با توجه به 
خود اظهاری مردم استان قم، در گروه سنی 10 تا 49 سال 
تعداد 44 هزار و 66 نفر اعلام بی سوادی کرده اند که اولویت 
فعالیت سوادآموزی برای این گروه سنی است.وی ادامه داد: 

طی سالجاری در سه دوره فعالیت سوادآموزی، انتقال و 
تحکیم سواد آموزی، 6 هزار و 400 نفر در فعالیت های سواد 
آموزی استان شرکت کردند.معاون سواد آموزی اداره کل 
آموزش و پرورش قم گفت: امیدواریم افراد باسواد خانواده ها، 
افراد بی سواد را برای باسواد شدن تشویق کنند.وی بیان 
کرد: از فرزندان و دانش آموزانی که والدین بی سواد دارند 
تقاضا داریم والدین و یا بستگان نزدیک خود را آموزش دهند.

حجت الاسلام قاسمی نیا گفت: طبق هماهنگی انجام شده 
با کانون بازنشستگان فرهنگی استان، فرهنگیان بازنشسته 

می توانند با انتخاب مدرسه مورد نظر خود به تدریس به بی 
سوادان بپردازند.وی ادامه داد: از آنجایی که مربیان فرهنگی 
تجربیات خوبی را در امر بازنشستگی دارند انتظار داریم در 
این امر مشارکت کنند و حق الزحمه به صورت کلاسی و یا 
فرد به فرد پرداخت می شود.وی بیان کرد: در سال جاری 
همکاری مشترکی با دستگاه های اجرایی استان از جمله اداره 
کل زندان ها، اداره کل کمیته امداد، اداره کل بهزیستی استان 
انجام شده است که برای باسواد کردن مددجویان این نهادها 

اقدام شود.

از ورود شش دستگاه  نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی  ایمان: 
آمبولانس و یک دستگاه سی تی اسکن به بیمارستان امام رضا)ع( پس از رایزنی با 

وزیر بهداشت و رئیس سازمان تامین اجتماعی خبر داد.
احمد امیرآبادی فراهانی به اقدامات صورت گرفته برای تجهیز بیمارستان امام رضا)ع( اشاره 
کرد و گفت: طی مکاتبات صورت گرفته با وزیر بهداشت و برگزاری جلسات متعدد با حضور 
دکتر نوربخش، رئیس سازمان تامین اجتماعی کشور، وی در مورد اختصاص شش دستگاه 
آمبولانس و خرید دستگاه سی تی اسکن برای بیمارستان امام  رضا)ع( به بنده قول مساعد داد.

وی ادامه داد: با پیگیری های انجام شده آمبولانس ها وارد قم و تحویل بیمارستان تامین 
اجتماعی امام رضا)ع(شده است و دکتر نوربخش نیز قول داد که سی تی اسکن خریداری شده 

تا دهه فجر به بیمارستان امام رضا )ع( تحویل داده شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه تلاش ها برای تجهیز این 
بیمارستان ادامه دارد خاطرنشان کرد: امیدواریم با تجهیز بیمارستان امام رضا)ع(، این مرکز 
درمانی بین راهی بتواند خدمات بهتری به زائران و مجاوران شهر کریمه اهل بیت)س( ارائه 

دهد.

ایمان:  مدیرعامل سامَپ قم و معاونان سازمان مدیریت 
پسماند در نیمه شب از نظافت و پاکیزگي خیابان ها و نحوه 

خدمات رساني پاکبان هاي شهر بازدید کردند.
در این بازدید که از ساعت 23 آغاز و تا پاسي از شب ادامه 
داشت، رضا بامداد اصل مدیرعامل، شریفي معاون اجرایي و 
محمودیان مسئوول کمیته پسماندهاي عمراني و جمعي از 

ناظران و کارکنان سازمان حضور داشتند.
باغ راه بهار، بلوار کریمي، خیابان هاي آذر و 30 متري 
قائم، نوبهار و 55 متري عمار یاسر، خیابان امام و بهشتي و 
... از جمله شوارعي بودند که مورد گشت زني شبانه مجموعه 

مدیریت پسماند قرار گرفتند.
بامداد اصل در این گشت زني شبانه ضمن بازدید از نحوه 

فعالیت پاکبان ها، جویاي مشکلات آنها شد و بر پیگیري 
پرداخت به موقع حقوق پاکبان ها تاکید کرد.

شستشوي  ها،  پاکبان  کار  لباس  تعویض  بررسي 
... از موضوعاتي  مرتب خودروهاي جمع آوري زباله و 
بود که وي انجام به موقع آنها را از معاونان و همراهان 

خود خواستار شد.

ایمان: رئیس آموزش و پرورش استثنایی استان قم 
با اشاره به ارائه شرایط مطلوب آموزشی به معلولان 
قمی گفت: تنها مرکز هوشمند اختلالات یادگیری و 

دومین مدرسه اوتیسم کشور در قم دایر است.
علیرضا کبیری پیش از ظهر دیروز در همایش تجلیل از 
دانش آموزان معلول استان قم که در تالار همایش های اداره 
کل تبلیغات اسلامی قم برگزار شد، اظهار کرد: روز جهانی 
معلولان،  روزی برای تغییر نگرش ما نسبت به کسانی که 
است که با وجود نقص جسمانی دل هایی به وسعت آسمان 
دارند. وی با تبیین وظایف افراد جامعه نسبت به معلولان 
تصریح کرد: ما باید نسبت به آنچه اسلام به آن سفارش کرده 
است پایبند باشیم و آنگونه که دین به ما سفارش کرده است 
با معلولان در جامعه برخورد کنیم. رئیس آموزش و پرورش 
استثنایی استان قم با اشاره عصری که در آن قرار داریم، 
گفت: عصر کنونی عصر تکنولوژی است و ارزش انسان ها 
به بینش آنان است و امروز انسان ها به این باور رسیده اند 
که باید فرصت یکسانی برای تمام افراد جامعه فراهم کرد. 

وی با بیان اینکه در جامعه باید همان شرایطی که برای غیر 
معلولان فراهم شده است برای معلولان نیز فراهم شود، 
گفت: در صورتی که چنین شرایطی برای معلولان فراهم 
شود، آنان نیز می توانند به چرخه معمولی زندگی بازگردند. 
کبیری با اشاره به دوراندیشی دین مبین اسلام در همه 
مسائل جامعه تصریح کرد: امامان معصوم ما بیش از هزار 
سال پیش بر ضرورت کمک به ناتوانان و پاداش کمک به این 
قشر از جامعه تاکید کرده اند.  وی با اشاره به وظیفه آموزش 
و پرورش در جامعه بیان کرد: این نهاد وظیفه دارد نوگلان 
جامعه را به صورت شایسته تربیت کرده و به زیباترین شکل 
ممکن روح این آفرینش های خلقت را صیقل دهد. رئیس 
آموزش و پرورش استثنایی استان قم، سنجش و غربالگری 
دانش آموزان پیش از ورود به مدرسه را مورد توجه قرار داد 
و گفت: پس از انجام غربالگری شماری از کودکان به دلیل 
تفاوت معناداری که با سایر کودکان دارند جدا شده و به 
صورت ویژه باید به آنان آموزش داد. وی با بیان اینکه آموزش 
و پرورش استثنایی به دانش آموزانی که دارای مشکلات و 

معلولیت های گوناگون هستند خدمات ارائه می کند تصریح 
معلولیت،  دارای  دانش آموزان  بیشتر  وجود  این  با  کرد: 
محتوای درسی ایشان با محتوای درسی سایر دانش آموزان 
متفاوت نیست. کبیری شمار دانش آموزان معلول را در استان 
قم مورد توجه قرار داد و گفت: یک هزار و 690 دانش آموز 
در قم دارای معلولیت هستند که شماری از آنان بر اساس 
وضعیت جسمانی در مدارس عادی تحصیل می کنند و 
شماری دیگر از آنان نیز مدارس استثنایی مشغول تحصیل 
هستند. وی با اشاره به استعداد بالای دانش آموزان معلول، 
بیان کرد: درصد بالایی از دانش آموزانی که مشکل شنوایی 
و بینایی داشتند در سال جاری در دانشگاه قبول شدند که 
این امر نشان از ظرفیت ویژه این دانش  آموزان دارد. رئیس 
آموزش و پرورش استثنایی استان قم از اضافه شدن دو رشته 
جدید به رشته های تحصیلی برای دانش آموزان استثنایی 
اشاره کرد و گفت: تعمیر لوازم خانگی و پرورش گل های 
آپارتمانی رشته هایی هستند که به تازگی برای معلولان در 

نظر گرفته شده است.

عضو شورای شهر قم تاکید کرد

لزوم ایجاد تفاهم میان شهرداری و آب منطقه   ای قم

اخبار  سرمقاله

یادداشت روز

فرمانده انتظامي استان قم 

محرومیت زدایي یکي از رسالت هاي مهم 
انقلاب اسلامي است

 ایمان: فرمانده انتظامي استان قم گفت: محرومیت زدایي یکي از رسالت هاي 
مهم انقلاب اسلامي است. 

سردار "کاظم مجتبایي" در حاشیه بازدید از مرکز چشم پزشکي جواد الائمه )ع( در 
سخناني با ابراز رضایت از پتانسیل مرکز چشم پزشکي جواد الائمه )ع( در درمان بیماران 
بخصوص اقشار کم درآمد، خدمت به مردم را مقوله اي مهم در جامعه اسلامي دانست و 
تصریح کرد: محرومیت زدایي یکي از مهم ترین رسالت هاي انقلاب اسلامي است. وي 
سپس با تقدیر از کادر پزشکي و پرستاري این مرکز، بهره گیري از سیستم هاي مبتني 
بر دانش روز را از شاخصه هاي بنیادین در درمان بیماران خواند و افزود: اینکه تجهیزات 
و امکانات در این مرکز به گونه اي است که پزشکان مجرب را به خود جذب کرده و افراد 
کم درآمد نیز مي توانند به راحتي مراجعه و درمان شوند مایه مباهات و از افتخارات استان 
است. سردار مجتبایي افزود: کمک به محرومان و لزوم توجه جدي در رفع مشکلات آنها، 
نجات بخش انسان در آخرت است. فرمانده انتظامي استان در ادامه با تشریح مباني معنوي 
و اعتقادي، ضمن ضروري خواندن و اهتمام جدي در رفع محرومیت زدایي، این مقوله 
را مهم ارزیابي و از آن به عنوان کلید عاقبت به خیري نام برد و سپس ازحجت الاسلام 
"شهرستاني" نماینده حضرت آیت الله العظمي "سیستاني" در حمایت از این مرکز قدرداني 
کرد. رییس بیمارستان نیز با بیان اینکه از سال 86 مرکز چشم پزشکي جواد الائمه)ع( از 
یک اتاق عمل به 5 اتاق عمل افزایش پیدا کرده است، گفت: در این مرکز حدود 1300 
عمل در ماه انجام مي شود، هزینه بسیار کم، تجهیزات بروز و پزشکان متخصص باعث 
شده تا علاوه بر هموطنان، بیماراني از کشورهاي عراق، حاشیه خلیج فارس و حتي اروپا 

داشته باشیم. 

 اهدا اعضای مرد ۴8 ساله قمی
 مرگ مغزی شده 

ایمان: اهدای اعضای مردی ۴8 ساله مرگ مغزی شده قمی به چند نفر از 
هموطنان جان دوباره بخشید. 

مردی 48 ساله که به اثر سقوط از ارتفاع دچار مرگ مغزی شده بود پیکر وی به 
بیمارستان شریعتی تهران منتقل و قلب، کبد، پانکراس، قرنیه ها و هر دو کلیه به بیماران 
نیازمند پیوند شد.  به گزارش خبرنگار وب دا از قم، مردی 48 ساله که به اثر سقوط از 
ارتفاع دچار خونریزی شدید مغزی شده بود پس از بستری بیمارستان نکویی هدایتی قم، 
تحت عمل جراحی قرار گرفت اما متاسفانه تلاش پزشکان معالج به نتیجه نرسید و بیمار 
دچار مرگ مغزی شد.  پس از اعلام مرگ مغزی توسط پزشک معالج، این بیمار توسط 
تیم پزشکان تائید کننده مرگ مغزی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز ویزیت شد پس از 
تائیید مرگ مغزی، با رضایت خانواده و موافقت آنان به امر خداپسندانه پیوند اعضاء، پیکر 
وی به بیمارستان شریعتی تهران منتقل شد و قلب، کبد، پانکراس، قرنیه ها و هر دو کلیه 
به بیماران نیازمند در لیست انتظار وزارت بهداشت و درمان پیوند شد. شایان ذکر است 
از ابتدای سال 1393 این پنجمین بیماری است که توسط دانشگاه علوم پزشکی قم به 
تهران جهت پیوند اعضاء منتقل شده است. در سال گذشته نیز 9 بیمار جهت پیوند اعضاء 

به تهران منتقل شدند.

مدیر کل پزشکی قانونی  استان قم  اعلام کرد:

نزاع و تصادف بیشترین  علت 
مراجعه  به پزشکی قانونی قم

 ایمان :مدیر کل پزشکی قانونی استان قم  گفت. طی هشت ماه  امسال نزاع و 
تصادف همچنان بیشترین میزان مراجعه را به خود اختصاص داده اند.

دکتر حمید صدیقی آخا  بابیان اینکه از ابتدای فروردین تا انتهای آبان ماه سال جاری 
26 هزار و 916 نفر به پزشکی قانونی قم  مراجعه کرده اند  اظهار داشت: نزاع با 5 هزار و 
964 و تصادفات جرحی با 5 هزار و 262 نفر همچنان در صدر علل مراجعه به پزشکی 
قانونی هستند. وی  افزود : از مجموع مراجعات به مراکز این اداره تعداد 26 هزار و 63 
نفر بصورت سرپایی در مواردی همچون نزاع، تصادف، حوادث کار، معاینات روانپزشکی، 
معاینات اختصاصی و غیره مراجعه داشته اند.دکتر صدیقی آخا مراجعات سرپایی انجام 
شده در هشت ماه ابتدای سال 92 را جمعا 28 هزار و 148 نفر اعلام کرد و گفت: با این 
حساب در سال جاری این آمار نسبت به مدت مشابه سال قبل ۷ درصد کاهش را نشان 
می دهد.وی  ادامه داد : از میان مراجعات انجام شده به پزشکی قانونی در طول این مدت، 
۷11 مورد مربوط به بررسی تحمل کیفر افراد زندانی و متهم  از حیث بررسی مشکلات 
جسمی و روانپزشکی بوده که کاهش قابل ملاحظه ای را نسبت به مدت مشابه سال قبل 
نشان می دهد بطوریکه در این راستا و نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش 23 درصدی 
را شاهد هستیم.صدیقی آخا این امر را نتیجه هماهنگی ها و تعاملات انجام شده با سیستم 
قضایی و اداره کل زندانها و اقدامات تامینی قم دانست که به کاهش آمار مراجعه در موارد 

غیر ضرور منجر شده است.

رییس پلیس فتا استان قم :

نامزد سابق سارق از آب در آمد
ایمان: رییس پلیس فضاي تولید و تبادل اطلاعات فرماندهي انتظامي استان 
قم از دستگیري فردي خبر داد که بصورت اینترنتي اقدام به سرقت از حساب 

نامزد سابقش مي کرد. 
سرهنگ "حسن محمدرضایي" اظهارکرد: در پي شکایت خانمي مبني بر اینکه شخص 
ناشناسي از حساب وي اقدام به خرید حدود 200 هزار تومان شارژ تلفن همراه کرده است 
پرونده در دستور کار این پلیس قرار گرفت. رییس پلیس فتا استان قم افزود: در ادامه با 
تلاش ماموران فتا استان شماره تلفن متهم شناسایي و نامبرده دستگیر شد. وي گفت: پس 
از دعوت از شاکیه در مواجهه با متهم اعلام کرد وي نامزد سابقش بوده و با انگیزه انتقام 
جویي دست به این کار زده است. سرهنگ محمدرضایي افزود: در نهایت متهم پس از 

تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانوني تحویل مراجع قضایي استان شد. 

فرمانده انتظامي شهرستان قم  خبرداد:

اعتراف سارقان داخل خودرو 
به 20 فقره سرقت در قم

ایمان: فرمانده انتظامي شهرستان قم از دستگیري دو سارق داخل خودرو 
در این استان خبر داد و گفت : متهمان در تحقیقات پلیس به 20 فقره سرقت 

اعتراف کردند. 
سرهنگ "هادي دیده ور" اظهارکرد: در پي چندین فقره سرقت داخل خودرو در استان 
مراتب به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار گرفت تا اینکه دو سارق توسط کلانتري 
19 قم در این رابطه دستگیر شدند. وي افزود: پس از وصول پرونده به پلیس آگاهي 
استان، با بررسي هاي به عمل آمده و تحقیقات از متهمان، نهایتاً آن ها به 20 فقره سرقت 
لوازم و محتویات داخل خودرو شامل تلفن همراه، پول نقد و کارت عابر بانک و ... اعتراف 
کردند. سرهنگ دیده ور اضافه کرد: در نهایت متهمان پس از تشکیل پرونده جهت سیر 
مراحل قانوني تحویل مراجع قضایي استان شدند. فرمانده انتظامي شهرستان قم در پایان 
از دارندگان وسایل نقلیه خواست، از پارک خودرو در نقاط خلوت شهر و گذاشتن هر گونه 

وسیله بر روي صندلي خودرو و در معرض دید خودداري کنند. 

سخني با شوراي شهر قم
بگذاریم قم نفس بکشد!

استعفا یا پذیرش اهمال و خطا در فرهنگ مدیریتی ما 
چندان مسبوق به سابقه و متداول نیست هرچند مدیریت 
ارزشی در شاکله نظام اسلامی خدمت محور است نه 
قدرت نگر آنگونه که شهید بهشتی در جمله تاریخی 

خود می گویند: »ما شیفتگان خدمتیم نه تشنگان قدرت.« فارغ از مباحثي که امروز 
در محافل سیاسي و عمومي قم درباره خبر استعفا یا دلنوشته شهردار قم به حضرت 
معصومه )س( مطرح است، اینکه  چرا باید چنین سبک و روش نامتداول برای ابراز وجود 
و یا آنگونه که ابراز می شود، برای استعفا و دلخوری شهردار محترم اتخاذ شود. نکته 
بدیهی در این میانه آنست که اگر کسي در انجام اموري از توانایي لازم برخوردار نبوده یا 
حتي نمي تواند برنامه هاي خود را در حوزه مدیریتي اش صحیح و به موقع عملیاتي کند، 
استعفا کرده و عدم تطابق با شرایط محیطی و کاری خود را اعلام کند. اقدامی که اگر 
بدور از فعل و انفعالات غیرمتعارف باشد، شایسته تقدیر و تشکر است اما اینگونه برون 
نمایی و سپس واکنش های پیامدی به خوبی نشان می دهد که در کنه ماجرا موضوعات 

دیگری در کار بوده است.
نکته جالب توجه البته در این میانه واکنش مقامات شورای شهر و نقشی است که 
آنان در این فرآیند به منصه ظهور رسانده اند. اعضای شورای اسلامی شهر قم با رایی که 
از مردم دریافت داشته اند به انتخاب شهردار پرداخته و به وکالت از آنان مسئول نظارت 
بر عملکرد شهرداری نسبت به وظایف محوله هستند. حال اگر اهمالی صورت پذیرفته 
یا زمینه و بستری مهیا برای انجام وظایف محوله فراهم نبوده است در هر دو شق ماجرا 
این اعضای شورای شهر هستند که باید در این زمینه به انجام وظایف قانونی پرداخته و 
اجازه ندهند ماجرا به جایی برسد که در یک اقدام نا متعارف با انتشار دلنوشته در فضای 
مجازی سخن از استعفا گفته شود و شورا شهر برای سامان دهی به اوضاع از شهردار 
بخواهند که نامه استعفا به شورا ارسال نشود. آیا این سبک و سیاق منطبق بر منافع 
شهروندان، حیثیت و جایگاه اعضای شورای شهر در شاکله مدیریت شهری و استحکام 
بخش جایگاه شهردار در وظایف مهم محوله است؟ بی گمان هیچ ناظر بیرونی این روند 
را تایید نکرده و نمی تواند مهر تایید بر آن بزند چرا که در این پروسه بیش و پیش از هر 
چیزی قانون و ملحقات آن و ساز و کارهای متعارف مدیریتی مورد خدشه و نقصان قرار 
گرفته و اگر قرار باشد چنین فعل و انفعالات غیر مدون و بدور از عرفی مبنا قرار بگیرد 
ساختار مدیریت شهری متزلزل و سست گردیده و ضرر آن متوجه همگان و بخصوص 
اعضای شورای شهر به عنوان نهاد منتخب مردم و ناظر بر عملکردهای مدیران شهری 

خواهد بود.  
 اگر روزي شهردار از این سمت استعفا کرد بدون پیش داوري یا اما واگر باید علل 
استعفا را بررسي نموده و بر اساس قوانین موضوعه در چارچوب قوانین شوراي شهر و 

شهرداري، تصمیم نهایي را اتخاذ کنند. 
بنابراین در موضوع اخیر که استعفاي شهردار قم در فضاي مجازي منعکس شد و 
برخي از نزدیکان ایشان آن را بازنشر کرده اند، چندان طبیعی به نظر نمی رسد. در یک 
روند عادی و ملموس ابتدا باید شهردار نسبت به این مساله واکنش رسمي نشان مي داد 
چراکه انتشار دلنوشته آن هم در فضاي مجازي که فضایي غیررسمي است نمي تواند اقدام 
دقیقي باشد و درست این بود که شهردار این موضوع را در کمترین فرصت به شوراي 
شهر اطلاع مي داد. نباید چنین تصور شود که با انتشار مطالبي در فضاي مجازي و بهره 
گیری از تاکتیک آزمون و خطا، مي توان با دریافت بازخورد مثبت، آن موضوع را به فضاي 
رسمي کشاند و به نتیجه مطلوب رسید. فضاي مجازي که بخشي از فرآیند اطلاع رساني 
در جامعه امروز به شمار مي رود، یک تیغ دو لبه است لذا کسي که قصد تسلط بر این 
فضا را دارد باید ابتدا خود بر این مقوله مشرف بوده و در مرحله بعد از مشاوران مسلط 
بر این حوزه کمک بگیرد تا بتواند به هدفي که مدنظر مجموعه خود است، نزدیک یا 
فایق آید؛ آن هم به شرط اینکه هدف، یک اقدام مثبت و در راستاي منافع مردم باشد. 

در موضوع اخیر فارغ از هر نوع نیت خواني سیاسي، اینکه شوراي شهر بدون ورود 
به اصل ماجرا از شهردار بخواهد نامه استعفا را به شوراي شهر نفرستد، متاسفانه در 
ظاهر امر، این گزاره را به ذهن متبادر مي سازد که شوراي شهر به این موضوع با عینک 
سیاسي و جناحي نگریسته است که این نه براي نمایندگان مردم در شوراي شهر خوب 
است و نه براي شهرداري که به زعم شوراي شهر چهارم داراي قابلیت ها و توانمندي هاي 

بالایي هست. 
اگر شهردار داراي قابلیت ها و توانمندي هاي بالایي است و اکثریت اعضاي شوراي 
شهر هم بر آن تاکید دارند، چرا باید موضوع استعفا را نادیده گرفته و بدون بررسي علل 
آن بخواهیم مانع از ارسال نامه استعفای شهردار به شورا شویم. این احتمال نیز وجود 
دارد که اگر این نامه ارسال مي شد، تعداد آرا شهردار به نسبت آنچه در زمان انتخابش 
کسب کرده بود، کاهش مي یافت که در این صورت نیز درخواست عدم ارسال استعفا به 
شورا، دفاع خوبي از سوي شوراي شهر نبود. اگر شوراي شهر معتقد است شهردار انتخابي 
او، در بحث عمران و آباداني شهري موفق است، اتفاقا باید از شهردار مي خواست نامه 
استعفا را رسماً به شوراي شهر تقدیم کند و پس از بررسي موضوع استعفا، مجدد با راي 
اعتماد بالایي شهردار را در جایگاه خود ابقاء مي کردند که این هم مدیریت شهرداری را 
از تزلزل خارج می کرد و هم اینکه جایگاه قانوني شوراي شهر را در نزد افکار عمومي 
به عنوان نمایندگان واقعي مردم ارتقاء مي داد و آنان را از مظان نگاه هاي سیاسي دور 
مي نمود. گاه دفاع بد کردن خود نوعي مخالفت تلقي مي شود و شاکله یک نهاد مردمي 

را زیر سئوال می برد، لذا بر شوراي شهر مي توان در این فرآیند خرده بیشتری گرفت.
امروز وضعیت شهرداري در برخی حوزه ها شرایط عادي نیست که بتوان با سرپوش 
گذاشتن برخي عملکردها آن را سامان بخشید. کمک به روند توسعه شهری، احترام به 
قانون و تکریم مردم و زائران و مجاوران حرم کریمه اهل بیت )ع( است که باید بیش 
از هر موضوعی مورد توجه قرار گیرد. اگر معتقدیم که عملکردمان مثبت یا لااقل در 
مسیر سازندگی است، برای این گفته خود ارزش قائل شده و نگذاریم با برخي رفتارهاي 
احساسي، دچار خدشه شود. امروز باید شوراي شهر و شهرداری از منتقدان خود تقدیر 
کرده و از نقد استقبال نماید هرچند که ما به هیچ وجه موافق تخریب کسی نیستیم. اما 
به حاشیه راندن منتقدان یا استفاده از عبارات نخ نما شده پاسخ مناسبي به اصل موضوع 
نیست، به قولي پذیرش انتقاد نشانه قدرت است. شرایطي که اکنون بر استان قم حاکم 
است، فرصت تاریخي براي عمران و آباداني فراهم آورده است. این فرصت تاریخي را به 
بهانه هاي سیاسي و زود گذر مخدوش نکنیم که فردا هم باید در برابر خدا و هم در برابر 
حضرت فاطمه معصومه )س( و  هم مردم پاسخگو باشیم. باید پذیرفت که استان دارای 
استاندار و دادگستری است. ضوابط قانوني و آیین نامه هاي اجرایي دولت و متعاقب آن 
احکام قوه قضاییه را محترم بشماریم و اگر از موضوعي گله و نگراني داریم، شهر، بزرگ تر 
دارد و الحمدا... قانون نیز آن را معین کرده است. ایجاد فضاي دیو و پري، مانع توسعه 
استان است. سیاه  و سفید نشان دادن، فضاي همدلي را بر هم مي ریزد. همه رنگ ها را با 
هم ببینیم و بر اساس اخلاق اسلامي و سلسله مراتب قانوني برنامه هاي خود را تدوین و 

عملي سازیم. در یک جمله؛ بگذاریم قم نفس بکشد!

معلولان نیازمند حمایت نه ترحم
مصطفی علیزاده *

12 آذرماه مصادف با سوم دسامبر از سال 1992 میلادی به مناسبت تصویب قانون 
جهانی ارتباط با معلولین از سوی مجمع عمومی سازمان ملل متحد، روز جهانی معلولان 
در تقویم ملت های مختلف جهان نام گذاری شده است. ثبت این روز جهانی بهانه ای است 
تا مشکلات بزرگ ترین اقلیت جهان در اذهان مردم و مسئولان تداعی شود و با حساس 

شدن آن ها نسبت به این قشر در جهت رفع مشکلات آن ها گام های اساسی تری بردارند.
بر اساس اعلام سازمان بهداشت جهانی 10 درصد جمعیت جهان دچار معلولیت 
هستند و بر این اساس 600 میلیون از مردم جهان معلول هستند. در ایران آمار تعداد 
معلولیت ها در دو سال اخیر از 10 درصد افراد جامعه به 15 درصد افزایش یافته است. بر 
این اساس تعداد معلولان ایران به 11 میلیون نفر رسیده است و در استان قم نیز 2۷ هزار 
معلول پذیرش شده وجود دارد که بین 19 هزار و 500 نفر تا 22 هزار نفر از آن ها از خدمات 
بهزیستی بهره مند  می شوند. از این تعداد در استان قم 5 هزار و 500 نفر معلول جسمی و 
حرکتی، ۷ هزار نفر معلول ذهنی، 9 هزار و 500 نفر معلول نابینا و کم بینا، 2 هزار و ۷00 
نفر معلول ناشنوا و کم شنوا، یک هزار و ۷00 نفر معلول اعصاب و روان و 392 نفر معلول 
ضایعه نخایی هستند. مناسب سازی معابر شهری برای تردد معلولان همواره موردتوجه بوده 
و شعارهای زیادی از سوی مسئولان برای مناسب سازی داده اند ولی هنوز هم وقتی از معابر 
و خیابان های قم عبور می کنی خواهید دید برای تردد از بسیاری از معابر شهری؛ معلولان 
دچار مشکل هستند و به رغم قول مسئولان تغییر قابل توجهی مشاهده نمی شود. بسیاری 
از اماکن عمومی مثل مساجد، فروشگاه ها، مطب های پزشکان، داروخانه ها، پیاده روها، 
پارکینگ ها و مراکز آموزشی و پارک ها و بوستان های شهری به جز یک بوستان امکان تردد 

آسان برای معلولان وجود ندارد.
شهرداری به عنوان متولی فضاهای عمومی و ساخت وسازهای شهری باید دقت و درایت 
بیشتری نسبت به عملکرد زیرمجموعه خود نظارت نمایند و از اعطای پایان کار به ساختمان 
هایی که شرایط عبور و مرور معلولان را فراهم ننموده اند خودداری نماید و آنها را مکلف به 
ایجاد ورودی برای تردد آسان معلولان نمایند. در حال حاضر وضعیت شهر قم برای تردد 
معلولان مناسب نیست و معلولان برای انجام فعالیت های خود در شهر با مشکلات متعددی 
مواجه هستند و ادارات و نهادهای دولتی و بانک ها نیز طبق قانون موظف اند با ایجاد امکانات 
مناسب زمینه ورود آسان معلولان را فراهم نمایند. همین مشکلات باعث شده است تردد 
معلولان در جامعه کم شود و برخی تصور کنند تعداد آن ها کم شده است این در حالی 

است که این طور نیست. 
عدم اجرای کامل قانون جامع حمایت از حقوق معلولان و آئین نامه های اجرایی 
مصوب آن موجب گردیده که معلولان از امکاناتی که واقعا حق آنهاست، برخوردار نباشند. 
معلولان نیازمند حمایت و توجه هستند، نه اینکه مورد ترحم قرار گیرند، چرا که معلولان از 
توانمندی های زیادی برخوردار هستند و فقط نیازمند اعتماد و توجه هستند تا توانمندی 

های خود را در جامعه بروز دهند. نمونه معلولان موفق درجامعه کم نیستند. 
 * معاون توان بخشی اداره کل بهزیستی استان قم

حسین عبداللهی

معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم:

بیماران کم بضاعت قم از موقوفات دارو و درمان بهره مند می شوند

مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم تاکید کرد

بهره گیری از ظرفیت پایگاه های امدادی در بروز حوادث

طی سال جاری:

۶۴00 نفر در قم باسواد شدند

امیرآبادی  نماینده قم خبر داد

اختصاص شش آمبولانس و سی تی اسکن به بیمارستان امام رضا)ع(

توسط مدیر و معاونان سازمان مدیریت پسماند صورت گرفت:

آغاز طرح بازدید شبانه از نظافت شهر قم

رئیس آموزش و پرورش استثنایی استان قم:

تنها مرکز هوشمند اختلالات یادگیری کشور در قم دایر است



 ۲۱.۸ شهرها  در  معیشت  جدید  هزینه  حالی  در 
امسال  مزد  حداقل  که  شده  اعلام  تومان  میلیون 
کارگران تنها ۷.۳میلیون و متوسط دریافتی ۱۲میلیون 
تومان است، برهمین اساس کارگران ۹.۸تا ۱۴.۵میلیون 

تومان کسری خواهند داشت. 
بررسی جدیدترین آمار ارائه شده از سوی مرکز آمار ایران 
درباره تحولات بازار کار کشور نشان می دهد که تعداد افراد 
در سن کار کشور از ۶۳ میلیون و ۴۰۰ هزارنفر در سال ۹۱ 
به ۶۶ میلیون و ۲۰۰ هزارنفر در سال ۹۲ افزایش یافته است.

به عبارت ساده تر، می توان انتظار داشت بزودی بخشی از 
جمعیت ۲ میلیون و ۸۰۰ هزارنفری در سن کار کشور، به 
جمعیت جویای شغل و یا بیکاران مطلق افزوده شوند. طبق 
آخرین اعلام مرکز آمار، تعداد جمعیت بیکاران مطلق کشور 

در تابستان امسال به ۲ میلیون و ۲۵۷ هزارنفر رسیده است.
۳۰ درصد مردم درآمد دارند ولی شاغل نیستند!

با وجود اینکه ۲۹.۲ درصد جمعیت کل کشور در سال 
گذشته دارای درآمد بوده اند ولی مشخصات شاغل را نداشته 
و در آمارهای اشتغال کشور قرار نگرفتند. این تعداد در سال 
۹۱ به میزان ۳۱.۳ درصد کل جمعیت کشور بوده است که 

تقریبا قابل توجه است.
یک نکته حائز اهمیت در گزارش جدید ارائه شده مربوط 
به افزایش یک میلیون نفری تعداد شاغلان کشور در فاصله 
سال های ۹۱ تا پایان ۹۲ است؛ به عبارتی در این دوره زمانی 
یک میلیون نفر بر جمعیت تحت پوشش قانون کار کشور 
افزوده شد. به صورت کلی تعداد کارگران کشور طبق آخرین 
آمار رسمی اعلام شده به ۱۲ میلیون نفر رسیده که در سال ۹۱ 

به میزان ۱۱ میلیون نفر بوده است.
این گزارش حاکی است، یکی از مهم ترین مسائلی که در 
حال حاضر بازار کار کشور را تحت تاثیر قرار داده، تعداد بسیار 
بالای جمعیت غیرفعال و جمعیت ۴۰ میلیون نفری کسانی 
است که به هر دلیل تمایلی به حضور در فعالیت های اقتصادی 

و جریان بازار کار کشور ندارند.
افزایش یک میلیون نفری تعداد کارگران

به بیان دیگر، در حال حاضر غیر از جمعیت شاغل کشور که 
۲۳ میلیون نفر است، مابقی جمعیت کشور غیر از گروه های 
سنی زیر ۱۰ سال و بالای ۶۵ سال، هیچگونه نقشی در اقتصاد 

کشور ندارند.
مقامات وزارت کار به تازگی اعلام کرده اند جمعیت فعال 
کشور که هم اکنون زیر ۴۰ درصد است باید به متوسط جهانی 
آن که حدود ۷۰ درصد است برسد که این مسئله به معنای 
ورود دستکم ۲۰ میلیون نفر از جمعیت غیرفعال کشور به 

عرصه کار و تلاش است.
مرکز آمار اعلام کرده جمعیت غیرشاغل کشور از ۳۶ میلیون 
و ۶۰۰ هزارنفر در سال ۹۱ به ۳۳ میلیون و ۸۰۰ هزارنفر در 
سال ۹۲ کاهش یافته؛ با این حال هنوز هم میلیون ها نفر 
دیگر نیز می توانند با ورود به عرصه فعالیت های اقتصادی، در 
گروه شاغلان و جمعیت فعال کشور قرار بگیرند. ایران از بابت 
بالا بودن جمعیت غیرفعال تا ۴۰ میلیون نفر از کل جمعیت، 

یکی از بدترین آمارها را در بین کشورها دارا است.
طبق عرف هر اقتصادی، بخشی از جمعیت کشورها به 
مشاغل آزاد و به قولی خویش فرمائی مشغول هستند. در 
ایران این وضعیت به نحوی بوده که در سال ۹۲، ۲۱.۳ درصد 
جمعیت کشور بدون کارفرما و برای خود کار کرده اند. این 
میزان در سال ۹۱ به میزان ۲۱.۵ درصد جمعیت کشور بوده 

است.
احتمال افزایش میلیونی درخواست کار

با وجود بزرگ بودن دولت در ایران و اینکه ۸۵ درصد کل 
اقتصاد کشور در اختیار بخش دولتی است، اما سهم این بخش 
از ایجاد اشتغال به ۱۵ درصد هم نمی رسد؛ در نقطه مقابل 
سهم بخش خصوصی از اشتغال زایی در سال گذشته ۲۹.۱ 
درصد بوده که این وضعیت در سال ۹۱ به میزان ۲۶.۱ درصد 
بوده است که نشان دهنده افزایش توان بخش خصوصی در 

جذب نیروی کار جدید است.
یکی از مهم ترین مسائلی که زندگی و معیشت خانوارها 
و به ویژه گروه های کم درآمد جامعه را تحت الشعاع قرار 
می دهد مسئله هزینه ها و نحوه تامین نیازهای مالی است. 
در این خصوص کارگران یکی از کم درآمدترین گروه های 

اجتماعی محسوب می شوند.
محاسبات مرکز آمار نشان می دهد هزینه یک خانوار شهری 
میلیون و ۵۹۸  میزان ۲۰  به  در سال گذشته در شهرها 
هزارتومان بوده اما درآمد یک کارگر با توجه به حداقل دستمزد 

۴۸۷ هزارتومانی تنها ۵ میلیون و ۸۴۴ هزارتومان بوده است.
همچنین اگر متوسط دریافتی هر کارگر در سال ۹۲ به 
میزان ۹۰۰ هزارتومان در ماه حساب شود میزان سالیانه آن از 
۵ میلیون و ۸۴۴ هزارتومان به ۱۰ میلیون و ۸۰۰ هزارتومان 
افزایش می یابد که این مبلغ نیز نسبت به هزینه ۲۰ میلیون و 
۵۹۸ هزارتومانی سالیانه، ۹ میلیون و ۶۵۴ هزارتومان کسری 

نشان می دهد.
کسری درآمد کارگران از ۹.۸ تا ۱۴.۵ میلیون تومان

در جدیدترین آمار ارائه شده از سوی رئیس مرکز آمار ایران، 
هزینه یک خانوار شهری در بهار امسال به یک میلیون و ۸۲۲ 
هزارتومان در ماه رسید که در اینصورت میزان سالیانه آن به 
۲۱ میلیون و ۸۶۴ هزارتومان خواهد رسید. این میزان نسبت 
به هزینه سالیانه خانوار در سال گذشته، یک میلیون و ۲۶۶ 

هزارتومان افزایش نشان می دهد.
همچنین مجموع سالیانه حداقل دستمزد ۶۰۹ هزارتومانی 
و ۳۰۸  میلیون  کار ۷  قانون  و مشمولان  کارگران  امسال 
و ۸۶۴  میلیون  هزینه ۲۱  به  نسبت  که  است  هزارتومان 
هزارتومانی ۱۴ میلیون و ۵۶۶ هزارتومان کسری نشان می هد.

وزیر کار به تازگی متوسط دریافتی امسال کارگران را ماهیانه 
یک میلیون تومان اعلام کرد که در اینصورت نیز دریافتی ۱۲ 
میلیون تومانی امسال مشمولان قانون کار، ۹ میلیون و ۸۶۴ 

هزارتومان نسبت به هزینه ها، کسری نشان می دهد.

مسئولان وزارت نفت با رونمایی از سیاست جدید 
معمولی  بنزین  عرضه  کردند:  اعلام  دولت،  بنزینی 

متوقف می شود.
در حال حاضر سه نوع بنزین شامل بنزین معمولی با اکتان 
۸۷، بنزین سوپر با اکتان ۹۵ و بنزین با استاندارد یورو چهار 
با اکتان بالای ۹۱ در سطح جایگاه های سوخت کشور عرضه 

می شود.
بر اساس مصوبه هیات دولت باید در قالب یک برنامه سه 
مرحله ای ابتدا در هشت کلانشهر اصلی، سپس در مراکز 
استان ها و در نهایت در کل شهرها و مسیرهای پر رفت و 
آمد کشور به تدریج با توقف عرضه بنزین معمولی با اکتان ۸۷، 

بنزین با اکتان بیش از ۹۰ عرضه و توزیع شود.
برای اجرای این سیاست جدید بنزینی هم اکنون در کنار 
افزایش  و  پالایشگاهی  جدید  طرح های  توسعه  و  ساخت 
ظرفیت تولید بنزین و تغییر آرایش شبکه انتقال به منظور رفع 
گلوگاه های عملیاتی عرضه بنزین با اکتان بالا و یورو چهار در 

دستور کار قرار گرفته است.
در  معمولی  بنزین  عرضه  توقف  با  حاضر  حال  در 

کلانشهرهایی همچون تهران، مشهد مقدس، اصفهان، کرج، 
اراک و تبریز بنزین با اکتان بالای ۹۰ در قالب بنزین سوپر و 
بنزین یورو چهار عرضه می شود و مطابق با برنامه زمان بندی 
پیش بینی می شود تا پایان سال جاری در شیراز، آبادان و 
اهواز هم با توقف عرضه بنزین اکتان ۸۷، بنزین با اکتان بالا 

توزیع شود.
جزئیات تغییر آرایش شبکه بنزین ایران

داریوش امیر سرداری گودرزی در تشریح جزئیات تغییر 
آرایش در شبکه خطوط لوله انتقال بنزین در کشور، گفت: 
ایران  نفت  پالایش  صنعت  کلان  سیاست های  از  یکی 
افزایش عدد اکتان بنزین تولیدی در پالایشگاه ها و افزایش 
نفتی در سطح جایگاه های سوخت  فرآورده  این  عرضه 

کشور است.
مدیر خطوط لوله شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت با 
اعلام اینکه براساس این سیاست کلان اعمال تغییراتی در 
شبکه خطوط لوله انتقال فرآورده های نفتی و به ویژه بنزین 
در دستور کار قرار گرفته است، تصریح کرد: همزمان با افزایش 
ظرفیت تولید بنزین و گازوئیل یورو چهار، برنامه هایی به منظور 

رفع گلوگاه های عملیاتی در شبکه خطوط لوله و برخی از 
انبارهای نفت آغاز شده است.

و  فنی  تغییرات  انجام  به  اشاره  با  مسئول  مقام  این 
عملیاتی گسترده در سطح شبکه داخلی خوط لوله انبار نفت 
ری، اظهار داشت: با نصب تجهیزات جدید امکان افزایش انتقال 
بنزین و گازوئیل یورو چهار از انبار نفت ری به تهران، کرج، 

قزوین و مشهد مقدس فراهم خواهد شد.
گودرزی با بیان اینکه علاوه بر این تغییراتی هم در مسیر 
خطوط لوله در شمال غرب کشور هم در اولویت اجرا قرار گرفته 
است، تاکید کرد: با اعمال این تغییرات امکان عرضه بنزین یورو 
چهار در سطح کلانشهر تهران و در آینده ارومیه و اردیبل 

فراهم خواهد شد.
مدیر خطوط لوله شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت با 
بیان اینکه در آینده و مطابق با یک برنامه چند مرحله ای عرضه 
بنزین معمولی در کشور متوقف خواهد شد، خاطرنشان کرد: از 
این رو تغییرات جدید در شبکه خطوط لوله می تواند منجر به 
افزایش ظرفیت انتقال این فرآورده نفتی با اکتان بالا و استاندارد 

یورو چهار شود.
عرضه بنزین معمولی متوقف می شود

شاهرخ خسروانی با اشاره به اجرای همزمان سه طرح عظیم 
افزایش ظرفیت تولید بنزین با استاندارد یورو چهار اتحادیه اروپا 
در پالایشگاه های نفت اصفهان، آبادان و بندرعباس، گفت: 
علاوه بر این تا اواسط سال آینده فاز اول پالایشگاه میعانات 
قرار  برداری  بهره  مدار  در  هم  فارس  خلیج  ستاره  گازی 

می گیرد.
قائم مقام شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران با بیان اینکه با بهره برداری از این پروژه ها در مجموع 
نزدیک به ۴۵ میلیون لیتر به ظرفیت تولید بنزین یورو چهار 
کشور افزوده خواهد شد، اظهار داشت: سال آینده عملا با 
ورود پالایشگاه ستاره خلیج فارس عرضه بنزین نه تنها در 
کلانشهرها بلکه در کل مراکز استان ها مطابق با استاندارد یورو 

۴ خواهد شد.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه با افزایش تولید و عرضه 
بنزین یورو ۴ عملا عرضه بنزین معمولی با اکتان ۸۷ در 
جایگاه های سوخت متوقف می شود، تصریح کرد: بر این 
اساس یک برنامه ۳۶ ماهه تعریف شده که مطابق با مصوبه 
دولت این طرح از اردیبهشت ماه سال جاری کلید خورده 

است.

خسیس کسی است که صفت منفی خست و بخل 
»بخل:  می نویسد:  سخن«  بزرگ  »فرهنگ  است. 
به  نیاز داشتن  مال هنگام  از خرج کردن  خودداری 

چیزی یا دریغ داشتن چیزی از دیگری است... 
خسیس: دارنده حالتی درونی که از خرج کردن پول یا 
دادن چیزی به دیگری احساس ناراحتی و در نتیجه خودداری 
و  تنگ چشمی   را  خساست  معادل  فارسی،  می کند.«در 
ادبی و دینی ما، مطالب  آثار  ناخن خشکی گذاشته اند. در 
ارزنده ای درباره بخل و ویژگی های بخیلان و خسیسان آمده 

است. 
سعدی در »گلستان« می گوید: 

»مالی به مشقت فراهم آرند و به خست نگاه دارند و به 
حسرت بگذراند ... سیم بخیل از خاک وقتی برآید که وی 

در خاک درآید.« 
 خسیس اگر تنها زندگی  کند، دچار مشکلاتی می شود که 
برشمردیم. اما اگر ازدواج کند و نان آور و تکیه گاه خانواده باشد، 
خساست او آسیب های جسمی روانی و اخلاقی زیادی به زن و 
فرزندانش می رساند . پیشوایان دین ما سفارش کرده اند مردی 
که ازدواج کرده و تشکیل خانواده داده است باید برای توسعه 
مالی و رفاهی زندگی خود تلاش کند و با بخیلی و خسیسی، 
افراد خانواده خود را در تنگنا قرار ندهد و به گرفتاری و خواری 
نکشاند. از نظر امام رضا)ع( واجب است که مرد برخوردار از 

نعمت های مادی، زندگی خانواده خود را گشایش دهد.
امام صادق )ع( بی توجهی به وضعیت اقتصادی خانواده را 
گناهی می داند که مرد باید در روز رستاخیز پاسخگوی آن 
باشد و مهم تر و شدیدتر اینکه پیامبر بزرگوار اسلام)ص( تأکید 
می کند: مردی که نیازهای زندگی افراد خانواده خود را برنیاورد 
و آنها را ضایع سازد ملعون است، یعنی از رحمت خداوند 
بسیار فاصله دارد. از نظر روان شناسان، رگه های بخل شدید 
در بیماران خودشیفته، جامعه  ستیز و وسواسی – جبری دیده 

می شود. در این میان، کسانی که اختلال شخصیت وسواسی- 
جبری دارند بیش از بقیه خسیس و  تنگ چشم هستند. »متن 
تجدید نظر شده راهنمای تشخیصی و آماری اختلال های 

روانی« یکی از نشانه های این افراد را چنین بیان می کند: 
آرگایل در کتاب "روان شناسی پول" با استناد به دیدگاه های 
روانکاوی، کینه توزی، لجبازی، خودسری و حساسیت افراطی 
به پاکیزگی و وظیفه شناسی را صفات همراه با خسیسی ذکر 
می کند و پیشینه مشکلات خانوادگی و احساس ناامنی شدید 

روانی را زیربنای آن می داند.
حال با این اوصاف این سوال در ذهن همه ما متبادر می شود 

که :
چگونه می توان پیش از انتخاب همسر، خسیس بودن مرد 
را تشخیص داد؟ بعضی معتقدند از نوع و میزان هدایا، پذیرایی 
کردن در رفت و آمدهای خانوادگی، هزینه کردن در دیدارهای 
دختر و پسر بیرون از خانه و نیز، تحقیق از دوستان و آشنایان 

فرد، می توان به این مقصود رسید. 
همچنین برای بررسی خساست این توصیه ها نیز ارایه  
می شود: اولا سوالاتی در مورد تامین سطح زندگی آینده)حتی 
برای تان مثال بزنند که برای نمونه زندگی شما را شبیه به 
سطح زندگی چه کسی تامین می کنند(، تامین نیازهای 
مالی تان، میزان گردش و تفریحی که به آن معتقدند،  نحوه 
مدیریت مالی در زندگی مشترک، نقش و جایگاهی که برای 

پس انداز قایلند و .. را مورد بررسی دقیق قرار دهید.
ضمنا حتما در میان دوستان واشنایان و همکاران و حتی 
نزدیکان ایشان تحقیق جدی انجام دهید و ببینید ایشان 
از لحاظ مادی دارای چه روحیاتی بوده و ضمنا ایا خسیس 

هستند یا خیر؟
ببینید که ایشان چقدربه مسایل مالی اهمیت می دهند؟ 
چقدر پس انداز کردن در زندگی شان مهم است؟ آیا خرج 
اینکه  یا  است  شان  مالی  وضعیت  با  متناسب  کردنشان 

دست شان را محدود می گیرد و دایما سعی در صرفه جویی 
افراطی دارند؟

البته روان شناسان چون خسیس بودن را صفتی شخصیتی 
می دانند، شیوه های یاد شده را رد نمی کنند، اما در بهره گرفتن 
از روش های دقیق تر ارزیابی شخصیت، از جمله به کار بردن 

آزمون های معتبر، تأکید می ورزند. 
با همسر خسیس چگونه باید رفتار کرد؟

شاید بهترین کار برای داشتن زندگی راحت  تن ندادن به 
ازدواج با آدمی خسیس باشد یعنی همان علاج واقعه پیش 
از وقوع. اما اگر به هزار و یک دلیل زندگی با فردی خسیس 
نصیبمان شد اگر قصد بر هم زدن رابطه را نداشته باشیم 

بهترین چاره تحمل کردن است.  
وقتی می گویند خساست درد بی درمان است حرف بی راهی 
نیست چون روان شناسان می گویند که خساست به هیچ وجه 
درمان نمی شود. اگر زن یا شوهری تدبیر لازم را داشته باشد 
فقط می تواند خساست همسرش را کمرنگ تر کند. شاید کم 
دردسرترین راه این باشد که بیماری همسرمان را درک کنیم 
و او را همان گونه که هست بپذیریم. هر چند کار سختی است 
اما باید تمرین کنیم که مقابله به مثل نکنیم چون گارد گرفتن 

در مقابل چنین آدمی فقط او را جری تر می کند. 
این کار نیز فایده زیادی دارد که اگر فرزندمان از رفتار 
همسرمان رنجید، مقابله به مثل را به او یاد ندهیم و فقط به 
فرزندمان توضیح بدهیم که این عقیده در پدر و مادر توست 
و باید به عقیده آنها احترام بگذاری. همچنین خوب است 
که به یاد داشته باشیم افراد خسیس با وجودی که ممکن 
است سلیقه خوبی داشته باشند اما برای خرید هر چیزی، 
ابتدا به مبلغ آن توجه می کنند؛ بنابراین بهتر است به جای 
دلخور شدن یا مسخره کردن همسرمان از او تشکر کنیم در 
واقع سپاسگزاری ما نوعی تشویق برای تکرار این رفتارهای 
مثبت و از بین رفتن برخی مشکلات رفتاری همسرمان است. 

۲/۸میلیون نفر به سن کار رسیدند؛

کسری درآمد امسال کارگران چقدر است؟
سخنگوی شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد:

جهش تازه مصرف گاز در منازل
میلیون   100 روزانه  جهش  به  اشاره  با  ایران  گاز  ملی  شرکت  سخنگوی 
مترمکعبی مصرف گاز منازل و مشترکان خانگی، اعلام کرد: هم اکنون گاز 

تمامی شهرها، روستاها و جایگاه های سی.ان.جی کشور وصل است. 
مجید بوجارزاده درباره آخرین وضعیت تولید و مصرف گاز در کشور، گفت: هفته جاری 
با کاهش چشمگیری دمای هوا در اکثر استان های کشور متوسط مصرف گاز در بخش 

خانگی و تجاری با افزایش قابل توجه ای همراه شد.
سخنگوی شرکت ملی گاز ایران با تاکید بر اینکه هفته جاری متوسط مصرف گاز 
مشترکان خانگی و تجاری به بیش از 41۷ میلیون متر مکعب در روز رسیده است، تصریح 
کرد: این در حالی است که متوسط مصرف گاز در مدت مشابه سال گذشته حدود 309 

میلیون مترمکعب بوده است.
این مقام مسئول با اشاره به جهش بیش از 100 میلیون مترمکعبی مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجاری در آذر ماه سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، بیان کرد: 
هم اکنون ظرفیت تولید گاز در پالایشگاه ها بدون احتساب واردات به بیش از 580 میلیون 

متر مکعب در روز رسیده است.
بوجارزاده با رد هرگونه محدودسازی و یا قطع گاز جایگاه های سی.ان.جی، اظهار داشت: 
چهارشنبه هفته گذشته به دلیل افزایش مصرف گاز خانگی در برخی از جایگاه های سی.ان.

جی محدودیت هایی اعمال شد اما از ابتدای هفته جاری گاز کل جایگاه های سی.ان.جی 
وصل شده و هم اکنون هیچ گونه محدودیتی توسط شرکت گاز در این حوزه مصرف 

اعمال نشده است.
سخنگوی شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه هم اکنون به طور میانیگن روزانه نزدیک 
به ۷0 میلیون متر مکعب گاز تحویل صنایع عمده و کارخانه ها می شود، تبیین کرد: 
همچنین میزان گازرسانی به نیروگاه ها به 85 میلیون مترمکعب در روز رسیده که در 

مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشدی بیش از دو برابری داشته است.
وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر گاز تمامی شهرها و روستاهای کشور وصل است، 
خاطرنشان کرد: برای افزایش آمادگی تامین گاز زمستانی مانور بزرگ گازرسانی در برخی 

از شهرهای غرب کشور عملیاتی شده است.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد؛
آغاز به کار بانک ایرانی در روسیه 

یک  با  مرکزی  بانک  رایزنی  از  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  مقام  قائم 
بانک روسی به منظور تسهیل واردات از روسیه خبر داد. 

مجتبی خسروتاج در جلسه هیات نمایندگان اتاق تهران با بیان این که علی رغم کاهش 
تراز تجاری روسیه حجم زیادی از ذخائر ارزی خود را برای جلوگیری از کاهش ارزش 
پول ملی وارد بازار کرد که بتواند از کاهش ارزش پول ملی خود جلوگیری کند، گفت: اما 
اقتصاد دانان به این کشور هشدار داده اند که این روش را رها کرده و ادامه ندهند، در شرایط 
فعلی شاهد خروج سرمایه از روسیه هستیم، ولی اقتصاد قوی روسیه در زمینه ی نفت و 

گاز خود را هنوز نمایان نکرده است. 
وی روسیه را تنها کشوری دانست که همواره تراز تجاری مثبت داشته است. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: کاهش قیمت نفت تهدید دیگری برای 
اقتصاد روسیه است و در چنین شرایطی کشورمان باید تلاش کند از فرصت های موجود 
در روسیه به خوبی استفاده کند و در این میان دولت وظیفه دارد بستر حرکت را فراهم کند 

که موضوع اول در رابطه با افزایش روابط روسیه و حل مسائل بانکی است. 
خسروتاج با بیان این که امروز » بانک میل بیزینس« به عنوان یک بانک ایرانی در روسیه 
پاسخگوی صادر کنندگان ایرانی است، گفت: هر صادر کننده ای که به صورت رسمی با 
روسیه کار می کند در قالب این بانک می تواند اقدام به گشایش اعتبار اسنادی کند و هیچ 

مشکلی در این زمینه وجود ندارد. 
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره ی پوشش ریسک صادراتی گفت: 
توافق نامه ای در این زمینه میان صندوق ضمانت صادرات کشورمان با صندوق ضمانت 

روسیه به امضاء رسید که امیدواریم راهگشای صادر کنندگان در این زمینه باشد. 
خسروتاج افزود: برای واردات از روسیه نیز طرف روسی بانکی مشخص کرده که 
رایزنی های بانک مرکزی با آن در حال انجام است و به زودی شاهد آن خواهیم بود که 

ال سی از ایران برای واردات از روسیه باز شود. 

رییس سازمان مرکزی تعاون روستایی:

ظرفیت خرید تضمینی روزانه بیش از هزار تن 
شیر خام فراهم است

رئیس سازمان مرکزی تعاون روستایی کشور گفت: برای حمایت از دامداران، 
دولت توان خرید تضمینی روزانه 1000 تا 1500 کیلوگرم شیرخام را در روز دارد تا 

بازار عرضه و تقاضای این محصول به تعادل برسد.
حسین صفایی  افزود: از اوایل آذرماه جاری مرحله نخست خرید تضمینی شیر خام در 
6 استان تهران، قم، خراسان رضوی، اردبیل، قزوین و خراسان جنوبی آغاز شده و قرار است 

تا اواخر هفته آتی این طرح در 4 استان دیگر کشور اجرا شود.
وی درباره قرارداد دولت با کارخانجات لبنی برای تحویل شیرخام خرید تضمینی، گفت: 
به علت کوتاه بودن مدت زمان نگهداری شیرخام، وزارت جهاد کشاورزی با تعدادی از 
کارخانه های فرآورده های لبنی قراردادهای حق العملکاری به امضاء رسانده که شیر خام 

تحویلی به شیرخشک و خامه تبدیل شود.
رئیس مرکزی سازمان تعاون روستایی کشور افزود: تاکنون اکثر قراردادها با کارخانجات 
فرآورده های لبنی 6 استان مذکور به امضاء رسیده و مشکلی در این خصوص وجود ندارد.

وی ادامه داد: البته قصد داریم در صورت افزایش عرضه شیرخام، قرارداد با صنایع لبنی 
مختلف را نیز افزایش دهیم، هرچند این کار در سایر استان ها به تدریج اجرایی خواهد شد.

صفایی افزود: در واقع دولت با انعقاد قرارداد حق العملکاری با صنایع لبنی تعیین کننده 
نرخ محصولات فرآوری شده خواهد و کارخانه ها در این خصوص تصمیم گیرنده نخواهند 

بود.
وی اظهار داشت: شیری که از دامداران خریداری می شود مازاد بر نیاز کارخانجات 

فرآورده های لبنی خواهد بود و صدمه ای به ورودی شیرخام صنایع نمی زند.
وی تصریح کرد: طبق دستورالعمل وزارت جهادکشاورزی قرار است هر کیلوگرم 

شیرخام با کیفیت به قیمت مصوب 1440 تومان از دامداران خریداری شود.
به گفته وی، براساس برنامه ریزی، شیرخام با کیفیت دارای چربی 3.2 درصد و بار 
میکروبی زیر 100 هزار با نرخ 1440تومان و شیر با کیفیت کمتر به قیمت حدود 1320 

تومان از دامداری ها خریداری شود.
وی، میانگین خرید شیر خام از سوی صنایع لبنی را کمتر از 1200 تومان دانست و 
گفت: متاسفانه طی 6 ماهه اخیر دامداران شیر خام را با قیمتی کمتر از نرخ مصوب دولت 
به فروش رسانده اند و این بدان معنی است که روی هر کیلوگرم شیرخام بین 200 تا 

250 تومان ضرر داده اند.
به گفته صفایی، با شروع خرید تضمینی شیرخام از سوی دولت، تولیدکنندگان روی هر 

کیلوگرم شیر خام 150 تا 200 تومان کمتر خسارت خواهند دید.
 هم اکنون سالانه 8 میلیون و 200 هزار تن شیرخام در کشور تولید می شود که بیش 

از 6 میلیون تن آن در صنایع لبنی و حدود 2 میلیون تن آن به خود مصرفی می رسد.
صفایی به عنوان مجری طرح خرید تضمینی شیرخام کشور به اسامی استان هایی که 
قرار است به طرح خرید تضمینی شیرخام اضافه شوند و میزان فعلی شیرخام خریداری 

شده توسط دولت اشاره ای نکرد.

افزایش کیفیت برخی خودروهای داخلی  
کیفیت برخی از خودروهای سواری تولیدی در کشور افزایش یافته است. 

براساس جدیدترین آمارهای رسمی 9 مدل خودروی سواری تولیدی در مهر ماه امسال 
رشد کیفیت را تجربه کرده اند. 

براین اساس خودروی ام وی ام 530 با 6.۷ درصد رشد کیفی بیشترین افزایش کیفیت 
را در میان خودروهای داخلی داشته است. 

پس از آن کیفیت 206 اس دی نیز 2.1 درصد افزایش یافته است. پژو 405 خراسان 
نیز رشد کیفی 1.3 درصدی را تجربه کرده است.  کیفیت خودروی جک )j5( اتوماتیک 
نیز 1.1 درصد افزایش یافته است. کیفیت دو خودروی سایپا 131 و ام وی ام 110 نیز 0.6 
درصد رشد داشته است.  سایپا 132 نیز رشد کیفی 0.5 درصدی را تجربه کرده و کیفیت 

سایپا 131 پارس خودرو و سمند نیز 0.3 درصد افزایش یافته است. 

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

۴,۲۵0,000یک مثقال طلا

۹۸۱,۱۲0یک گرم طلای ۱۸

آخرین نرخانواع سکه

۹,۵۷0,000سکه بهار آزادی

۹,۵۸0,000سکه امامی

۴,۸00,000نیم سکه

۲,۷۴0,000ربع  سکه

۱,۷۲0,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 ۲06۳۷,000,000 تیپ ۵

 ۲06SD۳۸,000,000وی ۸

GLX ۴0۵ 30,000,000پژو 

SLX ۴0۵ 33,000,000پژو 

ELX ۴۱,000,000پژو پارس 

 38,000,000پژو پارس سال

E۲ ۹0 ۴0,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU۵ 32,000,000رانا 

LX 31,000,000سمند 

LX EF7 32,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

۳00 S ۷۷,000,000زوتی 

 ۱۷,000,000سایپا کارا ۱۵۱

 20,000,000سایپا ۱۱۱

 20,000,000سایپا ۱۳۱

 ۲۱,000,000سایپا ۱۳۲

SX 2۴,000,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

۳۱۵ MVM۳۹,۰۰۰,۰۰۰ 

۵۳۰ MVM۴۲,۰۰۰,۰۰۰ 

MVM X۳۳۶۶,۰۰۰,۰۰۰ 

 MVM X۳۳۷۸,۰۰۰,۰۰۰ جدید اتومات

 MVM۱۱۰۲۱,۰۰۰,۰۰۰ چهار سیلندر

کارشناس اقتصادی؛
ثبات در سیاست های کشور از الزامات توسعه 

صادرات است
یک کارشناس مسایل اقتصادی، وجود ثبات در سیاست های کشور 
را از الزامات توسعه صادرات دانست و افزود: اطلاع رسانی در خصوص 
بازارهای خارجی و انعکاس تحولات آن به بخش اقتصاد کشور، ضرورتی 
برای تولید کالاهای مناسب با خواست مشتری و در نتیجه توسعه صارات 

است.
منصور معتمدی با بیان آنکه توسعه صادرات سبب افزایش حجم تولید، کیفیت 
کالا و کاهش قیمت تمام شده می شود، اظهار داشت: برای توسعه صادرات، باید 
کالا برای صادرات داشته باشیم و این کالا کیفیت لازم را برای رقابت در بازارهای 

جهانی داشته باشد.
وی، رویکرد کسب سود بدون ریسک در بین تولیدکنندگان را از دیگر مشکلات 
توسعه صادرات کشور برشمرد و افزود: دولت باید تولیدکنندگان را برای ورود به 
بازارهای جهانی ترغیب کند زیرا ارایه مشوق های صادراتی از راهکارهای موثر و 

مناسب است. 
این اقتصاددان با بیان آنکه استاندارد نبودن و عدم توجه به بسته بندی مناسب 
کالا از دیگر موانع توسعه صادرات است، افزود: استفاده مناسب از مناطق آزاد و 
توسعه مطلوب این مناطق از راهکارهای موثر در توسعه صادرات به شمار می روند. 
وی با اشاره به اهمیت تجارت در توسعه اقتصادی یک کشور، گفت: بررسی سابقه 
کشورهای موفق در عرصه تجارت و اقتصاد نشان می دهد که این کشورها، سیاست 

روشنی را جهت حمایت از تولید و افزایش صادرات دنبال کرده اند. 
این استاد اقتصاد با اشاره به اینکه توسعه صادرات سبب افزایش تولیدات ملی، 
رشد بهره وری و رونق اقتصاد و ایجاد فرصت های شغلی جدید می شود، افزود: 

انتظار می رود تحول اساسی در ترکیب صادرات غیرنفتی ایجاد شود. 
وی با بیان اینکه کارشناسان اقتصادی همواره بر اتکای دولت به افزایش صادرات 
غیرنفتی و کاهش وابستگی به اقتصاد تک محصولی تاکید کرده اند، افزود: برای 
ایمن ماندن اقتصاد کشور از بحران های ناشی از اقتصاد تک محصولی، باید تولیدات 

خود با هدف توسعه صادرات متنوع کنیم.
معتمدی با بیان اینکه دولت نیز برای اصلاح قوانین و مقررات و اتخاذ سیاست های 
مناسب در توسعه صادرات عزم جدی دارد ، افزود: لازمه توسعه صادرات، داشتن 

نظام ارزی منعطف و نرخ ارز پایدار برای گشودن راه برای سرمایه گذاری است.

اقتصاد خانواده یاخساست؟ 

چهار شنبه -دوازدهم آذر ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3598

 عرضه بنزین معمولی متوقف می شود

اخطاریه ماده 101 -  مورد وثیقه 
بدینوسیله به آقای علیرضا بوسفی تبار. فرزند علی. به شماره شناسنامه25283 . 
کد ملی شماره 0381۷119316 که قبلا از نام خانوادگی چهرقانی استفاده مینمودید 
درخصوص  پرونده اجرایی کلاسه  بایگانی 9100544 . له موسسه قرض الحسنه 
مهر بسیجیان و در موضوع اعتراض شما به ارزیابی انجام شده . ابلاغ میگرددکه طبق 
گزارش مورخ 1393/06/22 کارشناس رسمی دادگستری پلاک ثبتی شماره باقیمانده 
1914/65 اصلی واقع دربخش 2  ثبت اسناد قم مورد وثیقه سند رهنی شماره 455 مورخ 
1388/0۷/16 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 81 شهر قم استان قم به مبلغ 
1/۷00/000/000 ریال  ارزیابی گردیده است و مراتب جهت اطلاع شما ابلاغ میگردد و 

اشعار میگردد مزایده براساس مزایده مبلغ مذکور انجام میشود .  
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم - مهدی روز خوش 

 



ورزشی 4

برگزاری روز جهانی معلولین
 با حضور مدیر کل ورزش و جوانان قم 

مراسم روز جهانی معلولین و تجلیل از معلولین برتر امروز با حضور مدیر کل 
ورزش و جوانان استان قم برگزار شد.

 مراسم روز جهانی معلولین دیروز با حضور حسن عابدی مدیر کل ورزش و جوانان قم، 
مدیر کل بهزیستی استان، جمعی از مسئولین و خانواده بزرگ معلولین قم برگزار و روز 

12 آذر ماه به عنوان روز جهانی معلولین گرامی داشته شد.
ــهید محمود رضائیان قم بود و با حضور پرشور  ــالن ورزشی ش ــم س میزبان این مراس
خانواده های معلولین این روز با اجرای برنامه های متنوع گرامی داشته شد و در بخشی از 
این مراسم از معلولین برتر در عرصه  های مختلف هنری، فرهنگی، ورزشی و ... با اهدای 

لوح تقدیر و هدایایی به رسم یادبود قدردانی شد.
یکی از تجلیل شوند ه ها در این مراسم حسین گلستانی ملی پوش والیبال نشسته استان 
قم بود که به پاس کسب عنوان قهرمانی در مسابقات والیبال نشسته بازی های پاراآسیایی 
2014 اینچئون کره جنوبی هدیه و لوح تقدیر خود را از دست حسن عابدی مدیر کل 

ورزش و جوانان استان قم دریافت کرد.

به همت اداره کل ورزش و جوانان استان قم؛

نهادینه کردن ورزش صبحگاهی در ادارات

همایش ورزش صبحگاهی کارکنان در ادامه تلاش اداره کل ورزش و جوانان 
برای نهادینه کردن ورزش صبحگاهی در ارگان های دولتی قم دیروز با حضور 

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم در اداره کل گمرک برگزار شد.
 همایش ورزش صبحگاهی مشترک کارکنان اداره کل گمرک، استانداری و ورزش و 
جوانان در یازدهمین روز آذر ماه با حضور حسن عابدی مدیر کل ورزش و جوانان قم با 
هدف نهادینه کردن ورزش در ارگان های دولتی و افزایش سلامتی عمومی کارکنان و افراد 
جامعه در اداره کل گمرک قم برگزار شد.این در حالی است که با درایت مدیر کل ورزش و 
جوانان استان قم و برنامه ریزی این اداره کل همایش ورزش صبحگاهی کارکنان دولت در 
دستگاه های مختلف دولتی قم برگزار می شود و استاندار و معاونین استانداری قم نیز در آن 
حضور می یابند.توسعه ورزش همگانی و افزایش حضور و مشارکت کارکنان دستگاه های 
دولتی در ورزش کارکنان با تاکید استاندار قم و پیگیری های مجدانه مدیر کل ورزش و 
جوانان استان قم رونق بسیار خوبی یافته و با هدف افزایش سلامت عمومی جامعه استمرار 
دارد.در این همایش با حضور حسن عابدی مدیل کل ورزش و جوانان قم، رسول یزدی 
رئیس هیئت ورزش های همگانی قم، معاون و کارکنان استانداری، مدیرکل و کارکنان 
ــد و  ــرک و ... همایش ورزش صبحگاهی در اداره کل گمرک قم برگزار ش اداره کل گم
شرکت کنندگان با ضرب مرشد ورزش های پهلوانی و زورخانه ای به اجرا و برگزاری ورزش 
صبحگاهی پرداختند.روح الله رمضانی سرپرست معاونت توسعه امور ورزش و همچنین 
ــم  ــماعیل زند رئیس گروه ورزش همگانی اداره کل ورزش و جوانان نیز در این مراس اس
حضور داشتند و هماهنگی های لازم با هیئت همگانی و مسئولین اداره کل گمرک را برای 

برگزاری این همایش انجام دادند.

نایب قهرمانی سفیر قم در دور رفت
 لیگ دسته اول والیبال بانوان کشور

تیم والیبال بانوان سفیر قم دیدارهای دور رفت از مرحله گروهی لیگ دسته 
اول والیبال بانوان باشگاه  های کشور را با کسب رتبه دوم به پایان رساند.

 مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های دسته اول زنان کشور در گروه نخست که از پنجم 
آذرماه در تهران آغاز شده بود، امروز با صدرنشینی تهران یک به پایان رسید و سفیر قم 

در جایگاه دوم ایستاد.
این در حالی است که بر اساس برنامه ریزی سازمان لیگ فدراسیون والیبال، مسابقات 
والیبال قهرماني باشگاه هاي دسته یک زنان امسال در دو گروه و به صورت متمرکز انجام 
ــود و در پایان دیدارهای دور رفت از مرحله مقدماتی گروه نخست کهر در تهران  مي ش

برگزار شد، تیم میزبان با 12 امتیاز از چهار پیروزی صدرنشین این رقابت ها شد.
همچنین در جدول رده بندی دور رفت از مرحله مقدماتی گروه نخست، تیم های سفیر 
قم با 9 امتیاز، بهنام کرج با چهار امتیاز، باریج اسانس کاشان با سه امتیاز و فرمانداری مهاباد 

با دو امتیاز در رتبه های دوم تا پنجم این رقابت های قرار گرفتند.

سرپرست تیم فوتبال صبای قم: 

تارتار یکی از گزینه های مربیگری صبا است

سرپرسـت تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه باشـگاه سپاهان برای جذب 
روزبه چشمی درخواستی نداده است گفت: تارتار یکی از گزینه های مربیگری 

صبا است.
علی حیات پور در قم اظهار داشت: خوشبختانه هم اکنون تیم با هدایت بختیاری زاده و 
رضایی کار خود را دنبال می کند و در زمینه مالی نیز  قرارداد و پاداش بازیکنان پرداخت 

شد و از این لحاظ روحیه آن ها مضاعف شد.
وی درباره وضعیت کادر فنی و سرمربی این تیم افزود: نخستین گزینه ما مربیان بومی 
هستند که بختیاری زاده و رضایی کار را دنبال می کنند ضمن اینکه رزومه مربیانی که 
تیم ندارند در اختیار هیئت مدیره قرار گرفته تا پس از تشکیل جلسه در این باره تصمیم 
بگیرند.سرپرست تیم فوتبال صبای قم در مورد زمزمه ها پیرامون حضور مهدی تارتار در 
صبا گفت: سرمربیانی که هم اکنون تیم ندارند جزو گزینه های ما هستد و او هم در این 
ــت حضور دارد البته اسامی مربیان را به هیئت مدیره داده ایم تا با آن ها مذاکرات  فهرس
انجام شود.حیات پور بیان کرد: ظرف چند روز آینده وضعیت جلسه هیئت مدیره مشخص 
ــود و در این مورد تصمیم مقتضی گرفته می شود اما تا آن زمان مربیان ما به کار  می ش
خود ادامه می دهند.وی در مورد اینکه گفته می شود سپاهان روزبه چشمی را می خواهد و 
درخواست کتبی خود را به باشگاه اعلام کرده، عنوان کرد: تاکنون هیچ باشگاهی برای هیچ 

بازیکنی از صبا نه درخواست کتبی ارسال کرده نه شفاهی صحبت کرده است.
ــوان در مورد بازیکنانی که  ــای قم گفت: پس از بازی با مل ــت تیم فوتبال صب سرپرس

می خواهیم جذب کنیم یا بازیکنانی که قصد جدایی از ما را دارند، تصمیم می گیریم.
سرپرست صبا در مورد اینکه باشگاه پیکان ابوالفضل ابراهیمی را می خواهد خاطرنشان 
کرد: ممکن است آن ها این بازیکن را بخواهند اما ما پس از دیدار هفته هفدهم در این باره 

تصمیم گیری می کنیم.

در مسابقات لیگ جوانه  و آینده سازان کشور؛
عملکرد موفق کاراته کاهای قمی 

کاراته کاهای قمی دیدارهای هفته دوم از دور برگشـت مسباقات لیگ هاي 
کاراته جوانه و آینده سازان کشور را پشت سر گذاشتند.

 هفته دوم از دور برگشت لیگ هاي کاراته جوانه ها و آینده سازان به میزباني مجتمع 
دخانیات گیلان در سالن تختي رشت برگزار شد و تیم هاي صدرنشین هر گروه معرفي 

شدند .
در لیگ کاتاي جوانه ها:

گروه یک/
آکادمي کاراته نوري صفر-10 پاس قوامین قم

شهید بیطرفان قم 3-۷ آرد کوثر مازندران
شهید بیطرفان قم صفر-10 پاس قوامین قم

آرد کوثر مازندران 3-۷ پاس قوامین قم
آکادمي کاراته نوري 10- صفر شهید بیطرفان قم

ــم هاي پاس قوامین و آرد کوثر  ــس از برگزاري دیدارهاي این هفته از گروه یک تی پ
مازندران و از گروه 2 امید ارژن شیراز و هیات کاراته گرگان به به نیمه نهایي صعود کردند.

در بخش کومیته جوانه ها:
گروه یک/

امید ارژن شیراز 6-15 پاس قوامین قم
امید ارژن شیراز 10-10 صنایع رنگ آرفام
شهرداري ساوه صفر-21 پاس قوامین قم 
پاس قوامین قم 9-9 هیات کاراته قزوین

گروه2/
شهید بیطرفان قم ۷-13 آکادمي کاراته کمربند سیاه

آذرخودرو نوین قم 8-11 هیات کاراته البرز
شهید بیطرفان قم 5-14 هیات کاراته خراسان رضوي

آذرخودرو نوین قم 16-4 هیات کاراته گرگان
آذرخودور نوین قم 13-۷ هیات کاراته خراسان رضوي

شهرداري اراک 16-4 شهید بیطرفان قم
در جدول بندي این گروه تیم آکادمي کاراته کمربند سیاه با 9 امتیاز صدرنشین است، 
ــهرداري اراک هر کدام با 6 امتیاز و تفاضل برد به ترتیب دوم و  آذرخودرو نوین قم و ش

سوم هستند.
در لیگ آینده سازان هم دیدارهاي زیر برگزار شد:

گروه2/
ققنوس قم صفر-28 تصتا

ققنوس قم صفر -28 شیتوریو اینوئي مازندران
هیات کاراته شهریار 28-صفر ققنوس قم

در این گروه تیم هاي تصتا با 9 امتیاز، باشگاه مقاومت با همین تعداد امتیاز و تفاضل برد 
کمتر و شیتوریو اینوئي مازندران با 3 امتیاز به ترتیب در مکانهاي اول تا سوم قرار دارند.

حضور پرقدرت نمایندگان قم در هفته اول 
دور برگشت لیگ کاتاي نونهالان کشور

دیدارهـای هفته اول از دور برگشـت لیگ کاتاي نونهالان با حضور تیم های 
مدعی قهرمانی و عملکرد خوب کاتاروهای قم برگزار شد.

بر اساس برنامه ریزی فدراسیون کاراته این هفته از مسابقات به میزباني استان گیلان 
برگزار شد که از گروه یک چاي رفاه گیلان و از گروه 2 تیم شهید زین الدین قم در صدر 

جدول رده بندي قرار گرفتند.
پس از برگزاري هفته اول از دور برگشت لیگ کاتاي نونهالان که در سالن تختي رشت 
برگزار شد در گروه یک، چاي رفاه گیلان با 2۷ امتیاز تیمي در صدر قرار گرفت، ارژن 
شیراز با 2۷ امتیاز تیمي و 86 امتیاز انفرادي در مکان دوم ایستاد و شهید کبکانیان با 18 

امتیاز تیمي در جاي سوم قرار گرفت.
در گروه 2 هم تیم شهید زین الدین قم با 2۷ امتیاز تیمي صدرنشین است، هیات کاراته 
گرگان با 18 امتیاز و آواي رزم با همین تعداد امتیاز و تفاضل برد کمتر به ترتیب دوم و 

سوم هستند.
نتایج بدست آمده به شرح ذیل است:

گروه یک/
شهید بیطرفان قم 10-صفر شهید کبکانیان
شهید بیطرفان قم صفر-10 فجر نجف آباد

آکادمي کاراته نوري صفر-10 شهید بیطرفان قم
گروه 2/

شهید زین الدین قم 10-صفر باشگاه پارس
شهید زین الدین قم 10-صفر شهرداري اراک

آواي رزم 3-۷ شهید زین الدین قم

دعوت فوتبالیست  آینده دار قمی
 به اردوی انتخابی تیم ملی فوتبال نوجوانان

کمیته جوانان با معرفی اسامی 51 بازیکن برای حضور در اردوی استعدادیابی و 
انتخابی تیم ملی نوجوانان یک بازی را نیز از قم انتخاب کرد.

 اردوی استعدادیابی و انتخابی تیم ملی نوجوانان  از 15 آذرماه به مدت 4 روز در آکادمی 
ملی فوتبال و در دو گروه برگزار می شود و از قم حمیدرضا بلالی اوصیا برای حضور در این 

اردو دعوت شده  است.

حضور  بازیکن آینده دار بسکتبال قم 
در دومین اردوی مینی بسکتبال کشور

بازیکن مستعد و آینده دار بسکتبال استان قم برای حضور در دویمن اردوی 
تیم مینی بسکتبال کشورمان به اردو دعوت شد.

دومین اردوی مینی بسکتبال جنوب )جوانان 2020( از روز چهارشنبه 12 آذرماه به 
مدت سه روز در جزیره قشم برگزار می شود و 1۷ بازیکن به این مرحله از اردو فراخوانده 
شده اند که تا روز جمعه در جزیره قشم و در سالن بسکتبال اداره ورزش و جوانان قشم 
در اردو حضور می یابند و از قم سیدمهدی خوش دست در این اردو حضور خواهد داشت.

مدال برنز تکواندوکار قم 
از تورنمنت بین المللی ترکیه

تکواندوکار مطرح و نام دار استان قم با کسب مقام سوم و نشان برنز به کار خود 
در پیکارهای تکواندو بین المللی ترکیه پایان داد.

مسابقات کیوروگی تورنمنت بین المللي ترکیه )G1( با حضور 1243 تکواندوکار در 
قالب 342 تیم از 59 کشور برگزار شد و نماینده تکواندو قم یعنی سیدمحمد رفیعی در 

وزن پنجم این پیکارها رتبه سوم و نشان برنز را به خود اختصاص داد.
در این مسابقات تکواندوکاران تیم استیل البرز به نمایندگی از کشورمان حضور داشتند و 
با کسب 10 مدال طلا، 3 نقره، 11 برنز و 130 امتیاز در مجموع سه رده سنی نونهالان، 

نوجوانان و بزرگسالان عنوان قهرمانی را به خود اختصاص دادند.

برگزاری همایش اسکیت بازان 
توسط هیئت اسکیت قم

روز جمعه 1۴ آذر ماه به مناسبت نکوداشت هفته بسیج یک دوره مسابقات 
چندجانبه رولر ساکر به میزبانی هیئت اسکیت استان قم در سالن فرزانگان 

برگزار خواهد شد.
ــتان قم و  ــابقات چهار جانبه با حضوربیش از 30 بازیکن در قالب 3 تیم از اس این مس
یک تیم مهمان از استان مازندارن برگزار خواهد شد. گفتنی است: همزمان با برگزاری 
مسابقات چندجانبه رولر ساکر، همایشی ویژه با گردهمایی اسکیت بازان پسر در پیست 
ــد. در این همایش که از ساعت 10 صبح آغاز  ــکیت بوستان علوی برگزار خواهد ش اس

خواهد شد، اسکیت بازان پسر به اجرای برنامه های مهارتی و نمایشی نیز می پردازند.

هفته سوم لیگ دسته اول والیبال کشور؛
شکست سفیر قم برابر ملوان تهران 

تیم والیبال سفیر قم در سومین هفته فصل جاری مسابقات لیگ دسته اول 
والیبال مردان باشـگاه های کشور به مصاف تیم ملوان تهران رفت و نتیجه را 

واگذار کرد.
 هفته سوم از دور رفت مرحله گروهی فصل جاری مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های 
دسته اول کشور یکشنبه نهم آذرماه با هفت مسابقه برگزار شد و سفیر قم در میهمان تیم 

ملوان تهران با حساب 3 بر 1 شکست خورد.

گزارشی از سرمایه گذاری صبا در فوتبال پایه :

باشگاه صبای قم قطب بازيكن سازی در فوتبال ايران

تبدیل شدن به قطب بازیکن سازی در فوتبال کشور 
و ایجاد تحول در فوتبال استان قم اهداف مهم باشگاه 
صبای قم از آغاز هفتمین سـال حضور متوالی در قم 

محسوب می شوند.
به گزارش روابط عمومی و امور رسانه باشگاه فرهنگی ورزشی 
ــال 138۷ با انتقال رسمی باشگاه صباباتری  صبای قم، از س
ــتان قم این باشگاه به صبای قم تغییر نام داد و بدین  به اس
ترتیب نماینده فوتبال استان قم در بالاترین سطح رقابت های 

باشگاهی کشور یعنی لیگ برتر ایران شد.
ــرای تحقق این  ــگاه صبا که از پیگیری ب ــئولان باش مس
ــر داشتند و مهمترین هدف آنها  انتقال اهداف مهمی در س
ــزه در بین نوجوانان و جوانان علاقمند به ورزش،  ایجاد انگی
پرکردن بهینه اوقات فراغت نسل جوان، ساماندهی فوتبال قم 
ــیاری از هدف های دیگر بود، تلاش برای ایجاد امکانات  و بس
و تسهیلات لازم به منظور حضور موفق این باشگاه در شهر 

مقدس قم را فراهم کردند.
انتقال صبا به قم برای تاثیرگذاری مثبت

 بر تیم های پایه
با این حال زمان زیادی طول کشید تا صبا به شکل واقعی 
ــود زیرا صبا از سال 138۷ تا 1392 به مدت 6  صبای قم ش
ــود را در قم انجام می داد و در تهران  فصل تنها بازی های خ
حضور داشت، در واقع ارتباط نزدیکی بین این تیم با تیم های 
سایر رده های سنی باشگاه، مسئولان و مردم قم وجود نداشت.

با تلاش مدیریت باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم که در 
راس آنها عباس جهان بینی مدیرکل سابق اداره ورزش و جوانان 
استان قم اکنون به عنوان مدیرعامل باشگاه صبا حضور دارد 
وحدت و همکاری بسیار قابل توجهی بین تیم های رده های 
سنی مختلف باشگاه صبا برقرار و ایجاد شده است. این وحدت 
و همکاری در سال های گذشته یعنی از سال 138۷ تا قبل از 
لیگ های 1393 کمتر در باشگاه صبا و بین تیم های رده های 
سنی مختلف صبا به خصوص بین تیم بزرگسالان با تیم های 
پایه به چشم می خورد اما امسال با مدیریت صحیحی که در 
راس باشگاه صبا وجود دارد این مهم محقق شده است. صبا 
ــا 1392 که به عنوان نماینده فوتبال  ــال از 138۷ ت در 6 س
استان قم در مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور به 
ــتقرار نداشت و بسیاری از  میدان می رفت هیچ گاه در قم اس
اهالی فوتبال و کارشناسان این رشته معتقد بودند که چنانچه 
صبا به طور کامل در قم مستقر شود، قم از امکانات و شرایط 
مناسبی برای تحقق این مهم برخوردار نیست و یقینا صبا با 

کسب نتایج ضعیف به دسته پائین تر می رود.
مجموعه ورزشی هلال  احمر قم

 با بهترین امکانات در اختیار باشگاه صبا
ــال جاری با تلاش مدیریت باشگاه صبا این مهم  اما در س
ــما به قم آمد و تمرینات خود را در  ــد و صبا رس محقق ش
مجموعه ورزشی هلال احمر قم انجام می دهد، مجموعه ای که 
سال های زیادی میزبان رقابت های مختلف باشگاهی استان و 

باشگاه های کشور بوده و اکنون به طور کامل با بهترین امکانات 
در اختیار باشگاه صبا قرار دارد.

اکنون صبا نه تنها مشکلی ندارد بلکه از نظر کسب نتیجه و 
امتیازگیری در چهاردهمین دوره مسابقات لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور که با نخستین سال حضور دائمی این تیم 
در قم همزمان شده، بهترین عملکرد را داشته و اکنون در بین 
تیم های بالای جدول رده بندی از مدعیان کسب مجوز حضور 
در مسابقات لیگ قهرمانان فوتبال باشگاه های آسیا محسوب 

می شود.
در کنار این اتفاقات مهم و ارزشمند در تیم صبای قم، اتفاق 
مهم دیگری که در باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم رخ داده، 
ــرمایه گذاری وسیع این باشگاه بر روی رده های سنی پایه  س
است به طوری که اکنون تیم های چهار رده سنی به عنوان 

زیر مجموعه باشگاه صبا فعالیت می کنند.
پرورش بازیکنان نخبه فوتبال قم

 در آکادمی باشگاه صبا
نخستین تیم پایه باشگاه صبا،  تیم نونهالان یا همان آکادمی 
ــت که با مدیریت مهدی رضایی نژاد از  باشگاه صبای قم اس
ــتعدادهای رده های  ــا دانش و موفق فوتبال قم اس مربیان ب
سنی خردسالان و نونهالان را شناسایی می کند و به صورت 

آکادمیک تربیت کرده و پرورش می دهد.
ــیار توانمندی در  از دل همین آکادمی اکنون بازیکنان بس
تیم های رده های سنی بالاتر باشگاه فرهنگی ورزشی صبای 
قم فعالیت می کنند، ضمن اینکه نفراتی از همین آکادمی به 
تیم های ملی رده های پایه معرفی شده اند و اکنون ملی پوشان 

فوتبال قم به شمار می روند.
حضور تیم نوجوانان صبای قم در لیگ برتر کشور

ــنی  ــگاه صبا در رده های س دومین تیم زیر مجموعه باش
پایه تیم رده سنی نوجوانان صبای قم است که امسال برای 
ششمین سال متوالی نماینده فوتبال استان قم در بالاترین 
ــگاهی این رده سنی یعنی لیگ برتر  سطح رقابت های باش

فوتبال نوجوانان ایران حضور دارد.
ترکیب تیم صبای قم را بهترین های حال حاضر فوتبال قم 
ــنی نوجوانان تشکیل می دهند و این تیم با کادر  در رده س
ــال قدم به رقابت های لیگ  فنی و مدیریت کاملا بومی امس
برتر نوجوانان باشگاه های کشور گذاشته و یکی از مدعیان این 

بازی ها نیز به شمار می رود.
حضور مدافع تیم ملی

 در ترکیب تیم جوانان صبای قم
ــومین تیم زیر مجموعه باشگاه فرهنگی ورزشی صبای  س
ــت که  ــنی جوانان صبای قم اس قم در رده  پایه، تیم رده س
امسال برای دومین سال متوالی نماینده فوتبال استان قم در 
ــابقات لیگ دسته اول فوتبال جوانان باشگاه های کشور  مس
ــود و از شانس بسیار بالایی برای راهیابی به  محسوب می ش

لیگ برتر برخوردار است.
تیم جوانان صبای قم در سال 1391 با کسب مقام قهرمانی 

لیگ منطقه ای کشور به لیگ دسته اول راه یافت و در سال 
1392 تا آستانه صعود به لیگ برتر پیش آمد اما امسال تمام 
توان خود را با کادر فنی و بازیکنان بومی به کار گرفته تا به 

لیگ برتر راه یابد.
تیم فوتبال جوانان صبای قم هم اکنون یکی از بازیکنان ثابت 
تیم ملی فوتبال جوانان کشورمان در مسابقات فوتبال قهرمانی 
جوانان 2014 آسیا یعنی امیرحسین رنگر ز را در اختیار دارد، 
ــده  ــت های بومی و تربیت ش بازیکنی که یکی از فوتبالیس

آکادمی فوتبال باشگاه صبای قم است.
تلاش امیدهای صبای قم 

برای صعود به لیگ برتر ایران
اما چهارمین تیم زیر مجموعه باشگاه فرهنگی ورزشی صبای 
قم در رده  پایه، تیم رده سنی امید صبای قم است که امسال 
در مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور 
حضور دارد در حالی که امیدها در سال های 1390 و 1391 
نماینده فوتبال قم در رقابت های لیگ برتر فوتبال امید کشور 

بودند.
این تیم کادر فنی کاملا بومی و بازیکنانی شناخته شده از 
استعدادهای فوتبال قم را دارد و سابقه بازی کردن در تیم های 
رده های سنی نوجوانان و جوانان صبای قم را دارند و در واقع 
می توان گفت که در باشگاه فرهنگی ورزشی صبا پله به پله 
ــد کرده اند و پشتوانه های تیم بزرگسالان صبای قم نیز  رش

محسوب می شوند.
حضور بازیکنان صبای قم در انتخابی المپیک 2016 برزیل

ــای قم بازیکنانی حضور دارند که  در ترکیب تیم امید صب
کادر فنی تیم بزرگسالان صبا از آنها در تیم بزرگسالان صبای 
قم استفاده می کنند، مهره هایی همچون داود بهادری، سجاد 
کرمان، محمدمیلاد آبادی، محمدرضا قدرتی پور و آرام عباسی 
ــن رده امید، امکان  ــی با توجه به برخورداری از س که همگ
حضور همزمان در تیم های فوتبال امید و بزرگسالان صبای 
قم را دارند، ضمن اینکه مهره هایی همچون روزبه چشمی، 
ــان در تیم های امید و  ــی که همزم امید قربانی و آرام عباس
بزرگسالان صبا حضور دارند اکنون عضو تیم ملی فوتبال امید 
کشورمان در راه کسب آمادگی برای حضور موفق در مسابقات 
فوتبال انتخابی بازی های المپیک 2016 در شهر ریودوژانیرو 

برزیل هستند.
تلاش برای درخشش نخبه های فوتبال قم

مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم در این خصوص 
می گوید: از ابتدای امسال تمام تلاش ما این بود که تمرینات 
تیم بزرگسالان صبا همانند بازی های این تیم در قم انجام شود 
تا حضور صبا در قم به تحقق دیگر اهداف باشگاه کمک کرده و 

انتظارات مسئولین و مردم را نیز محقق کند.
وی افزود: یکی از رویکردهای حائز اهمیت باشگاه از استقرار 
کامل صبا در قم این است که ارتباط بیشتری بین  تیم های 
ــود بیاید تا توانمندی ها  ــالان صبا به وج پایه با تیم بزرگس
ــده و زمینه بهینه تری برای  ــایی ش و قابلیت ها بهتر شناس

درخشش بازیکنان نخبه تیم های پایه ایجاد شود.
عباس جهان بینی یادآور شد: در حال حاضر احمد غلامی 
از پیشکسوتان با سابقه فوتبال قم هم به عنوان معاون فنی و 
هم در جایگاه مدیر تیم های پایه باشگاه صبا فعالیت تیم های 
پایه باشگاه را زیر نظر دارد تا با یک مدیریت قوی و منسجم به 

اهداف خود در تیم های پایه دست یابیم.
تشکیل تیم های پایه باشگاه صبا با بازیکنان بومی فوتبال قم

وی با بیان اینکه هدف این است که ضمن تقویت تعامل تیم 
بزرگسالان صبا با تیم های پایه، چهره  های آینده دار فوتبال قم 
خود را به تیم  بزرگسالان نزدیک تر کنند یادآور شد: امسال 
تمام تیم های پایه باشگاه صبا از مربیان با دانش بومی برخوردار 
هستند و ترکیب تمام این تیم ها از بازیکنان شاخص بومی 
ــال های  ــکل گرفته در حالی که تیم های پایه صبا در س ش

گذشته مجبور به جذب بازیکن از سایر شهرها بوده اند.
مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم تصریح کرد: 
ــتانداردهای یک  ــتیم که آرام آرام به اس ما به دنبال این هس
باشگاه صد در صد حرفه ای نزدیک شویم و در وضعیت فعلی 
فوتبال کشور بتوانیم مانند باشگاه هایی نظیر فولاد خوزستان 
و سپاهان اصفهان کار بازیکن سازی کرده و به قطب پرورش 

بازیکنان مستعد و آینده دار فوتبال در کشور تبدیل شویم.

سرمربی اسپانیایی تیم فوتسـال کشورمان با بیان 
اینکه مشکلات گیتی پسند مانع از دعوت ملی پوشان 
این تیم به تیم ملی شد، گفت: جو فوتسال در قم فوق 

العاده است و تماشاگران بی نظیری دارد.
ــرمربی تیم ملی  ــوس کاندلاس رودریگو س  به بهانه خس
ــال در قم و نتایج تیم ملی کشورمان در گرندپریکس  فوتس
2014 برزیل با وی گفت و گویی اختصاصی انجام داده ایم که 

از نظر می گذرانید:
آیا از عملکرد تیم ملی در مسـابقات گرند پریکس 

برزیل راضی بودید و به اهدافتان دست پیدا کردید؟
تصورمان این بود که در این مسابقات به فینال برسیم و در 
فینال بتوانیم با تیم قدرتمندی چون برزیل بازی کنیم البته 
می توانستیم کلمبیا را در نیمه نهایی شکست دهیم اما در 

حد و اندازه های خودمان ظاهر نشدیم.
نتایج کلی حضور در گرند پریکس چندان باب میل من نبود 
اما این مسابقات فرصت خوبی برای محک زدن شرایط کلی 

تیم ملی فوتسال بود.
بـا توجه به داشـته هایمان و وضعیت کلی تیم ملی 
در حـال حاضر، می توانیم به درخشـش تیم ملی در 

جام جهانی آینده امیدوار باشیم؟
وقتی در مورد تیم ملی صحبت می کنیم منظور ما این نیست 
که تنها چند نفر را از باشگاه های مختلف انتخاب کنیم و یک 
تیم واحد را تشکیل دهیم بلکه کار اصلی ما درست کردن یک 
تیم به معنای واقعی است که فاکتورهای موفقیت را داشته 

باشد.
ــتند  ــگاه های ما در حال انجام آن هس کاری که امروز باش
به اندازه کاری که تیم ملی انجام می دهد و از آن توقع داریم 
ــته به  ــت و به عبارت دیگر موفقیت تیم ملی وابس مهم اس

موفقیت و شرایط مناسب تیم های باشگاهی است.
ــابقات قهرمانی آسیا تا زمان برگزاری مسابقات  پس از مس
گرندپریکس 2014، تیم ملی ما 4 ماه تعطیل بوده و برنامه ای 
نداشته است البته مشکلاتی در زمینه مالی و تقویم مسابقاتی 
ــم 40 روز عقب افتاد و در  ــته ایم و خود گرندپریکس ه داش

برنامه های ما اخلال ایجاد کرد.
ــرایط موجود به ما اجازه  در برزیل 4 روز تمرین کردیم و ش
نمی دهد یک برنامه ریزی بلند مدت داشته باشیم در حالی 
که هدف من این است که ما به طور منظم درگیر مسابقات 
ــن هدف ارتباط  ــیم و ای مختلف و دیدارهای تدارکاتی باش

مستقیم با پول و وضعیت مالی دارد.
مسئله ای که این روز ها در میان اهالی فوتسال مطرح 
می شود و انتقاداتی از شما در برداشته موضوع اتخاذ 
روش پاورپلی در بازی با کلمبیا در گرند پریکس بوده 

در حالی که نتیجه بازی مساوی بوده است.
من در چهار حالت از این روش استفاه می کنم البته طبیعی 
است که چون در گرند پریکس نتیجه نگرفتیم این قضیه یک 
شکست برای ما تلقی شود اما خیلی مهم است که بازیکن این 
ــده را ذهن خود تقویت کند که باید برنده از میدان خارج  ای

شود.
ما از پاور پلی استفاده می کنیم در زمانی که تیم ما از لحاظ 
نتیجه عقب باشد و این معمول ترین روش است و دوم اینکه 
اگر تیم مقابل پاور پلی انجام دهد ما هم همین کار را می کنیم.

حالت سوم این است که ببینم تیمم دارد بد بازی می کند 
و پاور پلی در این حالت می تواند به تیم کمک کند که ریتم 
بازی را به دست آورد و قبلا برابر روسیه در گرند پریکس قبلی 

همین کار را کرده ایم.
چهارمین حالت هم این است که بازی در حال کشیده شدن 
به ضربات پنالتی است و این، چیزی ست که نمی خواهم در 
حالی که من یک ضابطه برای خودم دارم و نظرم این است 
که اگر قرار است ببازم، ترجیح می دهم در جریان بازی ببازم تا 
در ضربات پنالتی و نتیجه بازی را با قرعه و شانس واگذار کنم.

می خواهم به بازیکنانم القا کنم که برای پیروزی باید جنگید 
نه اینکه منتظر شانس یا ضربات پنالتی بود.

در تیم ما و تیم های جهان، وقت مشخصی از تمرین برای 
بازی پاور پلی گذاشته می شود و این اهمیت پاور پلی را نشان 
می دهد حتی سال گذشته قهرمان فوتسال باشگاه های جهان 
تمام مدت بازی را پاور پلی بازی کرد یا اگر مسابقات برزیل 
را ببینید این تیم در دقایق مشخصی از بازی پاور پلی بازی 
ــردد و باز پاور پلی  ــپس به حالت نرمال برمی گ می کند، س

می کند .
آن ها دروازه بانانی دارند که کاملا با این روش آشنایی دارند و 
می توانند در قالب تیم قرار بگیرند و با این روش، برتری و ریتم 

بازی خودشان را به حریف القا می کنند.
ما باید از ابزار موجود حداکثر استفاده را انجام دهیم و این یک 
ابزار مناسب برای ماست و در فوتسال روز دنیا جا افتاده است 
در حالی که در بازی با کلمبیا فقط یک توپ از دست دادیم و   

همان گل شد که چیزی جز بدشانسی نبود.
 احمد اسماعیل پور که در گرند پریکس حضور داشته 
و گلزن بر تر لیگ اسـت در ترکیب تیم ملی نیست و 
همین شـرایط برای یکی دو بازیکن دیگر هم وجود 

دارد.
وقتی بازیکنانی در تیم باشگاهی خود با مشکلاتی مواجه 
هستند تمرکز لازم برای حضور در تیم ملی را ندارند و ممکن 

است مشکلاتی را با خود به تیم ملی بیاورند.
ــند، تیم ملی دوم ما بوده و باید وزن خود را  تیم گیتی پس
در تیم ملی نشان دهد اما آن ها با مشکلاتی مواجه هستند 
در حالی که من روی بازیکنان گیتی پسند نگاه ویژه ای دارم 
اما در حال حاضر عدم تعادلی بین بازیکنان و بازدهی آن ها 

وجود دارد.
امیدوارم مشکلات بازیکنان گیتی پسند هر چه زود تر حل 

شود که آن ها هم بتوانند به تیم ملی کمک کنند.
شـما در قم بازی می کنید در حالی که قم به داشتن 
تماشاگران فوتسـالی و پرسور در کشور زبانزد است. 
نظرتـان راجع بـه میزبانی قم از مسـابقات تیم ملی 

چیست؟
قم یکی از مکان هایی است که وقتی وارد سالن فوتسال آن 
می شوید کاملا احساس می کنید که در فضایی قرار دارید که 

مردم به فوتسال عشق می ورزند و آن را می فهمند.
فکر می کنم در قم نیازی به حضور لیدر ها نداریم چون همه 
ــان لیدر هستند و با شور و اشتیاق  تماشاگران برای خودش
تیمشان را تشویق می کنند و جو فوتسال در قم فوق العاده 

است.
با توجه به مشـکلات گیتی پسـند و عـدم دعوت 
از نفـرات آن ها، سـعید تقـی زاده را به ایـن دلیل از 

گیتی پسند دعوت کردید که قمی است؟
این نشان می دهند که گیتی پسند تا چه حد بازیکنانی غنی 
و توانا دارد و اگر بتواند شرایطش را به وضعیت ایده آل برساند 

می تواند کمک بزرگی به تیم ملی بکند.
ــاورز، طاهری، جاوید، کاظمی و  حتی بازیکنانی چون کش
اسماعیل پور و دیگر بازیکنان توانایی زیادی دارند و در این تیم 
هستند اما سوال اینجاست که این تیم با وجود چنین بازیکنان 

خوبی نباید صدرنشین باشد.
سئوال اصلی این نیست که چرا در تیم ملی نیستند بلکه 
سوال اصلی این است که چرا این تیم صدرنشین لیگ نیست 

و علت این قضیه چیست.
کشاورز به تیم ملی برمی گردد؟

کشاورزی که صد در صد آماده باشد کاپیتان تیم ملی است 
ــرایط آرمانی خود را پیدا کند  ــریع تر ش و امیدوارم هرچه س
البته امسال به دلیل موقعیت مربیگری استرس زیادی به او 
وارد شده و این فشار زیادی به بازیکن وارد می کند که مربی 

بازیکن باشد.

 سرمربی تیم ملی فوتسال:
مشکلات گیتی پسند مانع از دعوت ملی پوشان به تیم ملی شد
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علمی و سلامت

سفید کردن دندان را با جرم گیری اشتباه نگیرید 
سفید کردن دندان ها به روش های مختلف صورت می گیرد اما اینکه فرد کدام 
روش را برای سفیدی دندان هایش انتخاب می کند از اهمیت زیادی برخوردار 

است چرا که زمان تثبیت هر کدام متفاوت است.
احسان صادقی نژاد متخصص و جراح دندانپزشک گفت: سفید کردن دندان ها امری 

است که طرفداران بسیاری دارد چرا که نقش مستقیمی با زیبایی دارد.
وی گفت: عموما به دو روش می توان دندان ها را سفید کرد که البته کیفیت آنها با هم 
متفاوت است. روش اول به وسیله خمیر دندان های سفیدکننده  است که بسیار جزئی 
است اما روش دوم روشی است که زیر نظر متخصص دندانپزشک صورت می گیرد که 
خود هم به دو صورت است روش اول که اصطلاحا بیلیچینگ گفته می شود و در عرض 
یک تا دو جلسه تمام می شود اما ماندگاری آن در حد چند ماه است ولی در روش دوم 
پیشنهاد داده می شود فرد در منزل کار را انجام دهد فقط پزشک از دندان قالب می گیرد.

صادقی نژاد اذعان داشت: در روش دوم که با همکاری فرد در منزل صورت می گیرد 
ماندگاری سفیدی بر روی دندان ها بیشتر است و فرد می تواند تا سه سال دندان هایی 
سفید داشته باشد اما نکته قابل توجه مراقبت پس از سفید کردن دندان است به نحوی 
که فرد باید از مصرف چای و قهوه و مواد رنگی حتی الامکان بپرهیزد و یا اینکه بلافاصله 

پس از مصرف این مواد با آب یا مسواک شستشو دهد.
این متخصص دندانپزشک اذعان داشت: یک باور غلط در بین مردم وجود دارد که افراد 
پس از سفید کردن دندان مینای دندان خود را از دست می دهند که در این رابطه باید 
گفت جرم گیری با سفید کردن متفاوت است. پزشک طبق استانداردهای لازم دندانی این 
کار را انجام می دهد. ممکن است پس از سفید کردن  تا چند روز دندان دچار سردی و 

گرمی  شود اما به مرور زمان برطرف خواهد شد.

علت خونریزی از بینی چیست؟ 
یک متخصص گوش، حلق و بینی گفت: تشخیص به موقع و درمان مناسب 

خونریزی بینی تنها با مراجعه به متخصص امکان پذیر است. 
سعید طلایی اظهار کرد: یکی از شایع ترین مشکلاتی که هر فرد در طول زندگی ممکن 
است با آن مواجه شود، خونریزی بینی است. در واقع درصد قابل توجهی از مردم در طول 

زندگی خود حداقل یکبار دچار خونریزی از بینی شده اند. 
وی افزود: خشکی آب و هوا از عوامل مهم در خونریزی بینی است. خشکی آب و هوای 
زنجان نیز در این امر دخیل است. اما باید گفت که خونریزی بینی مساله نگران کننده ای 
نیست.  طلایی تصریح کرد: هر چند که در بسیاری از موارد علت خاصی برای خونریزی 
بینی نمی توان یافت، اما التهاب داخل بینی، خشکی هوا و مصرف برخی داروها در بروز 
خونریزی از بینی موثرند. از این رو برای درمان معمولا از پمادها استفاده می شود و تنها 
در برخی از موارد نیاز به سوزاندن رگ می شود. همچنین برای پیشگیری از این مشکل 

بینی خود را چرب نگه دارید. 

افزایش موارد مشکلات مغزی
 در نتیجه خواب ناکافی 

مطالعات نشان می دهند، که موارد بروز مشکلات مغزی در نتیجه خواب 
ناکافی افراد جامعه، افزایش یافته و به دنبال آن توانایی های ذهنی و عملکردی 

به شدت تحت تاثیر قرار گرفته است.
مهیار میهن شفیعی متخصص مغز و اعصاب گفت: نوع زندگی های امروزی و در واقع 

زندگی های به اصطلاح مدرن و صنعتی، موجب کاهش ساعات خواب شده است. 
وی افزود: علاوه بر کاهش ساعت خوابیدن، کیفیت خواب نیز دچار تغییرات و 
افت شدیدی شده است و اثرات آن روز به روز در حال نمایان شدن است.  مهین شفیعی 
با اشاره به عوارض مختلف خواب ناکافی، تاکید کرد: مطالعات نشان می دهند که موارد 
بروز مشکلات مغزی در نتیجه خواب ناکافی افراد جامعه، افزایش یافته و به دنبال آن 
توانایی های ذهنی و عملکردی به شدت تحت تاثیر قرار گرفته است.  وی تصریح کرد: 
خواب شبانه با تسهیل ارتباطات عصبی و شیمیایی سلول های مغزی، به تقویت حافظه و 
قدرت یادگیری کمک بزرگی می کند.  مهین شفیعی گفت: تاثیرات خواب ناکافی در تمام 
گروه های سنی قابل ملاحظه است که البته کودکان بسیار بیشتر از دیگران از عوارض و 

تاثیرات خواب کمتر از هشت ساعت در شبانه روز متضرر می شوند. 

عوارض کمبود آهن بر پوست 
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: یکی از مهم ترین عوارض کمبود 

ماده معدنی آهن در بدن، خرابی پوست است. 
مجید احمدی افزود: افرادی که چهره آنها زرد و تیره است باید سعی کنند در غذای خود 

مواد غذایی قرار دهند که دارای آهن بیشتری است. 
وی با بیان اینکه آهن در بدن در داخل سلول ها و در سوخت و ساز متابولیکی نقش 
بسیار مهمی دارد، تصریح کرد: این ماده معدنی در تشکیل هسته گلبول های قرمز هم 

نقش زیادی دارد و به این دلیل کمبود آن سبب کم خونی می شود. 
این متخصص تغذیه ادامه داد: محل تشکیل گلبول های قرمز، مغز استخوان است و 
آهن موجود در غذاها سبب اقزایش تشکیل این گلبول ها می شود. آهن در تمام اعمال 
متابولیکی، سوخت و سازها و همچنین تشکیل سلول ها از دوران جنینی تا پایان عمر 

نقش بسیار مهم و اساسی دارد. 
احمدی با بیان اینکه کمبود آهن در بدن سبب آنمی )کم خونی و فقر آهن( می شود، 
ادامه داد: اختلال در یادگیری، خستگی، ریزش مو و ... از دیگر عوارض کمبود این ماده 
معدنی است. کمبود آهن سبب می شود که اکسیژن گیری گلبول ها دچار مشکل شود و 

چون اکسیژن کمتری به مغز می رسد، مغز خسته، فراموشکار و کند می شود. 
وی همچنین به مواد غذایی که حاوی مقادیری از این ماده معدنی است اشاره کرد و 
گفت: آهن موجود در موادی مانند گوشت قرمز، دل، جگر، کله و پاچه، زبان و مغز به شکل 
دو ظرفیتی است که به راحتی جذب می شود و هیچگونه تداخلی با مواد مغذی دیگر ندارد. 
احمدی با بیان اینکه در برخی مواد گیاهی نیز این ماده معدنی یافت می شود، گفت: آهن 
در حبوبات بویژه عدس  به وفور وجود دارد و همچنین در برخی سبزیجات نظیر اسفناج، 
کاهو و کلم نیز این ماده وجود دارد. البته آهن موجود در این مواد و همچنین آهن موجود 
در مغزهای خوراکی نظیر پسته به صورت سه ظرفیتی بوده که به سادگی قابل جذب 

نیستند و می توانند با مواد مغذی دیگر تداخل داشته باشند. 
وی ادامه داد: مثلا جذب آهن موجود در اسفناج با کلسیم موجود در شیر ایجاد اختلال 
می کند و میزان جذب آهن را کاهش می دهد. مصرف چای سبب اختلال در جذب و 

کاهش آهن موجود در مواد غذایی گیاهی می شود. 
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: نان کامل، سبزی تازه، حبوبات، گوشت، 
تخم مرغ، دل، جگر، قلوه، بادام زمینی، انجیر، کلم، چغندر، عدس، موز، گیلاس، پیاز، سیب 

و... حاوی مقادیر زیادی از ماده معدنی آهن هستند. 

سوپ های مقوی برای فصل سرما 

با رسیدن فصل سرما و کاهش دمای هوا، مصرف خوراکی های مقوی که از 
بیماری و سرماخوردگی های زمستانی پیشگیری کنند بیشتر مورد توجه قرار 

می گیرد. 
با کاهش دمای هوا، بدن شروع به تولید گرما می کند تا تعادل دمای بدن را حفظ کند. 
برای این هدف بدن دو راه را انتخاب می کند که یکی ذخیره چربی و دیگری تامین سوخت 
از طریق مصرف برخی موادغذایی مقوی است. بنابراین توجه به رژیم غذایی در فصل سرما 

از اهمیت بسیاری برخوردار است. 
دلیل مهم دیگر اهمیت انتخاب غذای مناسب در این فصل، کاهش چشمگیر نوشیدن 
آب در روزهای سرد است. چراکه با سرد شدن هوا، مردم کمتر احساس نیاز به نوشیدن 
آب می کنند و همین کاهش حجم مایعات در بدن منجر به افزایش احساس گرسنگی 

شده و فرد تمایل به مصرف حجم بیشتر غذا پیدا می کند. 
بنابراین نه تنها در تابستان بلکه در زمستان نیز باید به نوشیدن آب توجه بسیاری کرد. 
کمبود هیدروژن در بدن مضرات بسیاری را به همراه دارد که از جمله آنها می توان به ایجاد 
انواع زخم های پوستی، خشکی پوست، ترک برداشتن پوست، خارش، خشکی لب و کدر 

شدن موها اشاره کرد. 
 اگر نوشیدن آب در فصل سرما برای شما خوشایند نیست، می توانید مصرف مایعات 
دیگری مانند شیر، آبمیوه و چای های بدون کافئین را تجربه کنید، چراکه نوشیدنی های 
کافئین دار از جذب مایعات در بدن جلوگیری می کنند. در این میان در فصل سرما مصرف 
انواع سوپ ها فواید بسیاری برای سلامت فرد دارد و هیدروژن بدن را تامین و آن را گرم 
نگه می دارد. استفاده از مرغ، سبزیجات تازه، لوبیا و گوشت های کم چرب در سوپ ها شما 

را سرحال و سالم نگه می دارد. 
هرگز فراموش نکنید که گنجاندن سوپ در رژیم غذایی به تامین مواد مغذی و مورد نیاز 
بدن کمک می کند. دو نمونه از سوپ های مقوی در فصل سرماخوردگی به شرح زیر است: 

- سوپ مرغ و گشنیز 
ترکیبات اصلی این سوپ خوشمزه و مقوی شامل روغن زیتون، سیر، فلفل سبز، 
سبزیجات، مرغ، برگ گشنیز، گندم، سویا، هویج و آبلیمو و نمک به عنوان طعم دهنده 
است که همگی شما را در برابر ویروس های سرماخوردگی و آنفلوآنزا تا حد زیادی مقاوم 

می کنند. 
- سوپ قارچ و سیب زمینی 

ترکیبات اصلی این سوپ سالم و تقویتی نیز شامل سیب زمینی پخته، قارچ، سیر، 
سبزیجات تازه، کرفس، کره و نمک و فلفل به عنوان طعم دهنده هستند. 

چگونه از کمر درد جلوگیری کنیم؟
کمردرد از معضلاتی است که این روزها گریبان بسیاری از افراد را گرفته است 
در این خبر شما را با برخی از راهکاریی که به کاهش آن منتهی می شود؛ آشنا 

می کنیم .
یک متخصص می گوید: ساییدگی مهره ها به دلیل کهنسالی و تیر کشیدن ستون فقرات 
کمر از دردهای معمول کمر است که می توان با رعایت برخی موارد از درد و ناراحتی 

حاصل زمان جراحی در این ناحیه کاست.
دکتر »مایکل گلیبر« جراح ستون فقرات ارتوپدی و سخنگوی بخش مربوط به فنون 
جراحی و معلولیت های جسمی آکادمی آمریکا اظهار داشت: بسیاری از مردم که به کمر 
درد کمتری دچار هستند می گویند، علائم مختل روزمره خود هرچند از عادات روزمره 
است ممکن است عامل  های علت درد باشد. وی افزود: مهم است که برخی از این رفتارها 
شناسایی و از آنها اجتناب شود. وی ادامه داد که ورزش منظم عضلات پشت را تقویت 
می کند و در صورتیکه فرد درد شدیدی در کمر خود دارد، نباید ورزش شدید انجام دهد.

وی افزود: خوابیدن بیش از حد و در رختخواب ماندن به حالت خمیده می تواند علت 
علائم درد باشد و روز به روز بدتر شود. وی توصیه کرد: افراد بیمار سعی کنند از بلند کردن 
اشیاء سنگین جلوگیری کنند و در صورتیکه بیماران چاره ای برای انجام بلند کردن اشیاء 
سنگین نداشته باشند باید با روش مناسب این کار را انجام دهند و کمر خود را راست 
نگه داشته و زانو ها را خم کنند. تحقیقات نشان داد که حفظ وزن مناسب برای بدن لازم 
است و چاقی و اضافه وزن، استرس را بر درد کمر اضافه می کند.به وضعیت خود نگاه کنید. 
گوش های شما باید با خط بالای شانه هایتان در یک خط باشند. بازوان شما باید آویزان و 
راحت و نزدیک بدن باشد و دست های شما باید در یک خط و پایین تر از ساعدتان باشد.

براساس بررسی های انجام شده بهداشت ملی بیش از 65800 هزار بزرگسال آمریکایی 
از کمردرد رنج می برند.

تضمین سلامت روان با میوه و سبزیجات
و  میوه  اثرات  روی  بر  مطالعه ای  انگلستان  در  وارویک  دانشگاه  محققان 

سبزیجات در روان انسان داشتند و به نتیجه ای مهم دست یافتند.
خوردن میوه و سبزیجات برای سلامت فیزیکی، سلامت ذهن و روان بسیار مفید است؛ 
مطالعه ای که توسط محققان دانشگاه وارویک انگلستان انجام شد، نشان داد خوردن میوه 

و سبزیجات اثر فوق العاده ای در سلامت روان دارد و باعث شاد شدن روحیه می شود.
این محققان مطالعات خود را بر روی 13983 شرکت کننده بالای سن 16 سال داشتند 
که 56 درصد آنان، زنان بودند؛ بخشی از پژوهش محققان بر روی رفتارهای کلیدی و روانی 
این افراد صورت گرفت و از دو عامل که بیشترین تأثیر را بر روی سلامت روان آنها گذاشته 

بود متعجب شدند: سیگار کشیدن و نخوردن میوه و سبزیجات.
اثرات میوه و سبزیجات بر ذهن و روان

در میان این افراد آنهایی که از سطح بالای ذهنی برخوردار بودند 33.5 درصد بودند 
که حداقل 5 میوه و سبزیجات در روز می خوردند، 31.4 درصد، 3 یا 4 بار میوه در روز 
می خوردند، 28.4 درصد یک یا 2 بار در روز میوه می خوردند و تنها 6.8 درصد کمتر از 

یک وعده میوه و سبزیجات می خوردند.
»ساوریو استرانجز« نویسنده این مطالعه گفت: داده ها نشان داد افرادی که مصرف میوه و 

سبزیجات بالایی دارند ،احتمال کمتری دارد به بیماری های روان مبتلا می شوند.

بازی کامپیوتری برای تنبلی چشم مفیده

تنبلی چشم ناشی از عدم تعادل فعالیت این عضو در سیستم اعصاب مرکزی 
است که بر اثر علل زمینه ای مانند لوچی و آب مروارید ایجاد می شود و تحریک 

مغناطیسی مغز و استفاده از بازی های رایانه ای در درمان این اختلال موثر است. 
توصیه پزشکان این است که باید همه کودکان در دو تا چهار سالگی تحت معاینه 
چشم پزشک قرار بگیرند تا در صورت داشتن تنبلی چشم خیلی زود تشخیص داده و درمان 

شود.
 علی یونسی ، استادیار علوم اعصاب دانشگاه تهران گفت: »تنبلی چشم عارضه ای است 
که ناشی از عدم تعادل فعالیت چشم در سیستم اعصاب مرکزی است که معمولا از بدو تولد 
شروع می شود و علت بروز آن این است که ورودی اطلاعات یکی از چشم ها به اندازه کافی 

نیست .
 نوزادانی که آب مروارید چشم دارند، نور کافی به چشمشان نمی رسد و دچار لوچی چشم 

هستند، مغزشان در پردازش اطلاعات چشمی که تنبل است ضعیف عمل می کند. 
چنانچه تنبلی چشم از ابتدای بروز ضایعه تصحیح شود، این مشکل برطرف خواهد شد، اما 
اگر اختلالاتی مانند لوچی چشم تا سنین بالاتر باقی بماند، این ضایعه برگشت ناپذیر و یا به 

سختی قابل بازگشت است. به همین دلیل تشخیص و درمان زودرس اهمیت حیاتی دارد.
 معمولا در مبتلایان، اختلال ساختاری وجود ندارد و فقط عملکرد آن چشم ضعیف تر از 
چشم مقابل است. اگر قبل از سن پنج سالگی تنبلی چشم تشخیص داده شود، درمان آن 

راحت تر خواهد بود. 
 درمان اصلی این اختلال بررسی عامل زمینه ای است که موجب تنبلی چشم شده است. 

این عوامل زمینه ای می تواند لوچی چشم و آب مروارید باشد.
یکی از درمان های رایج برای تنبلی چشم این است که آن را وادار به فعالیت کنیم. بنابراین 
یکی از راه های موجود این است که چشم سالم را برای ساعاتی از روز ببندیم تا چشم تنبل 
شروع به فعالیت کرده و به وضعیت طبیعی بازگردد. در حالت عادی به دلیل طبیعی بودن 

فعالیت چشم سالم، چشم تنبل فعالیتش سرکوب می شود. 
 تحریک مغناطیسی مغز جزو درمان های جدیدی است که به بهبود تنبلی چشم کمک 
می کند، هر چند هنوز پایداری درمان به طور کافی ارزیابی نشده است. علاوه بر آن شواهد 
نشان می دهد کودکانی که از تنبلی چشم رنج می برند چنانچه چشم سالم را بسته و با چشم 
تنبل به فعالیت هایی مانند بازی های رایانه ای بپردازند، می توانند با استفاده از این روش به 
افزایش تسریع فعالیت چشم تنبل کمک کنند. از طرفی انجام بازی های رایانه ای در فضای 

مجازی نیز موجب تسهیل در فعالیت چشم تنبل می شود.
 هر چند درمان در سنین پایین سریع تر و موثرتر است، ولی بهبودی در سنین دوزاده سال 
دیده می شود، بنابراین مبتلایان ناامید نشوند. همچنین شواهد نشان می دهد آموزش های 

بینایی می تواند در درمان تنبلی چشم بزرگسالان نیز موثر باشد.
اگر در تطابق چشم نوزادان یا کودکان مشکلی وجود دارد یا یکی از چشم های آنها کدر 

است، باید به پزشک متخصص چشم مراجعه شود.«
 دکتر محمود بابایی، جراح و متخصص بیماری های چشم و عضو هیات علمی دانشگاه علوم 

پزشکی بقیه الله به سئوالات زیر درباره تنبلی چشم کودکان پاسخ می دهند.

 تنبلی چشم در کودکان چگونه اتفاق می افتد؟
چشم کودکان در سنین پایین، رشد سریعی دارد تا به تکامل برسد و هر دو چشم باید 
همزمان کامل شوند. وقتی این اتفاق نمی افتد، یک چشم به طور طبیعی می بیند و چشم 
دیگر چند نمره با چشم سالم فاصله پیدا می کند و در واقع اختلالی به نام تنبلی چشم در 

کودک بروز می یابد. 
تنبلی چشم به خودی خود بیماری نیست، ولی عارضه ای تاسف بار برای خانواده ها محسوب 
می شود؛ زیرا تاکنون باوجود همه پیشرفت های علمی و فناورانه، درمانی برای این نارسایی و 
اختلال پیدا نشده است و اگر بموقع اقدام صحیحی صورت نگیرد، آثار آن تا آخر عمر با فرد 

باقی می ماند؛ بخصوص در تنبلی  هایی که هیچ نشانه ای وجود ندارد.
 تنبلی چشم عارضه ای دارد که قبل از بزرگسالی نمایان باشد؟

یک نوع از تنبلی، موذی و مخفی است و به طور اتفاقی و در طی معاینه کشف می شود و 
علامت آن هم اختلاف نمره بین دو چشم کودک است. این کودکان هیچ مشکلی ندارند و 
حتی علائم بالینی مشهودی در چشم هایشان دیده نمی شود. یک چشم کاملا دید دارد، ولی 

چشم دیگر بسیار ضعیف تر از چشم سالم است.
متاسفانه موارد زیادی هم در جامعه دیده می شود که تا بزرگسالی تشخیص داده نمی شوند. 
این افراد در بزرگسالی و به طور اتفاقی، مثلا هنگام گرفتن گواهینامه رانندگی، برای اولین بار 

متوجه تنبلی چشم می شوند.
 تشخیص تنبلی چشم در کودکان خیلی کم سن و حتی شیرخوار چگونه ممکن است؟

البته ارزیابی کودکان در سنین بسیار پایین کار راحتی نیست، ولی برخی کودکان از بدو 
تولد انحراف چشم مادرزادی دارند یا برخی هم بر اثر بیماری خاص دچار انحراف چشم 

می شوند. 
چشمی که منحرف می شود از دید خوب محروم می ماند و به مرور دچار تنبلی می شود؛ ولی 

چون انحراف چشم واضح است، پدر و مادر زودتر دست به کار می شوند.
 چه عوامل دیگری بر تنبلی چشم کودکان موثر است؟

کودکانی هستند که نه انحراف چشم دارند و نه اختلاف نمره بین دو چشم. اینها معمولا 
کودکانی هستند که دچار بیماری هایی مانند تراخم، تبخال یا آبله شده اند. این بیماری ها به 
قرنیه آسیب می زند و چشم مصدوم از دید محروم می شود و دیگر تکامل پیدا نمی کند و 
دچار تنبلی می شود. البته شماری از این بیماری ها تقریبا ریشه کن شده اند و شاید به زمان 
پدربزرگ ها و مادربزرگ های ما برگردند. ولی همچنان در برخی مناطق محروم بروز می کنند. 
مورد دیگر برخورد شیء به چشم کودک، مثلا در چهارشنبه سوری هاست که باعث 
محرومیت چشم از دید می شود و چشم سالم وظیفه دید را به عهده می گیرد و چشم مصدوم 

هم کم کم تنبل می شود.
درمان تنبلی چشم در این سنین چگونه است؟

دو راه درمانی شایع، همان بستن چشم سالم یا استفاده از عینک است. البته این در صورتی 
است که انحراف چشم وجود نداشته باشد. برای رفع انحراف از عمل جراحی کمک می گیریم. 
بستن چشم سالم به این دلیل است تا چشم تنبل فعالیت خود را از سر بگیرد. چون چشم 
کودک هنوز به شکل یک خمیر نرم در حال شکل گیری است و فشاری که برای دیدن به 
چشم وارد می کند، کم کم دید را برمی گرداند. بستن چشم سالم در واقع یک نوع تمرین برای 

چشم تنبل است.
 برای تشخیص زود هنگام تنبلی چشم کودک، پدرها و مادرها به چه نکاتی 

باید توجه کنند؟
بهترین راه برای تشخیص این است که چشم پزشک همه کودکان را در دو تا چهار سالگی 
معاینه کند. این مساله که تابه حال در خانواده شما تنبلی چشم دیده نشده، به این معنا نیست 

که کودک شما هم به تنبلی چشم دچار نشود.
 معاینه زودهنگام چه کمکی به کودک می کند؟

اگر عارضه خیلی زود تشخیص داده شود تا هفت الی هشت سالگی جواب خوبی به درمان 
خواهد داد، ولی تشخیص بعد از این سن و درمان آن تقریبا بی نتیجه است. ساختمان چشم 

کودک در سنین پایین قابل تغییر است. 
خانواده هایی که زود اقدام می کنند نتایج رضایت بخشی از درمان می گیرند و کودک کاملا 
بهبود می یابد. پس زمان طلایی را نباید از دست داد. بعد از این زمان دیگر نمی توان درمان 

موثری برای این عارضه پیدا کرد.
 در تنبلی چشم معمولا چه نوعی از عیوب انکساری وجود دارد؟

معمولا ضعیفی از نوع دوربین است، ولی از جنس منفی نزدیک بین هم ممکن است باشد. 
به  هر حال نکته مهم، اختلاف نمره دو چشم است که عامل ضعیفی است. در تنبلی چشم 
یکی از چشم ها دید کمی دارد و نمی توان نقصان و ضعف بینایی را در بزرگسالی با روش های 
لیزیک یا پی آرکی و... جبران کرد. لیزیک ضعف عینک را جبران می کند. لیزیک نمی تواند 

موتور چشم را قوی کند.
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یک روزنامه نگار معلول که پس از شکستن کمرش در 1۴ سالگی به دنبال طراحی 
ویلچری راحت و با کارایی بیشتر بود،  توانسته این وسیله را مجددا به سبکی جدید 

بازطراحی کند.
ویلچر Carbon Black اندرو اسلورانس یک طراحی براق و حداقلی است که حمل ونقل 
آسان و لدت بخش را برای کاربرانش به ارمغان می آورد. وزن ویلچر این مبتکر کارآفرین، 8.5 
کیلوگرم بوده و از فیبر کربن ساخته شده است. مواد مورد استفاده در ساخت این وسیله موجب 

بهبود کارایی انرژی و راحتی آن از طریق جذب ارتعاشات موجود در مسیر شده است.
ــلورانس اظهار کرد: حرکت دست بر روی مواد سازنده ویلچرهای قبلی با مصرف انرژی  اس

بیشتر همراه بود، اما فشار بر روی این ویلچر مساوی با حرکت در مسافت بیشتر است.
ویلچر Carbon Black دارای پشتی قابل تنظیم برای وزن افراد مختلف است و به صورت 
سفارشی برای هر فرد ساخته می شود. قسمت های مختلف آن به راحتی از هم جدا و تنظیم 
شده و همچنین به آسانی در پشت خودرو جای می گیرد. کلید روشنایی یکپارچه LED آن بر 

روی صندلی قرار دارد و به کاربران اجازه دید بهتر در شب را می دهد.

ساخت دستگاهی برای تولید برخی ارگانهای بدن انسان
یک محقق ایرانی موفق به ساخت دستگاه اندازه گیری خواص مکانیکی بافت 
نرم بدن شد که با استفاده از آن می توان ارگان ها و بافت های نرم بدن را به صورت 

مصنوعی ساخت.
رحیم فتوره چی- مجری طرح "دستگاه سوراخ کردن دو محوری برای اندازه گیری خواص 
مکانیکی بافت نرم" و دانشجوی دکتری مهندسی پزشکی دانشگاه صنعتی امیرکبیر با بیان 
اینکه با استفاده از این دستگاه می توان به سوی طراحی و ساخت ارگان ها و بافت های نرم 
بیولوژیکی و غیر بیولوژیکی مصنوعی گام برداشت، به خبرنگار مهر گفت: در سال های اخیر، 
دستگاه تست سوراخ کردن دو محوری برای اندازه گیری خواص مکانیکی بافت های نرمی 

مانند کیسه آب جنین مورد استفاده قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه انجام این تست روی بافت نرم راحت بوده و نتایج تکرار پذیری بالایی دارد، 
عنوان کرد: دستگاه سوراخ کردن، دو محوری ساخته شده که مجهز به یک نیروسنج غیر 

تماسی و اپتیکال است. 
فتوره چی درباره خصوصیات دستگاه توضیح داد و گفت: رابطه نیرو/زمان نمونه بافت نرم 
مورد آزمایش، با استفاده از پردازش تصاویر فریم های استخراج شده از فیلم گرفته شده توسط 
میکروسکوپ دیجیتال، بدست می آید. وی استفاده از دستگاه اندازه گیری خواص مکانیکی 
بافت های نرم را، برای بدست آوردن داده ها به صورت دقیق و قابل اطمینان ضروری دانست و 
افزود: تا کنون اندازه گیری خواص مکانیکی بافت های نرم در آزمون سوراخ کردن دو محوری 
به صورت دستی بوده که امکان خطا در آن وجود داشته است.همچنین مهمترین پیشرفت این 

دستگاه، انجام آزمون سوراخ کردن با سرعت های مختلف و آزمون سوراخ کردن با قطر های 
مختلف بسته به نظر کاربر است.

 وی تاکید داشت: از این دستگاه می توان در مباحث مربوط به حوزه طراحی و ساخت بافت 
مصنوعی و مقایسه بین نمونه های سالم و بیمار بافت نرم استفاده کرد. 

فتوره چی با بیان اینکه بافت های نرم بیمار و بافت های نرم سالم انسان، دارای خواص 
مکانیکی متفاوتی هستند، در ادامه توضیح داد: سلامت و عدم سلامت بافت نرم از دیدگاه 
مکانیکی با این دستگاه مشخص می شود. وی با بیان مثالی عنوان کرد: یک پزشک قلب و 
عروق می تواند با استفاده از نتایج حاصله دستگاه اندازه گیری خواص مکانیکی بافت نرمی مانند 
عروق را اندازه گیری کرده و شاهد تغییر در خواص مکانیکی بافت عروق بیمار نسبت به نمونه 
بافت عروق سالم باشد. وی با اشاره به دیگر کاربردهای دستگاه اندازه گیری خواص مکانیکی 
بافت نرم گفت: در زمینه طراحی و ساخت بافت مصنوعی می توان با استفاده از این دستگاه 
رگ مصنوعی را طراحی کرد که خواص مکانیکی آن نزدیک به خواص مکانیکی رگ طبیعی 
انسان باشد و خواص مکانیکی پلیمر انتخابی برای رگ مصنوعی و یا پوست مصنوعی، با رگ و 

پوست طبیعی انسان مطابقت داشته باشد. 
به گفته فتوره چی دستگاه اندازه گیری خواص مکانیکی، می تواند خواص مکانیکی بافت 
های نرم مختلف از جمله، قلب، ریه، کلیه و هربافت نرمی را به صورت دقیق اندازه گیری کند.  
این طرح با راهنمایی آقای دکتر سید عطااله هاشمی، عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی 

پزشکی دانشگاه صنعتی امیر کبیر صورت گرفته است.

راه اندازی کارخانه هایی که با نیروی آب کار می  کنند
"کارخانه هایی مجهز به ماشین آلاتی که با نیروی آب کار می کنند" ایده آنچنان 
هیجان انگیزی است که اتحادیه اروپا وارد عمل شده و برای تحقق آن سرمایه گذاری 

کلانی را آغاز کرده است.
در این ایده بی سابقه که تحت عنوان HYDRACT به دنیا معرفی شده، قرار است فشار 

آب جایگزین هوای فشرده جهت به حرکت درآمدن چرخ کارخانه ها شود.
فناوری هیدرولیک یا همان استفاده از آب برای حرکت و جابجایی تجهیزات قابلیت آن را 
دارد که در بسیاری از فرآیندها به عنوان جایگزینی مناسب برای هوای فشرده به کار گرفته 
شود. این نقطه نظر دانشمندانی است که در نظر دارند ایده HYDRACT را عملیاتی کنند.

هم اکنون در یک سری از کارخانجات صنعتی از جمله داروسازی و تولید مواد لبنیاتی از 
موتورهای مبتنی بر فشار آب به جای سیستم های متکی بر هوای فشرده استفاده می شود. در 
تمامی این کارخانجات از این نوع موتورها برای تنظیم جریان مایعات در لوله های مخصوص 

استفاده می شود.
محققان دریافته اند سیستم های محرک و پیستونهای مبتنی بر جریان آب و نه هوای 
فشرده نه تنها به صرفه جویی مالی و تولید کربن کمتری منجر می شود – این میزان تا 65 
درصد نیز عنوان شده است – بلکه کارخانجات را در زمره تأسیسات پاک و دوست دار محیط 

زیست قرار می دهد و در عین حال مشکل "نشت" نیز در آنها دیده نمی شود.
مطالعات نشان می دهد سالانه بین 30 تا 50 درصد از هوای فشرده به کار رفته در سیستم 
موتوری کارخانجات مبتنی بر هوای فشرده به فضای بیرون نشت می کند و این یعنی هدررفت 

قابل توجه انرژی.
این محققان نشان داده اند به کارگیری موتورها و ماشین آلاتی که با استفاده از جریان آب 
و نه هوای فشرده کار می کنند نه تنها ارزان تر هستند بلکه نصب و راه اندازی آنها در چند 

دقیقه به پایان می رسد.

دوچرخه برقی متصل بدون موتور
غول اینترنتی اعلام کرد: نسخه جدید دوچرخه برقی متصل بدون موتور خود را 

تولید کرده است و تا آخر سال 201۴ به بازار عرضه می کند.
شرکت Baidu غول اینترنتی، رقیب چینی گوگل اعلام کرد نسخه جدید دوچرخه 
Dubike را تولید کرده است؛ تمام اجزاء این دوچرخه متصل هستند و مجهز به تکنولوژی 
برق بدون موتور است. Dubike یک دوچرخه هوشمند و دارای تکنولوژی بالایی است 
که توسط شرکت Baidu و همکاری بخش طراحی دانشگاه Tsinghua طراحی شده 
است؛ این دوچرخه توسط انرژی جنبشی برق تولید می کند، در واقع کاربر می تواند گوشی 
هوشمند خود را با پدال زدن شارژ کند؛ این دوچرخه همراه با فناوری هوشمند تناسب 

اندام است و قادر به تجزیه و تحلیل مجموع اطلاعات و داده های فعالیت بدنی کاربر است.
این دوچرخه از طریق سنسورهای مختلف که در آن جاسازی شده است ضربان قلب 

را  کاربر  عمل  سرعت  و  کاربر 
محاسبه می کند و از طریق بلوتوث 
بر روی گوشی  افزاری که  نرم  و 
هوشمند دارد می تواند اطلاعات را 
به کاربر گزارش دهد. این دوچرخه 
می تواند سلامت کاربر را کنترل 
کند و آمار سلامت کاربر را ذخیره 
در  را  دوچرخه  موقعیت  کند؛ 
زمان واقعی ارائه می دهد و کاربر 
اندام  تناسب  برنامه های  می تواند 
در  می دهد  ارائه  دوچرخه  که  را 
شبکه های اجتماعی جستجو کند. 

تولید نانو مواد تضمینی مورد نیاز صنعت توسط محققان ایرانی
پژوهشگران یک شرکت دانش بنیان با تولید نانوذرات نقره در مقیاس صنعتی 
توانستند با اعمال راهبردی خاص و کاهش ریسک تولید محصول نهایی، این نانو مواد 

را در بخش صنعت کاربردی تر کنند.
سعید اسفندیار مجری طرح با اشاره به مطالعات انجام شده در سه دپارتمان نانو، بیو و شیمی، 
گفت: در حوزه نانو سعی کردیم موادی را تولید کنیم که بتوان از آنها در صنعت استفاده کرد.وی 
با تاکید بر اینکه تولید این نانو مواد در گرید صنعتی نیاز به فرمولاسیون جدید داشته است، اظهار 
داشت: پس از مطالعات اخیر در زمینه تولید و سنتر نانو مواد موفق شدیم در مقیاس صنعتی 
برخی از نانو مواد مورد نیاز صنعت را تولید کنیم. اسفندیار با بیان اینکه در این مطالعات موفق به 
ارائه نانو ذرات نقره در مقیاس صنعتی شدیم، خاطر نشان کرد: نانو ذرات نقره بر خلاف سایر نانو 
ذرات به وفور در صنعت استفاده می شود از این رو اقدام به تولید آن در مقیاس صنعتی کردیم.

مجری طرح از دریافت تاییدیه ستاد توسعه نانو برای تولید صنعتی نانو ذرات نقره خبر داد و یادآور 
شد: علاوه بر نانو نقره مطالعه بر روی سایر نانو مواد در دستور کار قرار دارد تا بتوانیم بخش صنعت 

را ترغیب به استفاده از آنها کنیم؛ چراکه صنعت کشور آشنایی کافی با نانو مواد و کاربردهای آن 
ندارد و این را وظیفه خود می دانیم علاوه بر آن که این مواد را تولید کرده و به فروش برسانیم 
روی مواد جدید نیز فرهنگ سازی کنیم.این محقق با بیان اینکه در این راستا استراتژی خاصی 
را مد نظر داریم در این باره توضیح داد: از آنجا که ریسک نانو مواد برای بخش صنعت غیر قابل 
توجیه است از این رو استراتژی را مد نظر قرار دادیم و آن این است که قبل از هر اقدامی تضامینی 
را برای بخش صنعت و تولید کننده ایجاد می  کنیم تا ریسک کاربردی کردن نانو مواد را کاهش 
دهیم. وی با اشاره به جزئیات این راهبرد ادامه داد: ما به تولید کنندگان اعلام کردیم که نانو 
مواد را در اختیار آنها قرار می دهیم و در صورتی که محصول آنها خراب شد تضمین می کنیم 
که محصول مورد نظر را خریداری کنیم. به این صورت حس اعتماد صنعت به ما بیشتر می شود 
و ریسک خراب شدن کالای نهایی را از بین می برد.اسفندیاری با تاکید بر اینکه این استراتژی 
اکنون اجرایی شده است، افزود: در حال حاضر مشتریان ما که عمده آنها صنعت نساجی است 

توانستند پوشاکی را با استفاده از نانو ذرات نقره ساخت ما تولید کنند.

زن نابینا با چشم مصنوعی بینا شد
یک فرآیند علمی توسط محققان سوئیسی، زنی که به مدت 15 سال نابینا بود را 

مجدداً بینا کرد.
 بیمارستان لوزان در سوئیس یک زن نابینا را که به مدت 15 سال نابینا بود، با عملی 
شگفت انگیز و با یک پروتز شبکیه مجدداً بینا کرد؛ این عملیات موفقیت آمیز بود و خبری 

امیدوار کننده برای تمام کسانی است که دید خود را تا حدی یا کاملاً از دست داده اند.
فرد نابینا توسط این چشم مصنوعی می تواند سایه ها، اشیاء و نوشته هایی که به طول 

25 سانتی متر است را شناسایی کند و ببیند و پس از آن به دیدی حداقل بر می گردد.
پروفسور »توماس جی وُلفِنزبرِگ« گفت: در این طرح، بیمار حداقل دید را خواهد داشت؛ این 
تکنولوژی جدید توسط برق، شبکیه چشم را تحریک می کند. وی ادامه داد: چشم مصنوعی 
متصل به یک کامپیوتر کوچک است و بیمار پس از عمل جراحی، عینکی که مجهز به یک 
دوربین مینیاتوری است، استفاده می کند؛ ایمپلنت شبکیه اطلاعات بصری را تصویر برداری 
می کند و این سیگنال ها توسط سیستم های بیولوژیکی درمان می شوند. پروفسور »توماس 
جی وُلفِنزبرگ« گفت: این سیستم به گونه ای است که فرد نابینا پس از درمان، در صورت 
مشاهده نور چشمک می زند. فناوری آرگوس چند هفته پیش ساخته شده است و توسط 
این تکنولوژی یک فرد 66 ساله آمریکایی که به مدت 30 سال نابینا بود، نیمی از دید خود 

را به دست آورد.

بازطراحی ویلچر
 برای صرف انرژی کمتر و سرعت بیشتر



برخورد اصولی با مشکلات 
برای  آن ها  آموختن  لزوم  و  زندگی  مهارت های  درباره ی  هم  شما  حتماً   
این  از مهم ترینِ  از زندگی مطلوب، چیزهایی شنیده اید. یکی  برخورداری 
مهارت ها که در موقعیت های گوناگون بسیار به کار می آید، مهارت حل مسئله 

است.
همه ی ما در زندگی فردی و اجتماعی خود با مسائل و مشکلات متعددی روبرو می شویم 
و به طور مداوم در حال حل کردن مسائل متفاوت هستیم. در واقع وجود مشکل در زندگی 
امری عادی است. برخی از این مشکلات ساده هستند ولی برخی دیگر به فعالیت های 
فکری پیچیده تری نیاز دارند. مهارت حل مسئله که یک فرآیند شناختی- رفتاری، آگاهانه، 
منطقی، تلا ش  بر و هدفمند است، به ما این توانایی را می بخشد که مسائل زندگی مان را به 
نحو مطلوب و شیوه ی صحیح حل کنیم. این مهارت، موجب اعتماد به نفس ما می شود و 

احساس شایستگی و تسلط بر امور زندگی را در ما تقویت می کند.
 چطور می توانیم این مهارت را در خود پرورش دهیم؟

در مورد مهارت حل مسأله، پیش از هر چیز باید بدانیم که در شرایط گوناگون برای 
به کارگیری یک مقابله ی مسأله مدار، موثر و سازنده باید به این نکات توجه کنیم:
* متوجه شویم که مسأله ای به  وجود آمده  است و وجود مسأله  را انکار نکنیم.

* آن چه را که اتفاق افتاده است به شکل یک مسئله ببینم، نه به عنوان یک مشکل 
سخت و غیر قابل حل.

* توجه داشته باشیم که حل مسئله برای سلامت روانی و رفاه اجتماعی ما حائز اهمیت 
است.

* به این باور رسیده باشیم که خودمان قادر به حل مسئله هستیم و مسأله نیز قابل 
حل شدن است.

* بدانیم که حل مسئله نیاز به زمان و تلاش دارد و مایل باشیم زمان کافی را به 
حل مسئله اختصاص بدهیم.

 شش گام برای مهارت حل مسئله
اکنون که با این موارد آشنا شدیم، نوبت به شناخت مراحل و گام های مهارت حل مسئله 

می رسد که در این زمینه معمولاً شش گام توصیه می شود:
_داشتن نگرش مثبت به مسئله: قدم اول در حل مشکل این است که ادراک مثبتی 
از خویشتن را در خود پرورش دهیم. به خودمان بگوییم: »من می توانم مشکلات را حل 
کنم.« همچنین بپذیریم که بخشی از زندگی مواجه  شدن با مشکلات است و وقتی با 
مشکلی مواجه می شویم باید آرام و خونسرد باشیم و برای انتخاب بهترین راه حل ممکن بر 

مهارت های مسئله گشایی خود تکیه کنیم.
_ تعریف دقیق مسئله: برای حل یک مسئله باید مشکل دقیقاً مشخص شود؛ چون تا 
زمانی که مشکل شناخته و جزئی نشود نمی توانیم آن را حل کنیم. در این مرحله حتی اگر 
با مشکلی بزرگ روبرو هستیم، باید آن را به اجزای مختلف تقسیم کنیم و هر بار بخشی 

از آن را مورد بررسی قرار دهید.
_ تهیه ی فهرستی از راه حل های  مختلف: برای ایجاد و یافتن راه حل های خوب باید 
انعطاف پذیر باشیم. قبل از انتخاب یک راه حل برای رفع مشکل لازم است تمام راه حل های 
احتمالی را بررسی کنیم. سعی کنیم خلاق باشیم و تا جایی که می توانیم راه حل های 
زیادی را مطرح کنیم. در این مرحله درباره ی درستی یا نادرستی هیچ کدام از راه حل ها 
قضاوت نکنیم و با استفاده از روش بارش فکر تمام راه حل های ممکن را روی کاغذ بیاوریم. 
در این مرحله، دوستان و افراد حمایت کننده نیز می توانند در تهیه ی فهرست به ما کمک 

کنند. ولی فراموش نکنیم که انتخاب کننده ی راه حل اصلی خودِ ما هستیم.
_ انتخاب بهترین راه حل )تصمیم گیری(: چنان چه از مشکل شناخت کامل داشته باشیم 
و فهرستی از راه حل های مختلف را نیز تهیه کرده باشیم، تصمیم گیری درباره ی راه حل 
انتخابی بسیار راحت خواهد بود. برای انتخاب راه حل مناسب می توانیم از قواعد زیر کمک 

بگیریم:
الف( هماهنگ بودن راه حل انتخابی با ارزش ها و باورهای ما

ب( امکان عملی بودن راه حل با توجه به مقتضیات ما
ج( بررسی و تحلیل پیامدهای مثبت و منفی هر راه حل و انتخاب راه حل در صورتی که 

پیامد مثبت راه حل بیشتر از پیامد منفی آن باشد.
مهارت حل مسئله

_ اجرای راه حل انتخاب شده: پس از انتخاب راه حل مناسب، نوبت به اقدام و امتحان 
کردن آن راه حل می رسد. باید دقت کنیم که زمان، مکان و افراد درگیر در حل مسئله 

کاملاً مشخص باشند و بعد دست به اقدام بزنیم.
_ ارزش یابی: اگر راهکار ما موفقیت آمیز بود که مسئله حل شده است. در غیر این 
صورت باید مراحل حل مسئله را دوباره مرور کنیم. ببینیم آیا مشکل را به درستی مشخص 
کرده ایم؟ آیا تمام راه حل های ممکن را فهرست کرده ایم؟ آیا راه حل به خوبی اجرا شده 
است؟ سپس دوباره راه حلی را انتخاب و اجرا کنیم و این کار را آن قدر انجام دهیم تا 

مسئله ی ما حل شود.

گفتنی هایی از خانه تا مدرسه 

خانواده، اولین جامعه ای است که هر کودک علاوه بر الفبای عشق و محبت، 
اصول اولیه زندگی کردن را در آن فرا می گیرد. وظیفه پدران و مادران آن است 
که به فرزندان خود بیاموزند مدرسه جای خوبی است، در آن مکان انسان درس 

یاد می گیرد، دوستان جدیدی پیدا می کند و وارد دنیای تازه ای می شود.
در این باره پیام هایی را برای شما برگزیده ام که در ادامه می آید. البته شما عزیزان بهتر از 
نگارنده به این نکات آگاه و در اجرای آن کوشا هستید و در این مقاله قصد اصلی، یادآوری 

یاد داشته های شماست.
1- همه کودکان نیازمند روابط نزدیک، حساس و عاطفی با بزرگسالان یا بزرگانی 

هستند که از آنان مراقبت می کنند.
2- گفتار و کردار والدین می تواند در کودک احساس امنیت به وجود آورده و به او 

بیاموزد که چگونه با دیگران رابطه برقرار کند و خوب را از بد تشخیص دهد.
3- عصبانیت و خشونت در میان والدین به رشد روانی کودکان صدمه می رساند.

4- رشد روان کودک نیز مانند جسم او نیاز به کمک دارد. سه غذای مهم برای رشد 
روانی کودک، صحبت کردن، بازی و محبت است.

5- عدم توجه، باعث افسردگی کودک می شود. کودکی که مورد توجه قرار نمی گیرد، 
اشتیاق خود را نسبت به زندگی از دست داده، بی اشتها می شود و ممکن است به رشد 

جسمی و روانی او آسیب وارد شود.
6- کودکان نیاز به تشویق دارند. تنبیه بدنی برای رشد و نمو کودک مضر است.

 ۷- تشویق و قدردانی از تلاش های کودکان، لازمه رشد سالم ایشان است.
8- میان کودکان دختر و پسر از نظر نیازهای احساسی)عاطفی(، روانی و جسمی 

تفاوتی وجودندارد. 
9- تبعیض میان فرزندان عامل پیدایش حسادت بین آنان می شود.
10- کودک خود را به صورتی آراسته و مرتب به مدرسه روانه کنید.

11- به کودکان خود بیاموزید که همه روزه و به طور مرتب دست ها و پاها و صورت 
خود را با آب و صابون بشویند. زیرا استمرار این کار برای سلامت و تندرستی آنها بسیار 

مفید است.
12- به کودکان خود صحبت کردن در جمع و مهارت ابراز وجود را بیاموزید تا در 

مدرسه دچار مشکل نشوند.
13- چنانچه کودک شما چپ دست است، هرگز او را وادار نکنید با دست راست بنویسد. 

زیرا اجبار او به نوشتن با دست راست باعث خطرات و اختلالاتی برای او خواهد شد.
14- به آنان طرز صحیح نشستن روی میز و صندلی را بیاموزید.

15- اگر فرزند شما شب ها زود بخوابد همیشه در محیط مدرسه سرحال و شاداب 
خواهد بود. خواب راحت و به موقع باعث شادابی و سلامتی می شود.

16- همیشه کودکان خود را از حوادث و اتفاقاتی که امکان دارد سبب نقص عضو آنها 
شود، مطلع کنید.

1۷- چگونگی گذشتن از خیابان و پیاده روها را به فرزند خود آموزش دهید.
18- برای جلوگیری از حوادثی که ممکن است در محیط خانه برای فرزندتان روی 
دهد مانند سقوط از پشت بام، مسمومیت، خفگی در آب و برق گرفتگی، آموزش های 

لازم را به او بدهید.
19- نحوه ی رفتار با افراد غریبه و چگونگی برخورد با انواع پیشنهاداتی که ممکن 
است در راه مدرسه به او بشود را برایش شرح دهید.او باید بتواند از خود در مقابل خطرات 

محافظت کند.
20- بعد از مراجعه به خانه،کاری کنید تا در جمع آوری لباس های مدرسه ،شستن 
جوراب ها و برخی کارهای منزل مشارکت کند،دانش آموز بودن به معنی انصراف دادن از 

زندگی و فقط درس خواندن نیست.
21- احترام گذاشتن به معلمان ، همکاری و دوستی با همکلاسی ها،آداب رعایت حق 
تقدم و هزاران رفتار دیگر که برای زندگی آینده ی فرزدتان لازم است را در همین روزهای 

مدرسه با او تمرین کنید.
22- کودکان به کسانی که به دیگران نحوه رفتار کردن را گوشزد می کنند اما خودشان 

به آن عمل نمی کنند، اعتماد پیدا نمی کنند. 

اطلاعات ضروری برای پیاده روی اربعین

همزمان با نزدیک شدن به ایام اربعین حسینی میلیون ها زائر حسینی با 
پای پیاده به زیارت امام حسین)ع (می روند، در این مطلب توصیه هایی برای 

زائران نوشته شده است.
با نزدیک شدن به ایام اربعین حسینی میلیون ها نفر به قصد زیارت امام حسین)ع( 
با پای پیاده به سمت کربلا حرکت می کنند، اگر شما هم علاقمند هستید که به این 
سفر ملحق شوید این راهنما را بخوانید تا بدانید که چگونه می توانید این سفر پیاده از 

نجف تا کربلا را طی کنید.
امام جعفر صادق)ع( می فرمایند: در حالی که تمام گناهانش بخشوده شده است. 
برای هر قدمی که برمی دارد، هزار ثواب برایش نوشته می شود، هزار گناه فراموش 
می شود و هزار مرتبه جایگاهش بالا برده می شود. )بحارالانوار، جلد 101، صفحه 25(

اطلاعات ضروری
میزان مسافت: 80 کیلومتر

تعداد ستون ها: 1452 ستون
فاصله بین هر ستون: 50 متر )20ستون =1 کیلومتر(

زمان لازم برای پیاده روی کل مسیر: 20 تا 25 ساعت )متوسط روزی ۷ تا 8 
ساعت(

زمان تخمینی سفر پیاده: 2 تا 3 روز
بهترین زمان شروع سفر: 16صفر

انتظار می رود در این تاریخ سفر تمام شود: 18 صفر
مسیر: مسیر با خیل جمعیت پیاده کاملا مشخص است و فقط کافی است باقی 

زایران را دنبال کنید:
از درب ساعت )باب الساعه( حرم حضرت علی )ع( خارج شده و پیاده روی را 
مستقیم از کنار خیابان امام زین العابدین )ع( یا خیابان امام جعفر صادق)ع( شروع 
کنید. این مسیرها را مستقیم بروید تا به بزرگراه کربلا برسید. به سمت چپ رفته، 
جایی که هزاران نفر به صورت پیاده به سمت کربلا در حال حرکت هستند. به آنها 
ملحق شوید و بعد حدود ۷5 کیلومتر در ستون 1452 شما به حرم حضرت عباس)ع( 

خواهید رسید.
دستورالعمل های پیاده روی:

1- پیاده روی را از طلوع آفتاب آغاز کرده و در مغرب به طور کامل توقف کنید.
2- اولین شب را در یکی از موکب ها )کمپ یا حسینیه( در حدود ستون 500 و 

دومین شب را حدود ستون 1000 بگذرانید.
امکان گم کردن همراهانتان در طول مسیر وجود دارد بنابراین با توجه به آنتن ندادن 
موبایلتان در بعضی نقاط همچنین به دلیل ترافیک بالای شبکه از همان ابتدای مسیر 
شماره علمی )ستون ها( را انتخاب کنید که اگر همراهانتان را گم کردید زمان رسیدن 
به آن علم توقف کنند. فقط حواستان باشد شماره های رند خیلی شلوغ است و تجمع 

افراد زیاد است.  
3- مدت طولانی پیاده روی نکنید. هر زمانی لازم بود استراحت کنید. 

4- در زمان نماز مغرب جایی را برای خواب بین صدها موکب )کمپ یا حسینیه( 
پیدا کنید.

5- مراکز افراد گمشده در ستون های ۷2، 335، 602، 1103 و حرم حضرت عباس )ع( 
قرار دارند. هر سه کیلومتر مرکز گزارش گمشدگان تعبیه شده است.

چه وسایلی همراه داشته باشیم؟
لازم به ذکرست که در این سفر شما باید یک کوله پشتی بزرگ همراه داشته باشید 
که حاوی دو سری بار است یکسری بار برای کل سفر یک هفته در کربلا و نجف 
و کاظمین، یکسری بار هم برای سفر سه روزهء پیاده روی اربعین، وسایل عمومی 
همچون لباس، لباس گرم، و وسایل شخصیتان مربوط به کل سفر است و با سفرهای 
دیگر شما تفاوت زیادی نمی کند اما برای سه روز پیاده رویتان وسایلی نیاز است که 

در زیر به آنها اشاره می شود.
1. سعی کنید وسایل کم وزنی را با خود حمل کنید. نیازی به همراه داشتن غذا یا 
آب نیست چون مقدار زیادی غذا و آب در مسیر موجود است. صرفا مقداری خشکبار 

مانند پسته، بادام، انجیر خشک، برگه زردآلو به همراه داشته باشید.
2. مقداری داروی اساسی برای 2 یا 3 روز پیاده روی همراه داشته باشید. مانند 
قرص سرماخوردگی، پماد برای باز شدن عضلات پا، باند کشی برای بستن پا در 
صورت نیاز، و… البته تعدادی کلینیک های کوچک و کمپ های درمانی در طول 

مسیر وجود دارند.
3. به جای همراه داشتن کیف دستی یا کیف خرید از کوله پشتی سبک استفاده کنید.

4. برای جلوگیری از سرما خوردگی لباس های مناسب به همراه داشته باشید: 
جوراب، دستکش، کلاه، پوشش گوش، کاپشن و غیره. البته بنابر تجربه هوا در طول 
روز مناسب و در شبها حسابی خنک است. لباسهای گرمتان را حتی الامکان طوری 
انتخاب کنید که دکمه یا زیپ داشته باشد و قابلیت کم یا زیاد کردن لباسهایتان را 

در طول مسیر داشته باشید.
خانمها بهتر است، پارچه ای نرم مشکی مستطیل که جلوی صورت را بگیرد تهیه 
کرده و کش دوخته و چیزی شبیه پوشیده درست کنند تا در طول مسیر از سرما و 
گردوغبار محافظت کند. خانمها از چادری استفاده کنند تا امکان انداختن کوله باشد. 

انواع چادرهای لبنانی و ملی مناسب است.
5. کرم مناسب برای تاول و عرق سوز به همراه داشته باشید. البته اگر میدانید 

دچارش می شوید.
6. یک عدد کیسه خواب نیز به همراه داشته باشید تا در صورت مناسب نبودن و 

سرد بودن مکانها برای استراحت از شما در برابر خاک و سرما محافظت کند.
۷. شما می توانید یک قرآن، دعا و زیارت جیبی و یا مداحی مورد علاقیتان به همراه 
داشته باشید. البته بهتر است این ها را در موبایل خود داشته باشید تا درحال پیاده 

روی گوش فرا داده یا بخوانید.
8. کفش های نو و بندی را نپوشید. بهتر است یک کفش مناسب و آزاد بپوشید. این 
مورد خیلی خیلی مهم است. چون در طول مسیر دایما برای استراحت در موکب ها 

ناچار به در آوردن کفش از پا هستید.
9. پاسپورت و شارژر موبایل را حتما به همراه داشته باشید.

10. امکان گم کردن همراهانتان در طول مسیر وجود دارد بنابراین با توجه به آنتن 
ندادن موبایلتان در بعضی نقاط همچنین به دلیل ترافیک بالای شبکه از همان ابتدای 
مسیر شماره علمی )ستون ها( را انتخاب کنید که اگر همراهانتان را گم کردید زمان 
رسیدن به آن علم توقف کنند. فقط حواستان باشد شماره های رند خیلی شلوغ است 

و تجمع افراد زیاد است.
11. همه خدمات در طول مسیر مانند اسکان، نوشیدنی ها، غذاها و حتی ماساژ 
بصورت رایگان ارائه می شود. نیازی به حمل مقدار زیادی پول نیست. فقط مقداری 

پول عراقی همراه داشته باشید چون پول ایرانی قبول نمی کنند. 
12. سرویس های بهداشتی فراوانی در طول مسیر قرار دارند و همینطور تعدادی از 
موکب ها نیز سرویس بهداشتی فرنگی دارند. از آنجا که آب برای شستن دستها بعد از 
دستشویی سرد است و بعضا مایع و آب برای شستن دستها کم است بهتر است همراه 
خود تعدادی دستکش یکبار مصرف داشته باشید تا برای دستشویی رفتن استفاده 
کنید تا اگر آب نبود یا سرد بود نگران نظافت دستتان نباشید. صابون خمیری و ژل 

شستشو حتما همراه داشته باشید.
13. نیازی نیست نگران به پایان رساندن مسیر باشید. در هر جایی تصور کردید که 
دیگر توانایی ادامه دادن مسیر را ندارید می توانید از صدها ون، ماشین و یا اتوبوس هایی 

که در مسیر هستند برای رسیدن به کربلا استفاده کنید.
14- به طور متوسط تمامی زنان و مردان بالای 10 سال بدون هیچ مشکلی در روز 

سوم مسیر را به پایان می رسانند.
15. از اینکه نام و آدرس هتل و یا حسینیه محل سکونت خودتان در کربلا را 

میدانید اطمینان حاصل کنید.
16. اگر که می خواهید تماس تلفنی داشته باشید بهتر است این کار را قبل از طلوع 
آفتاب انجام دهید به این خاطر که احتمالا به دلیل ترافیک بالای شبکه در طول روز 

با مشکل بر خواهید خورد.
1۷. بهتر است چتری سبک به همراه داشته باشید چون باران های عراق بسیار 

سنگین است.
18. اگر در نهایت با همه تدابیر همسفرانتان را گم کردید بهتر است آخرین جایی 
که برای قرار در نظر می گیرید ستاد عتبات عالیات ایران در جوار حرم امام حسین)ع( 

باشد که آدرس این مکان را بیشتر کسبه اطراف حرم می دانند.
19. اگر برایتان مقدور است هدیه های کوچکی مثل برچسب عکس آقا و امام و 
خادم الحسین و… برای قدردانی از خادمینی که در طول مسیر با خدمات رسانی 

شما را شرمنده می کنند داشته باشید.

 اقداماتی که جهت مناسب سازی فضاهای شهری 
برای معلولین انجام گرفته به دلیل عدم یکپارچگی 
از  نیز  اقدامات  این  و  ندارند  مناسبی  کارایی  کافی 

ابزار های کنترلی و نظارتی لازم برخوردار نبوده است.
 فضاهای شهری، فضاهای زندگی اجتماعی شهروندان است 
و باید قابل استفاده برای تمامی گروه های اجتماعی، سنی و 

جسمی جامعه را داشته باشد.
 افراد معلول و کم توان یکی از گروه هایی هستند که در 
جوامع از دیرباز وجود داشته و یک ضرورت در طراحی شهر ها 

محسوب شده که نیاز بیشتری را به حمایت اجتماعی دارند.
 به علاوه شهر ها به واسطه رشد و توسعه روز افزون خود، 
باید در بر آوردن نیازهای شهروندان مناسب سازی شده تا 
بتوانند زیرساخت های لازم برای افراد مختلف را تامین کنند 
چرا که فراهم نبودن زیرساخت های لازم برای افراد معلول و 
کم توان جسمی و حرکتی، دسترسی آنان به امکانات شهری 

را با مشکل روبه رو می سازد.
 نگاه فرودستانه به معلولین باعث شده تا این افراد هر روز در 
زندگی اجتماعی و مدنی خود در جامعه روز به روز گوشه گیر 
و ناتوان شوند، لذا توجه به مقوله معلولین و مناسب سازی 
فضاهای عمومی و باز شهری جهت برخورداری از امکانات 
شهری، از الزامات طراحی در شهرهاست که توجه معماران، 
برنامه ریزان و طراحان شهری را به ویژه در کارا تر کردن 

شهر ها می طلبد.
و  محیط  اصلاح  معلولین،  برای  محیط  مناسب سازی 
تدارک تجهیزات مورد نیاز به گونه ای که افراد معلول قادر 
باشند آزادانه و بدون احساس خطر از محیط پیرامون خود، 
اعم از اماکن عمومی، معابر و محیط شهری استفاده کرده و 
از تسهیلات خدماتی با حفظ استقلال فردی خود بهره مند 

شوند.
مناسب سازی محیط به معنای فراهم ساختن مجموعه 
شرایط کاهش محرومیت ها و آسیب ها و نهایتاً تأمین آسایش 

حرکتی و اجتماعی معلولین است.
 امروز در برخی شهر ها، اقداماتی جهت مناسب سازی 
فضاهای شهری برای معلولین انجام گرفته است که متاسفانه 
به دلیل عدم یکپارچگی کافی کارایی مناسبی ندارند و اجرای 
اقداماتی که تا به امروز انجام شده نیز از ابزار های کنترلی و 

نظارتی لازم برخوردار نبوده است.
تردد در شهر از مشکلات کلیدی معلولین است

استاد دانشگاه و دانشجوی دکتری شهرسازی،  در خصوص 

مناسب سازی فضاهای شهری برای معلولین اظهار داشت: 
ضوابط و مقررات حاضر در کشور در این عرصه از تحقق 
پذیری لازم برخوردار نبوده و خلاهای اجرایی زیادی متوجه 

آنهاست.
مهندس قدسیه سامانی، با اشاره به برخی مسائل و مشکلات 
معلولین در شهر ها ابراز داشت: وجود تعداد زیاد معلولین در 
شهر ها و همچنین محدودیت های حرکتی آن ها در شهر 
مسئله ای است که دقت در الزام مناسب سازی محیط های 

شهری را برای افراد معلول در نظر باید گرفت.
وی یکی از مشکلات کلیدی معلولین در شهر ها را عبور 
و مرور و تردد آن ها دانست و افزود: ایجاد تداوم در مسیر 
حرکتی از نظر نوع وسایل نقلیه، نوع سفر و ایجاد امکانات لازم 
برای آن ها جهت استفاده بهتر و راحت از وسایل حمل و نقل 

عمومی از الزامات اولیه طراحی در این حوزه است.
عضو سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم، تاکید کرد: 
امروز در شهر ها؛ معلولین به دلیل وجود موانع زیاد حرکتی، 
امکان دسترسی و تحرک لازم جهت استفاده از امکانات و 
خدمات شهری را ندارند و سازگار ساختن محیط شهری با 
نیازهای معلولین، در واقع بازگرداندن آن ها به اجتماع، زندگی 

و فعالیت است.
مشکلات معلولین جسمی و حرکتی در استفاده از 

شبکه های ارتباطی
این استاد دانشگاه، با بیان اینکه به طور کلی مسائل و 
مشکلات معلولین جسمی و حرکتی در استفاده از شبکه های 
ارتباطی را می توان در سه دسته کلی قرار داد افزود: دسته اول 
مسائل و مشکلات معلولین در استفاده از پیاده رو و سواره رو 
است که عرض کم پیاده رو، تنوع مصالح و استفاده از مصالح 
نامناسب در پیاده رو، شیب طولی و عرضی و لغزندگی پیاده رو، 
پستی و بلندی پیاده رو و وجود موانع در پیاده رو از جمله 

مشکلات جدی در این زمینه است.
وی با اشاره به مسائل و مشکلات معلولین در استفاده از 
پل های ارتباطی نیز ابراز داشت: فقدان رمپ مناسب، وجود 
مانع بین پیاده رو و سواره رو و عدم وجود پل، نامناسب بودن 
پل، عدم وجود خط کشی عابر پیاده، پیوستگی جدول به 
پیاه رو و جوی آب، نداشتن مشخصه حسی برای نابینایان از 
جمله مشکلات معلولان در استفاده از پل های ارتباطی است.

دانشجوی دکتری شهرسازی، در ادامه با اشاره به مشکلات 
معلولین در استفاده از حمل و نقل عمومی گفت: مشکل ورود 
به فضا ها و ایستگاه های مترو، فقدان و کمبود تابلوهای راهنما، 

عدم دسترسی مناسب به سرویس های بهداشتی از مشکلات 
عرصه حمل و نقل برای معلولین است.

ضوابط مناسب سازی فضاهای شهری برای معلولین 
تحقق پذیری کمی دارد

سامانی، با بیان اینکه ضوابط و مقررات تعیین شده برای 
مناسب سازی فضاهای شهری برای معلولین از تحقق پذیری 
پایینی برخوردار بوده و به اهداف و خواسته های واقعی خود 
افزود: ساختار نظام مدیریتی، عدم تناسب  نرسیده است 
سازوکار ها و فرآیند های اجرای موجود با ضوابط و مقررات 
جدید، عدم جامعیت ضوابط و مقررات، طولانی شدن زمان 
تدوین، تصویب و ابلاغ ضوابط و مقررات، عدم ضمانت اجرایی 
مصوبات، تعدد ابلاغات قانونی و عدم یکپارچگی در اجراء، 
از جمله عوامل عدم تحقق کامل ضوابط و مقررات برای 

مناسب سازی فضاهای شهری برای معلولین است.
راهکارهای مناسب سازی فضاهی شهری

 برای معلولین
برای  می توان  که  برنامه هایی  و  سیاست ها  افزود:  وی 
کم توانان  و  معلولین  برای  فضاهای شهری  مناسب سازی 
جسمی و حرکتی پیشنهاد کرد عبارتند از، تحکیم جایگاه 
قانونی و حقوقی ستاد مناسب سازی فضاهای شهری در سطح 
مناطق شهری، تقویت سطح دانش و آگاهی برنامه ریزان، 
طراحان، مجریان و ارزیابان، تقویت و اصلاح سازوکارهای 
مقررات  و  ضوابط  به  بخشی  جامعیت  پایش،  و  نظارت 
مناسب سازی به تمام معلولین و مستندسازی تجارب و انتقال 

آن به دستگاه های اجرایی مرتبط است.
عضو سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم، ادامه داد: 
برای مناسب سازی محیط های شهری ابتدا بایست یکپارچگی 
و انسجام لازم در برنامه ریزی، اجرا، بهره برداری، نظارت و 
و  سازمان ها  بین  مناسب سازی  مقررات  و  ضوابط  کنترل 

دستگاه های مسئول به وجود بیاید.
راهکارهای  بهینه سازی  به  اشاره  با  سامانی، همچنین 
طراحی شهری در مناسب سازی شهری اضافه کرد: از طرف 
دیگر باید بهینه سازی و توسعه سازوکار ها و ابزارهای نظارت 
و کنترل ازجمله تغییر در فرم های پروانه های ساختمانی، 
واحدهای  برای  مناسب  و چک لیست های  فرم ها  طراحی 
نیز  بهینه سازی ضوابط و مقررات، ملاک عمل  اجرایی و 
صورت پذیرد و در    نهایت اینکه مناسب سازی محیطی حق 
همه شهروندان بوده و نیازمند رویکردی جامع نگر و الزام آور 

به این مقوله می باشد.

یکی از مهم ترین ارزش ها و عالی ترین خلاقیت های سرنوشت ساز که مربوط به زبان است. 
درست سخن گفتن است که به راستی اگر در زندگی انسان تحقق یابد، او به بزرگترین عامل 
رشد و ترقی و نورانیت دست یافته و سازنده ترین وسیله را برای پیمودن مدارج تکامل در 
 ـکنترل و نگهداری  اختیار گرفته است. از این فراز، دست کم سه مطلب استفاده می شود: 1
 ـوسیله قرار   ـعادت دادن زبان به درست گویی و سخن حق ؛3 زبان از هرگونه باطل گویی. 2
دادن زبان برای آموزش دانش و حکمت ها و آگاهی های سودمند و تکامل بخش. هرکدام از 
این سه موضوع موجب استواری زبان شده و آن را وسیله مفید و افتخارآمیز و زاینده برای 
رشد و تعالی خود و دیگران می سازد و عدم وجود هر کدام از این ویژگی ها برای زبان، خسارت 
بزرگی در مسیر روند تکاملی انسان بوده و باعث شکست او در عرصه های معنوی، اخلاقی، 
اقتصادی و فرهنگی خواهد شد. با توجه به اینکه زبان در حقیقت نماینده روح و روان و نشان 
دهنده چگونگی حالات روحی انسان است و کلید در گنج انسانیت می باشد، تا آنجا که علمای 
اخلاق و عارفان سیر و سلوک، مسأله کنترل زبان و استفاده بهینه از زبان را نخستین منزلگاه 
دانسته که بدون آن نه سیری هست و نه سلوکی. برای توضیح هر یک از سه ویژگی مذکور 

نظر شما را به مطالب زیر جلب می کنیم:
کنترل زبان

کنترل زبان پایه نخست اصلاح زبان است و آن به معنی مراقبت جدی و شدید برای 
نگهداری زبان از هرگونه انحراف و خطاگویی است. هرگاه زبان، رها و لق و هرز باشد، بزرگترین 
بلا برای انسان خواهد شد و محصول آن جز فتنه، گناهان بزرگ و انحرافات ویرانگر و خانمان 
برانداز نخواهد بود و این که در روایات اسلامی از سکوت تمجید بسیار شده، این سکوت همان 
عاملی است که موجب کنترل زبان می شود و به اصطلاح ترمزی در زبان ایجاد می کند و 
چنین سکوتی غیر از تسلیم در برابر ظلم است که مردود می باشد و به راستی که زبان بی ترمز، 
همچون اتومبیل بدون ترمز است که در پیچ و خم های خطیر باعث خطرهای سنگین و 
غیرقابل جبران خواهد شد از آنجا که زبان مهم ترین وسیله ارتباط انسان ها با یکدیگر و اطلاع 
رسانی و مبادله افکار و اندیشه ها است، می توان آن را از فعال ترین عضو بدن یاد کرد، زبان 
بیش از هر چیز دیگر بر انسان حاکمیت دارد و همیشه در اختیار انسان است از این رو اگر 
افسار گسیخته باشد، خطرات آن با خطرات هیچ یک از اعضای دیگر قابل قیاس نیست، آفات 
و گناهان کبیره ای که از زبان برمی خیزد، بسیار است که می توان آن را به گفته بعضی به صدها 
رسانید مانند: تهمت، دروغ، غیبت، سخن چینی، گواهی به باطل، خودستایی،اشاعه فحشا و 
نشر اکاذیب، بیهوده گفتن، ناسزا گویی، خشونت با زبان، اصرار بیجا، تکدی گری و چاپلوسی 
با زبان، مسخره کردن و آزار رسانی به دیگران با زبان، نکوهش دیگران، کفران نعمت با زبان، 
تبلیغ باطل و تشویق به گناه، وعده دروغ، بدزبانی، نهی از معروف و امر به منکر با زبان و... . 
در این راستا سخن بسیار است، از جمله سخن معروف لقمان حکیم است که بسیار سخنی 
حکیمانه و کامل می باشد، او می گوید: من در عمر طولانی خودم با چهارصد پیامبر ملاقات 
 ـهنگامی که در نماز  و خدمت کردم و از همه گفتار و نصایح آنها چهار سخن را برگزیدم: 1
 ـهنگامی که بر سر سفره هستی، گلویت را )از مال حرام(  هستی، حضور قلبت را حفظ کن 2
 ـهنگامی که به خانه دیگری رفتی چشم خود را )از نگاه به نامحرم( حفظ کن 4ـ  حفظ کن 3
هنگامی که در بین انسان ها رفتی زبانت را حفظ کن. با توجه دقیق به گزینش لقمان، به اوج 
اهمیت کنترل زبان پی می بریم، که به راستی سخن بسیار حکیمانه و عمیقی است و از ارکان 
کلیدی چهارگانه برای سیر و سلوک عرفانی و اخلاقی خواهد بود. هشدارها و تعبیرهای معنی 
دار امامان)ع( پیرامون آفت و خطر زبان نیز طریق دیگری است که ما را برای کنترل آن تأکید 
می کند. مانند این که امام علی)ع( فرمود: زبان کلب عقور)سگ گزنده( است، اگر آن را رها 

کنی می گزد و در سخن دیگر فرمود: زبان حیوان درّنده است که اگر کنترل نشود می درد.و 
نیز فرمود: زبان تیری است که به خطا می رود )در هدفگیری خطا می کند( بنابراین مراقب آن 

باشید که شما را صید نکند.
عادت دادن زبان به درست گویی

در دعای امام عصر)عج( چنین آمده: خدایا زبان های ما را به صواب )درست گویی( 
استوار ساز. واژه صواب در موردی گفته می شود که چیزی با حق اصابت کند و هیچ گونه باطلی 
به آن راه نیابد. بنابراین مسأله استواری زبان به صواب به این است که آن را به درست گویی 
و حرف حق زدن عادت دهیم، به گونه ای که هرگز به ناصواب و به باطل گویی حرکت نکند، 
چنین کاری نخست بستگی به کنترل زبان از انحراف دارد. دوم این که زبان را به راستی و 
درستی و حق گویی عادت دهیم به گونه ای که جز درستی به چیزی حرکت نکند. ما وقتی که 
به قرآن واژه قَول مراجعه کرده و دقت می کنیم می بینیم به ما می آموزد که سخن گفتن آدابی 
دارد و باید حساب شده و سنجیده باشد، گاه می فرماید: ولیقولوا قولاً سدیدا؛ًو سخنی استوار و 
درست بگویند و قولوا قولاً سدیدا؛ًو سخن استوار و درست بگویید. این دستور همان است که 
در دعای امام عصر)عج( آمده و سدّد السنتنا؛زبان های ما را استوار گردان و گاه می فرماید: قولاً 
معروفا؛ًسخن نیک و زیبا بگویید و گاه می فرماید: قولاً کریما؛ًبزرگوارانه و مهرانگیز سخن بگویید 
و گاه می فرماید: قولاً لینا؛ًنرم و با ملاطفت سخن بگویید و گاه می فرماید: قولاً میسورا؛ًبا نرمش 
و مهربانی با آنها سخن بگو و گاه می فرماید: قولاً بلیغا؛ً با سخن شیوا و زیبا با آنها حرف بزن. از 
این تعبیرات فهمیده می شود که باید زبان در سخن گفتن در موارد و جاهای گوناگون، به طور 
کامل مراقب باشد و آداب را بشناسد و رعایت کند تا به آفات گرفتار نگردد و حتماً باید زبان را 

به آداب خوش کلامی و زیبا سخن گفتن، که یک نوع هنر است عادت داد.
زبان یا برترین وسیله برای آگاهی بخشی

سومین ویژگی زبان که از دعای امام عصر )عج( استفاده می شود، استواری زبان به آموختن 
و حکمت آموزی است. یعنی زبان استوار و الهی زبانی است که علاوه بر کنترل از گناه و 
علاوه بر درست گویی، وسیله ای برای تبیین حقایق و آموزش و پرورش و آگاهی بخشی و 
اطلاع رسانی صحیح گردد. واژه حکمت در اصل از ماده حَکَم )بر وزن حرف( به معنی منع 
است و از آنجا که علم و دانش و تدبیر که از معانی حکمت است، انسان را از کارهای خلاف 
باز می دارد، به آن حکمت می گویند. حکمت دارای معانی بسیار و مفهوم گسترده است، از 
جمله: معرفت،شناخت اسرار، آگاهی از حقایق و وصول به حق از نظر گفتار و عمل و تلاش 
و نیز به معنی نور الهی آمده که انسان در پرتو آن از تاریکی گمراهی ها و از وسواس شیطان 
 ـحکمت علمی.   ـحکمت نظری 2 نجات می یابد و به طور کلی حکمت بر دو گونه است: 1
حکمت به قدری ارزشمنداست که خداوند می فرماید: ومن یؤتی الحکمة فقد اوتی خیراً کثیرا؛ً 
به کسی که دانش داده شود، خیر فراوانی داده شده است. امیرمؤمنان علی)ع( می فرماید: 
قلب خود را با موعظه زنده بدار و به وسیله نور حکمت نورانی کن. کوتاه سخن آن که به 
فرموده حضرت عیسی)ع(: به حق به شما می گویم که خورشید وسیله روشنی هرچیز است 
و حکمت مایه روشنی هر روح و روان است و پرهیزکاری سرلوحه هر حکمت است. نتیجه 
این که طبق دعای امام عصر)عج( باید زبان را علاوه بر درستی، به حکمت استوار ساخت. 
زبان از بزرگترین نعمت های الهی است، واز شگفت انگیزترین اعضای بدن می باشد که نقش 
به سزایی در سلامتی و امکانات کاربردی انسان دارد و استعداد انسان به تکلّم به وسیله زبان 
از عنایت های خاص الهی است. بنابراین طبق قانون لزوم شکر نعمت ها، باید شکر نعمت زبان 
را به جا آورد و شکر کامل آن به این است که آن را کنترل نموده و به درست گویی و تعلیم 

و آموزش ارزش ها عادت داد.

فقدان يكپارچگی دستگاه ها 
در مناسب سازی فضاهای شهری برای معلولین

اجتماعی 6

درست سخن گفتن
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توصیه و هشدار های پلیس
 اطلاعات محرمانه   شامل رمز دوم

 شماره ي شناسايي مشتريان )cvv2( و ساير اطلاعات کارت و 
حساب بانكي خود را در اختیار افراد ناشناس قرار ندهید.

اداره آموزش همگانی معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم 
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ظریف وزیر امور خارجه:

به چارچوب توافق نهايی بسیار نزديک شده ايم 

اخبار
دکتر روحانی رئیس جمهور در جمع مردم گلستان: 

دوران افراط و فضای امنیتی به سر آمده است 
رییس جمهوری با بیان این که اگر لازم بود 50 وزیر به مجلس معرفی می کردم 
اما از راه خود و وعده ای که به جوانان داده بودم بازنخواهم ایستاد، گفت: دوران 

افراط و تفریط به سر آمده است. 

حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« که به همراه کاروان تدبیر و امید  روز 
گذشته سه شنبه در دهمین سفر داخلی به استان گلستان رفته است در جمع مردم این 
استان، افزود: وعده ای که ما در سال گذشته در 24 خرداد پای صندوق آرا به یکدیگر 
دادیم ، به وعده خود وفادار هستیم و وفادار خواهیم ماند. وی ادامه داد: آنچه من به شما 
وعده دادم، نجات اقتصاد کشور، احیای اخلاق در جامعه و تعامل سازنده با جهان بود، من 
پای وعده خود تا لحظه آخر و با همه توانم ایستاده ام.رییس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
خاطرنشان کرد: من به نسل جوان عزیز کشورم ومخصوصا به جوانان دانشجوی عزیز وعده 
می دهم پای قول های خودم خواهم ایستاد.روحانی تصریح کرد: این که پنج وزیر را به 
مجلس معرفی کردم، اگر لازم بود 50 وزیر را به مجلس معرفی می کردم اما از وعده ای که 
به شما دادم و از راه خودم باز نخواهم ایستاد، دوران افراط و فضای امنیتی به سر آمده است. 
وی همچنین گفت: در دوران وحدت، اتحاد، اعتدال و فضای باز برای کمک به یکدیگر راه 
خود را ادامه می دهیم، فرهنگ اعتدال، فرهنگ توسعه، فرهنگ دوستی وبرادری و اتحاد 
در داخل و فرهنگ تعامل با جهان به عنوان مسیری است که اسلام برای ما تعیین کرده 

است و مردم عزیز و بزرگوار ما پای پرچم وحدت، اتحاد و تعامل ایستاده اند.
ملت در برابر قانون گریزی فساد ایستادگی خواهد کرد

رییس قوه مجریه یادآور شد: این روزها روزهای قانون است، روزهای مدرس است، 
روزهای مجلس شورای اسلامی، روزهای قانون اساسی است، دهم آذر، روز قانون، روز 
مدرس و روز احترام به مجلس شورای اسلامی و دوازدهم آذر روز قانون اساسی است.

روحانی با تاکید بر این که همه باید پایبند به قانون باشیم، افزود: ریلی که برای ما مشخص 
شده است تا بر مبنای آن ریل قطار توسعه، پیشرفت و سرافرازی ایران را در ریل قرار دهیم، 
قانون است، قانون اساسی، قانون موضوعه کشور است، همه ما به قانون احترام خواهیم 
گذاشت.وی ادامه داد:هیچ کسی نباید از قانون تخلف کند، همه آن هایی که خدای ناکرده 
دیروز یا امروز از مسیر قانون تخطی کرده اند باید بدانند که امروز ملت ما متحد و یکپارچه 
در برابر قانون گریزی، تخلف از قانون و فساد ایستادگی خواهند کرد و مسیر و راه توسعه 

را ادامه خواهند داد.
ارایه لایحه بودجه در هفته آینده بدون کسری

رییس جمهوری خاطرنشان کرد: علیرغم این که دستهای توطئه گر در منطقه و جهان 
، قیمت نفت را کاهش داده اند و علیرغم این که آن ها فکر می کنند برای ایران اسلامی، 
اقتصاد کشور و مسیر توسعه مشکلی فراهم کرده اند ملت بزرگوار ما بداند ما در هفته آینده 
لایحه بودجه را بدون کسری بودجه تقدیم مجلس شورای اسلامی خواهیم کرد. روحانی 
گفت: به رغم فشارها و مشکلاتی که بعضی ها فکر می کنند، ما در سال جاری تمام بودجه 
استانی سراسر کشور را به طور کامل پرداخت کرده ایم. هیچ سالی در سال های گذشته 
نبوده است که در آذرماه تمامی بودجه عمرانی استان را دولت پرداخت کرده باشد. وی 
افزود: تا امروز بیش از 20 هزار میلیارد تومان برای بودجه عمرانی پرداخت کردیم و انشاء الله 
تا پایان سال بودجه عمرانی را بیش از 30 هزار میلیارد تومان پرداخت خواهیم کرد. رییس 
جمهوری ادامه داد: بودجه سال آینده ما دارای رشد خواهد بود به ویژه در بودجه عمرانی 
دارای رشد خواهیم بود، بودجه ما بر حسب منابع و مصارف 219 هزار میلیارد تومان خواهد 
بود، البته این رقمی که من الان اعلام می کنم ممکن است تا پایان هفته که لایحه بودجه 
را تقدیم مجلس می کنیم مختصری تغییر داشته باشد اما آن چه که تا پایان جلسه شب 
گذشته دولت به آن رسیدیم 219.6 هزار میلیارد تومان بودجه سال آینده کشور ما خواهد 
بود.روحانی اضافه کرد: برای سال آینده بودجه عمرانی ما ان شاء الله 46.1 هزار میلیارد 
تومان خواهد بود، ان شاء الله هم برای ازدواج و هم برای اشتغالشان تسهیلات لازم هم در 

سال جاری پیش بینی کرده ایم و هم بیشتر برای سال آینده.
جهان نیازمند تعامل سازنده با ایران

رییس شورای عالی امنیت ملی افزود: ما در مسیر تعامل سازنده با دنیا، مساله هسته ای 
را به مقصد خواهیم رساند، شما تردید نداشته باشید که 1+5، دنیای غرب، دنیای شرق و 
منطقه همه نیازمند تا با ایران دارای تعامل سازنده باشند. ایران کشور با عظمتی که روز به 
روز بر عظمت این ملت افزوده می شود.روحانی ادامه داد: امروز دنیا هم در امنیت منطقه و 
جهان به ایران نیازمند است و هم برای تحرک اقتصادی منطقه به جهان نیازمند به ایران 

زمین است، ایران سرزمین حرکت و توسعه برای منطقه و جهان بوده و خواهد بود.
تداوم غنی سازی در خاک ایران 

رییس دولت تدبیر و امید همچنین گفت: شما می بینید در طول 15 ماه گذشته 
، حداقل 15 قدم بسیار مهم برای توافق در مساله هسته ای با طرف مقابل، دو طرف 
برداشته ایم. امروز در نقطه ای هستیم که دنیا مسایل اساسی ما را در هسته ای پذیرفته 
و قبول کرده است.روحانی تصریح کرد: دنیا امروز قبول دارد که در خاک ایران، غنی 
سازی انجام خواهد شد، دنیا امروز قبول دارد که در اراک راکتور آب سنگین خواهیم 
داشت، دنیا امروز قبول دارد که تحقیق و توسعه را ادامه خواهیم داد، دنیا امروز قبول 
دارد که فعالیت خود را در فردو ادامه خواهیم داد.وی خاطر نشان کرد: دنیا قبول 
دارد که ایام پایان تحریم ظالمانه علیه ملت ایران است، ما برداشتن تحریم، پاره کردن 
زنجیرهای ظالمانه تحریم را حق مسلم ملت ایران می دانیم، همانطور که ادامه فناوری 
های پیشرفته و از جمله هسته ای را حق مسلم ملت ایران می دانیم.رییس جمهوری 
تاکید کرد: ما این دو مسیر را با هم ادامه خواهیم داد، تردیدی نداشته باشید که ملت 
ایران پیروز صحنه خواهد بود، تردیدی نداشته باشید که سال آینده وضع ما از امسال 

بهتر خواهد بود.

علی اکبر ولایتی: 

مذاکرات هسته ای افق روشنی دارد 
رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره 
به مذاکرات هسته ای میان جمهوری اسلامی ایران و گروه 1+5 گفت: مذاکرات 

هسته ای در حالی که هنوز در میانه راه است، افق روشنی دارد. 
وزیر  معاون  پیستللی  لاپو  دیدار  در  گذشته  روز  ولایتی«   اکبر  »علی  ایرنا،  به 
امورخارجه ایتالیا اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران به دنبال استفاده از انرژی صلح 
آمیز هسته ای بر اساس قوانین بین المللی است. رییس مرکز تحقیقات استراتژیک 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه با تاکید بر لزوم مبارزه همه کشورها با مقوله 
تروریسم اظهارداشت: در حال حاضر ما و منطقه در حال مبارزه با تروریسم هستیم چرا 
که این گروه ها خطر بزرگی برای تمام جهان محسوب می شوند و همه کشورها باید 
با این گروه ها مبارزه کنند. ولایتی در ادامه با اشاره به روابط تاریخی جمهوری اسلامی 
ایران و ایتالیا اظهارداشت: در سال های گذشته میزان مبادلات و روابط دو جانبه تا 
حدودی کاهش داشته اما در حال حاضر رو به گسترش است. وی ادامه داد: تهران و رم 
روابط بسیار طولانی در زمینه های فرهنگی و سیاسی دارند و شاهد تلاش هایی برای 
گسترش روابط دو کشور هستیم. معاون وزیر امورخارجه ایتالیا نیز در این دیدار با اظهار 
خوشحالی از سفر خود به تهران گفت: طی یک سال گذشته روابط ایتالیا و جمهوری 

اسلامی ایران رو به گسترش بوده است. 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم  خبرداد:

استقرار دائم 3 هزار روحانی در روستاهای کشور
 مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم، گفت: در حال حاضر حدود سه هزار 

روحانی در روستاهای پرجمعیت کشور استقرار دائم دارند.
حجت الاسلام عباس اسکندری روز سه شنبه در دیدار با آیت الله جعفر سبحانی 
گزارشی از فعالیت های سازمان تبلیغات اسلامی ارائه کرد و در مورد انتظار این مرجع 
تقلید پیرامون تربیت خطیبان و مبلغان توانمند توسط سازمان تبلیغات اسلامی اظهار 
کرد: معاونت تبلیغ حوزه های علمیه و دفتر تبلیغات اسلامی در این زمینه فعالیت هایی 
انجام داده اند ولی سازمان تبلیغات اسلامی در دو سال اخیر اقدام به تربیت تعداد قابل 
توجهی مربی - مبلغ در قم کرده است.وی با اشاره به استمرار طرح تربیت مربی، مبلغ 
تاکید کرد: افرادی که در این طرح آموزش می بینند از توانمندی خوبی برخوردارند و 
به جلسات کرسی های آزاداندیشی و گفتمان های دینی در دانشگاه ها و مدارس اعزام 
امور حوزه های علمیه  می شوند.به گفته مشاور رئیس سازمان تبلیغات اسلامی در 
و روحانیت، در حال حاضر حدود سه هزار روحانی در روستاهای پرجمعیت کشور 
استقرار دائم دارند.وی در ادامه با اشاره به قدردانی حجت الاسلام والمسلمین خاموشی 
از آیت الله العظمی سبحانی افزود: کنگره جهانی جریان های تکفیری و افراطی در نوع 
خود بی نظیر و حرکتی نو بود که برای اولین بار توسط دو مرجع تقلید گرانقدر در سطح 
بین المللی برگزار شد.وی گفت: این کنگره جهانی در داخل و خارج کشور تاثیرات 
مثبت فراوانی بر جای گذاشته است که وقتی گزارشی از این کنگره به حجت الاسلام 
والمسلمین خاموشی ارائه دادیم ایشان با ارسال نامه ای از حضرتعالی و آیت الله مکارم 
شیرازی قدردانی کرد.حجت الاسلام اسکندری در پایان ضمن قدردانی از آیت الله العظمی 
سبحانی که دبیری علمی کنگره جهانی جریان های تکفیری و افراطی را بر عهده داشتند، 
افزود: تربیت خطیبان و مبلغان توانمند و به روز که از توصیه های حضرتعالی به سازمان 

تبلیغات اسلامی است را به مسئولان این سازمان انتقال خواهیم داد.

وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه به چارچوب توافق 
نهایی بسیار نزدیک شده ایم، اظهار داشت مذاکرات فراز 
و نشیب دارد و کسی نباید زیادی خوشحال شود و ننویسد 

»هیچ«. 
»محمد جواد ظریف« صبح روز گذشته  سه شنبه در نخستین 
سخنرانی در جمع دانشجویان پس از مذاکرات وین 8 در هشتمین 
همایش سالانه انجمن علوم سیاسی ایران با موضوع »دیپلماسی 
هسته ای« در دانشگاه علامه طباطبایی با بیان اینکه مذاکرات 
هسته ای ایران و 1+5 یکی از مهمترین مسایل روابط بین الملل 
پس از جنگ سرد است، افزود: برای نوشتن جزییات توافق نیاز به 
تمدید داشتیم و فرصت هفت ماه تمدید برای فراهم کردن زمان 
است و اکثر مذاکره کنندگان معتقدند که زمان لازم برای رسیدن 
به توافق بسیار کمتر از این زمان است.وزیر امور خارجه همچنین 
گفت: کسی نباید نگران شود که مذاکرات ما فراز و نشیب داشته 
باشد و کسی هم نباید زیادی خوشحال شود و ننویسد »هیچ«، 
این ها در مذاکرات طبیعی است، کسی که این چیزها را می گوید 
مذاکره را متوجه نیست؛ بله اگر قرار باشد یا بروید بیانیه بخوانید یا 
بیانیه طرف مقابل را قبول کنید، مذاکره یک روزه یا به نتیجه می 

رسد یا نمی رسد. 
رییس هیات مذاکره کننده هسته ای ایران همچنین تصریح 
کرد: از شرایطی که هیچ کس گمان نمی کرد راه حلی برای موضوع 
هسته ای ایران وجود داشته عبور کرده و به مرحله ای رسیدیم که 
همه اذعان دارند تنها راه حل موجود و ممکن، مذاکره است. ظریف 
تاکید کرد: ما تصورهای طرف مقابل مذاکره را از الگوهای رفتاری 

ایران تغییر دادیم.
حضور همزمان سه مقام ارشد آمریکایی 
برای اولین بار در تاریخ در یک مذاکره 

وزیر امور خارجه با قدردانی از برگزاری همایش دیپلماسی هسته 
ای افزود: به نظر بنده این اقدام دانشگاه و انجمن علوم سیاسی برای 
بررسی یکی از مهم ترین موضوعاتی که امروز نه تنها سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران است بلکه منطقه وجهان با آن روبرو است 
و آن رسیدن به یک تفاهم در حوزه برنامه هسته ای صلح آمیز 
جمهوری اسلامی ایران است. ظریف ادامه داد: این اقدام، بسیار مهم 
است و طلیعه خوبی از این همکاری سازنده است که امیدوارم در 
آینده بتواند آثار مهمی برای کشور داشته باشد. رییس تیم مذاکره 
کننده هسته ای جمهوری اسلامی ایران اضافه کرد: همه اذعان 
داریم که دیپلماسی هسته ای در یکسال ونیم گذشته نه تنها یکی 
ازموضوعات سیاست خارجی ما بوده بلکه یکی از مهم ترین مسایل 
روابط بین الملل پس از جنگ سرد است. ظریف توضیح داد: موضوع 
هسته ای، موضوعی است که در مقاطع مختلف 6 وزیر امور خارجه 
کشورهای عمده جهان را به یک شهر آورده تا در برابر نمایندگان 
مردم بزرگ ایران به مذاکره بنشینند و در بسیاری از این مقاطع سه 
مقام ارشد وزارت خارجه آمریکا حضور داشته اند. وی اظهار داشت: 
شاید برای اولین بار باشد در تاریخ اخیر همزمان سه مقام ارشد وزارت 
امور خارجه در واشنگتن نیستند. اگر تاریخ روابط خارجی آمریکا را 
نگاه کنید کمتر سراغ دارید که سه مقام ارشد وزارت خارجه آمریکا، 
وزیر، قایم مقام و معاون سیاسی وزیر خارجه آمریکا همزمان در 
واشنگتن نباشند چه رسد به این که در مذاکره حضور داشته باشند و 
این نشان دهنده اهمیت نقش جمهوری اسلامی ایران در صحنه بین 

المللی است و هم اهمیت مذاکرات است. 
حمایت 8۴ درصد یهودیان آمریکا 

از توافق هسته ای با ایران 
به گزارش خبرنگاران سیاسی ایرنا، ظریف با بیان اینکه روش 
دیگری نمی تواند موضوع هسته ای ایران را حل وفصل کند، گفت: 
برای این که اهمیت این موضوع را نشان دهم دو نظر سنجی را ارایه 
می کنم. وزیر امور خارجه تصریح کرد: در روز ششم نوامبر 2014، 
تقریبا کمتر از یکماه پیش، روزنامه کریستین ساینس مانیتور مقاله 
ای منتشر کرد که 84 درصد یهودیان آمریکا در مخالفت با نتانیاهو 
از توافق هسته ای با ایران حمایت می کنند. وی افزود: به رغم همه 
سرو صداها ، هیاهوها، بازی های تبلیغاتی، عکس بمب کشیدن، 
خط کشیدن قرمز و سیاه، تمام تبلیغاتی که تمام تلاش نتانیاهو در 
آن بود، حتی در سخنرانی امسالش در مجمع عمومی با خواندن 
قسمت هایی از کتاب »آقای سفیر« گفت این ظریفی که شما می 
گویید معتدل است و اصلا معتدل نیست؛ و این قدر به گرفتاری 
مبتلا شدند، 84 درصد جامعه یهودی آمریکا معتقد است که راه 
حل با جمهوری اسلامی ایران، »توافق« است. وی تصریح کرد: این 
در شرایطی است که در تاریخ 18 می 2012 موسسه PEWنظر 
سنجی منتشر کرد که بر اساس آن نظر سنجی 63 درصد کل 
مردم آمریکا معتقد بودند تنها راه برخورد با موضوع هسته ای ایران، 
جنگ است. ظریف گفت: این نشان می دهد که تمام دنیا، حتی 
جامعه آمریکایی ، حتی جامعه ای که بیشترین تاثیر پذیری را علی 
القاعده از حرف ها و سیاه نمایی های آقای نتانیاهو دارد، به این 
نتیجه رسیده اند که راه برخورد با ایران راه »مذاکره« است؛ یعنی 
این که با این ملت با فشار، تحمیل و جنگ نمی شود صحبت کرد 
اما این ملت اهل گفت و گو، اهل منطق، اهل مذاکره و اهل راه حل 

بوده و این تفاوت اساسی است. 
 70 تا 80 ساعت مذاکره رو در رو 

وزیر امور خارجه اظهار داشت: مذاکره کار دشواری است، فراز 
و نشیب دارد. مذاکره بین دو طرف که همفکرهستند صورت نمی 
گیرد، معمولا بین دو طرف صورت می گیرد که دیدگاه های 
متفاوتی دارند، اما با 10دوره مذاکره که شاید فقط در این دور آخر 
در دور دهم، شخص بنده متجاوز از ۷0-80 ساعت مذاکره رو در 
روی دوجانبه، سه جانبه، پنج جانبه، هفت جانبه و هرچند جانبه که 
بخواهید، داشتیم. ظریف افزود: این فراز و نشیب زیاد هست ولی در 
پایان این مذاکرات اگر به بیانیه وین توجه کنید و به مصاحبه هایی 
که صورت گرفت، همه طرف ها اعلام کردند که به توافق بسیار 
نزدیک شدیم، یعنی این که افقی که در پیش رو داریم حتی یکی 
از مذاکره کنندگان که قبلا معمولا نظرات بسیار منفی حتی نزدیک 
توافق ژنو هم نظر بسیار منفی داشت، بعد از توافق وین گفت من 

برای اولین بار احساس کردم که راه حل در پیش روی ماست. 
برای نوشتن جزییات نیاز به تمدید داشتیم

داشت:  اظهار  ایران  اسلامی  جمهوری  دیپلمات  ارشدترین 
بسیاری از کسانی که مذاکره می کردند فکر می کردند که حتی اگر 
مذاکرات دو سه روز ادامه می یافت، به یک چارچوب کلی دست 
می یافتیم؛ چارچوب کلی به معنای آن نیست که تمام جزییات را 
می توانستیم بنویسیم.ظریف تصریح کرد: ما نیاز به تمدید داشتیم 
تا بتوانیم جزییات را بنویسیم؛ چون بعد از 24 نوامبر ما به شرایط 

قبل از توافق ژنو برمی گشتیم و نیاز داشتیم فرصتی فراهم کنیم 
که جزییات را بنویسیم؛ لذا نیاز بود که این جزییات در یک زمانی 
که نیاز است تمدید شود. وزیر امور خارجه تصریح کرد: امید این 
بود و واقعا هم خیلی نزدیک شدیم که چارچوب این توافق مشخص 
باشد تا دوستان و خود ما بتوانیم این جزییات را نگارش کنیم و 
این هنوز هم کاملا در دسترس است و این فرصت هفت ماهه ای 
که برای رسیدن به توافق نهایی مطرح شده باز هم همانطور که در 
متن بیانیه وین می توانیم ببینیم این فرصت برای فراهم کردن 
زمان است؛ با این شرایط که اکثر مذاکره کنندگان معتقدند که 

زمان لازم برای رسیدن به توافق بسیار کمتر از این زمان است. 
دستاوردهای مذاکرات هسته ای 

ظریف گفت: بنابر این ما بعد از یک سال و نیم مذاکره از 
وضعیتی که دنیا فکر می کرد هیچ راه حل سیاسی برای حل و 
فصل موضوع هسته ای نیست، بسیاری فکر می کردند که هیچ 
راه حل عزتمندی برای موضوع هسته ای نیست امروز به این 
نتیجه رسیده اند که راه حل مبتنی بر احترام متقابل، بزرگداشت 
دستاوردهای مردم بزرگ ایران و شناسایی حقوق این مردم تنها 
راه حل رسیدن به توافق است. رییس هیات مذاکره کننده هسته 
ای ایران تصریح کرد: دومین دستاورد این است که دوستانی که 
نه صرفا از زاویه خبری بلکه از زاویه تهدید دراز مدت به موضوع 
نگاه می کنند، در این مذاکرات توانستیم تا حد بسیار زیادی، تصور 
طرف مذاکره کننده، نه واقعیت، واقعیت اینکه ایران همیشه یک 
واحد تاریخی منسجم بوده و ادامه خواهد داشت اما تصور طرف 
های مذاکره ما را از الگوی رفتاری جمهوری اسلامی ایران تغییر 
داد. وی افزود: این برای آینده کشور بسیار ضروری و از نکاتی است 
که به عنوان یک ناظر یا دانشجوی علوم سیاسی و روابط بین الملل 
برای بنده همیشه از اهمیت بالایی برخوردار بوده است. ظریف 
اضافه کرد: مثالی بزنم، تصور غلطی غربی ها داشتند از نحوه مذاکره 
کردن مقامات ایرانی، صرف نظر از قبل از جمهوری اسلامی یا بعد 
از جمهوری اسلامی، که به آن وقت کشی، چانه زنی بازاری، فرش 
فروشی، امتیاز دهی در آخرین لحظات و هرچه که می گویند، این 
تصور غلط از الگوی رفتاری ما باعث می شد که در هر مذاکره ای 
ما نتوانیم به اهداف خودمان از آن مذاکره برسیم. وزیر امور خارجه 
اظهار داشت: کتاب هایی که در آمریکا نوشته می شود، موسسه 
صلح آمریکایی کتاب هایی را منتشر می کند راجع به روش مذاکره 
کشورهای مختلف؛ کتابی هم دارند به نام روش مذاکره ایران که 
یکی از گروگان های سابق آمریکا در ایران به نام آقای »لیمبرت« 
نوشته است. رییس هیات مذاکره کننده هسته ای ایران گفت: این 
کتاب ها، تصوراتی را از فرهنگ مذاکراتی ایرانی که خیلی تشبیه 
می کنند به روش هایی که بازاریان ما در معامله با فرش می کنند، 
همیشه نمود مذاکره ایرانی می دانند؛ اگر مقاله ای که در مجله »نیو 
ریپابلیک«، چند روز قبل از مذاکرات پایان دوره قبل، 20 ژوییه 
گذشته نوشته شد نگاه کرده باشید، عنوان مقاله این بود، تلگراف 
بی ادبانه ای که می تواند کلید مذاکرات ایران و آمریکا باشد. ظریف 
افزود: این تلگراف بی ادبانه چه بود؟ متنی بود که سفارت آمریکا 
در تهران به واشنگتن مخابره کرده بود با عنوان مذاکره با ایرانی ها 
که در آن انواع گزاره های غلط و تا حد قابل توجهی نژاد پرستانه 
که مبتنی بر همان بحث اورینتاریسم مرحوم ادوارد سعید است. بر 
همان دیدگاه به عنوان روش مذاکراتی ایرانی ها مطرح کرده بود. 
وزیر امور خارجه اضافه کرد: ما توانستیم و اصرار هم بنده داشتم که 
در این مذاکرات این تصور و ادراک غلط را از نحوه مذاکره ایرانی به 
هم بزنیم، چون اگر این تصور باقی بماند و می ماند، در همه شئون 
رفتاری ما با جهان خارج تاثیر می گذاشت. در این یکسال چه 
کردیم؟ وی اظهار داشت: ما نشان دادیم همان گونه که رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در فرمایش روز پنجشنبه فرمودند که ضرورت دارد 
من یکبار دیگر از حمایت هایی که حضرت ایشان از بنده و تیم 
مذاکره از ابتدای کار مبذول فرمودند سپاسگزاری کنم، ما از روز 
اول بحث منطقی کردیم. ظریف تصریح کرد: حرف منطقی زدیم، 
راجع به موضوع صحبت کردیم، فرار از بحث راجع به موضوعات 
نکردیم، در مواضع مان منسجم بودیم، حرکت زیگزاگی و نامنسجم 
دیده نشد، از ابتدا نشان دادیم که می خواهیم به راه حل برسیم 
و نمی خواهیم وقت کشی کنیم.وزیر امور خارجه اظهار داشت: 
می دانید که اصرار بر یکسال و 6 ماه را ما داشتیم، ما گفتیم که 
مذاکرات باید پایان داشته باشد، ما گفتیم که مذاکرات برای مذاکره 
بی معناست. نشان دادیم که جمهوری اسلامی یک طرف مذاکره 

کننده جدی است. 
با زبان بین المللی روشنگری و ابهام زدایی کردیم 

ظریف افزود: همه برخوردهای ما مسوولانه و روشنگر بودیم، 
ابهام زدایی کردیم، با زبان بین المللی صحبت کردیم، با زبانی که 
برای طرف مقابل قابل فهم باشد، بر مبنای آموزه قرآنی که می 
فرماید رسولان هم بر زبان امتشان صحبت می کنند، یعنی شما 
قرار است با زبانی صحبت کنید که طرف مقابل بفهمد، شما با 
خودتان مذاکره نمی کنید. رییس دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: 
با طرفی مذاکره می کنید که می خواهید آن طرف، دیدگاه، نظر، 
منطق، حقانیت، مظلومیت این ملت بزرگوار و مقاومت این ملت 
بزرگوار را درک کند و این کار در این مذاکرات به خوبی انجام 

شد و این همان الگویی است که مقام معظم رهبری فرمودند که 
هر قرار عادلانه و عاقلانه را قبول می کنیم اما زیر بار حرف زور و 
زیاده خواهی نخواهیم رفت. وی گفت: این الان برای طرف های 
مذاکره ما کاملا به عنوان الگوی مذاکراتی دولت تدبیر و امید و 
الگوی مذاکراتی جمهوری اسلامی ایران جا افتاده و مشخص شده 
است. ظریف افزود: بزرگترین افتخار ما این بوده است که از حمایت 
مردم بزرگ ایران برخوردار بوده ایم و برای بنده و دوستانم در تیم 
مذاکره کننده واقعا زحمت اصل مذاکرات بر دوش این دوستان 
عزیز است و من از آن ها تشکر می کنم. وی اضافه کرد: مردم 
خوب ما در تمامی لحظات این مذاکرات همراه ما بودند، من یقین 
دارم حتی منتقدین برای ما دعا کردند و در این شک ندارم. شک 
ندارم آن هایی که تند ترین انتقادات را از ما داشتند، در لحظات 
حساس مذاکرات، در شب های قدر ماه مبارک رمضان و در شب 
های عزیز ماه محرم برای ما دعا کردند؛ این بزرگترین دستاورد تیم 

مذاکراتی ماست. 
حمایت رهبری بزرگترین دستاورد است 

ظریف اظهار داشت: حمایت مقام معظم رهبری، این که آقا 
بفرمایند» تیم مذاکراتی ما حقا و انصافا پایداری می کنند، منطقی 
حرف می زنند و جدی هستند« بزرگترین دستاورد است و من 
امیدوارم این اجماع ملی که در حول مذاکرات هسته ای فراهم 
شده است بتواند ما را تا سرمنزل مقصود نه تنها در این حوزه 
بلکه در همه حوزه های جامعه سیاسی کشور برساند. وزیر امور 
خارجه گفت: دوم این که ما دستاوردهایمان را حفظ کردیم، هیچ 
عقب گردی تا کنون نداشته ایم، ساختار برنامه هسته ای ایران 
در هر تفاهمی همه می دانند که حفظ می شود، دیگر این فقط 
شعار ما نیست، این تفاهم کلی است که ساختار برنامه هسته ای 
ایران حفظ می شود، حرکت رو به جلوی برنامه هسته ای ایران 
تا رسیدن به برنامه صنعتی ادامه خواهد داشت، غنی سازی ما 
ادامه می یابد، برنامه های ما در اراک به صورت جد ی و با اختیار 
جمهوری اسلامی ایران و انشاء الله با همکاری جامعه بین المللی 
و با دسترسی به جدیدترین فناوری های روز پیگیری خواهد شد. 
ظریف اظهار داشت: این مهم است، امروز ما خودمان را ثابت کردیم 
که می توانیم بدون هیچگونه کمکی روی پای خودمان بایستیم، 
اما امروز علاوه بر این که روی پای خودمان می ایستیم می توانیم 
از بهترین دستاوردهای جامعه بین المللی هم استفاده کنیم، می 
توانیم از فناوری پیشرفته جهانی هم استفاده کنیم و این یک 

دستاورد عمده است. 
 امروز مردم دنیا به ایران احترام می گذارند 

رییس هیات مذاکره کننده هسته ای کشورمان گفت: همزمان 
ما برای کشور تولید احترام کردیم، مردم دنیا امروز به ایران احترام 
می گذارند، به روش ما احترام می گذارند و محاسبات دشمنان ما 
به هم ریخته است، محاسبات بدخواهان این مردم و این کشور و 
این نظام به هم ریخته است دیگر تیغشان برش ندارد، دوباره تاکید 
می کنم، 84 درصد جامعه یهودی آمریکا به آقای نتانیاهو یک 
»نه« بزرگ گفتند و این نشان می دهد با همه تبلیغات، با همه 
بازی های سیاسی، چنین روشی )مذاکره ( پاسخ خواهد داد. ظریف 
اظهار داشت: نکته سوم یا گذاره سومی که من خدمت دوستان 
مطرح کردم، تولید امنیت، اقتدار، نفوذ و کاهش آسیب پذیری 
جمهوری اسلامی ایران در اثر این مذاکرات و تغییر فضای بین 
المللی به نفع جمهوری اسلامی ایران است. وی افزود: بنده خدمت 
شما عزیزان ادعا می کنم که بر اثر این مذاکرات، جمهوری اسلامی 
ایران امن تر شده است و دیگر هیچ کس نمی تواند بر طبل جنگ 
علیه این مردم بکوبد؛ تمام فضاسازی های خصمانه علیه این مردم 
فرو ریخته، دنیا فهمیده که می شود با این مردم بر اساس منطق، 
احترام، گفت و گو، درک متقابل و منافع مشترک به تفاهم رسید. 
دیگر کسی برای توهین به مردم ایران مبنای منطقی ندارد

ظریف گفت: برای رسیدن به تفاهم، کسی دیگر نمی تواند بهانه 
تراشی کند، برای توهین به مردم ایران، کسی مبنای منطقی ندارد 
و نمی تواند ادعا کند. امروز تصور چنین ادعایی در جامعه بین 
المللی بی معنا و بی محتواست. وزیر امور خارجه افزود: فضای 
امنیتی علیه جمهوری اسلامی ایران پاشیده است، پروژه امنیتی 
سازی ایران که پروژه ای است که صهونیست ها شاید مقدار هزینه 
ای که در آن کرده اند از حد حساب خارج است، برای همین است 
که برخی همسایگان ما متاسفانه و صهیونیست ها این میزان تلاش 
می کنند که این مذاکرات به نتیجه نرسد چون می دانند چقدر 
سرمایه گذاری کرده اند و چقدر سرمایه گذاریشان هدر می رود و 
دیگر نخواهد نتوانست از این پروژه ایران هراسی، اسلام هراسی و 
شیعه هراسی برای پیشبرد اهداف شومشان استفاده کنند. ظریف 
گفت: امروز بر اثر یکسال و نیم مذاکره گذشته و مهم تر از آن بر اثر 
حمایت و مقاومت مردم بزرگ ایران، معتقدیم توانسته ایم مقاومت 
مردم ایران را تبدیل به یک کالای قابل عرضه در صحنه جهانی 
کنیم، کالایی که برای ما امنیت می خرد، کالایی که برای ما نفوذ 
می خرد، کالایی که برای ما قدرت می خرد، کالایی که از آسیب 
پذیری مردم، کشور و نظام ما می کاهد. این دستاورد بسیار بزرگی 
است. وزیر امور خارجه افزود: احترام ایران افزایش یافته است، امروز 
با هر ایرانی که در سراسر جهان صحبت کنید، می گویند امروز 

از ایرانی بودنمان احساس غرور می کنیم، کاری به خط و ربط 
سیاسی شان ندارد، ایرانی که ممکن بود با طعنه و توهین مواجه 
باشد، امروز با تکریم، با دید منطقی نگریسته می شود و این تغییر 
تصورات و به هم ریختن فضاسازی های دشمنان ایران و انقلاب 

بسیار مهم است. 
عدم موفقیت سیاست های ضد ایرانی در یکسال گذشته 

ظریف اظهار داشت: اما آثار عملیاتی آن این است که امروز 
شما می بینید که قدرت منطقه ای ایران افزایش یافته است، در 
منطقه دیگر نمی توانند علیه منافع ایران وارد شوند، تحولاتی که در 
یکسال گذشته، در کشورهای مختلف منطقه اتفاق افتاد و دیدید 
که سیاست های جهانی دنباله روی سیاست های ضد ایرانی به آن 
شکل که برخی تلاش می کردند آن سیاست ها را جهت دهی 
کنند موفق نشدند، نه در سوریه و نه در عراق. وزیر امور خارجه 
افزود: دیدید که جبهه داعش و جبهه تکفیری ها علیرغم حمایت 
هایی که داشتند به عنوان یک تهدید جهانی شناخته شد. این 
همان جبهه ای بود که تا سال گذشته در سوریه از آن حمایت 
می کردند، مگر داعش فرقی کرده، مگر در ماهیت داعش تحولی 

ایجاد شده است؟ 
شکست پروژه ایران هراسی 

رییس دستگاه دیپلماسی ایران تصریح کرد: تحولی که ایجاد 
شده است در نحوه نگرش به جمهوری اسلامی ایران، اسلام و شیعه 
در منطقه و جهان است؛ این تحول است که باعث می شود بازی 
هایی که امنیت سوز و اطمینان سوز است برای ایران دیگر نتوانند 
وارد آن شوند و از این بازی ها نتوانند استفاده کنند؛ رنگ و لعاب 
این سیاست ها از بین رفته است و مشتریانشان را از دست داده اند، 
ایران هراسی پروژه شکست خورده است. ظریف گفت: فضای رفت 
و آمد به ایران، گفت وگو با ایران و معامله با ایران بسیار باز شده، 
بنگاه های اقتصادی برای آمدن به ایران صف کشیده اند، شرکت 
هایی که سال گذشته در نمایشگاه دوبی شرکت های ایرانی را به 
غرفه شان راه نمی دادند امروز خواهان صحبت با شرکت های 
ایرانی هستند. وی افزود: بنگاه های اقتصادی، اندیشمندان، هفته 
آینده انشاء الله ما سمینار بین المللی جهان علیه خشونت و افراط را 
در ایران برگزار می کنیم، خواهید دید که چه تعداد از اندیشمندان 
و سیاستمداران برجسته جهان برای این اجلاس به تهران می آیند. 

ایران امروز قدرتمندتر، پرنفوذتر
 و آسیب ناپذیرتر از گذشته است 

رییس دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: فضای صحبت در مورد 
ایران و با ایران، تغییر اساسی یافته است و این به نظر من در یک 
کلام، امروز ایران قدرتمندتر، پر نفوذتر و آسیب ناپذیرتر از گذشته 
است و انشاء الله این روند با مقاومت مردم ایران، با ایستادگی مردم 
ایران و با منطق و تعامل و گفت و گو و رسیدن به فهم مشترک 
به شکل تصاعدی افزایش پیدا خواهد کرد. ظریف افزود: چهارمین 
گزاره نگاه به آینده است، آینده به سمت بهتر شدن است و هیچ 
گاه به شرایط گذشته بازنخواهیم گشت، شرایط قابل بازگشت به 
گذشته نیست. ساختار مفهومی که در دنیا علیه ایران در پروژه 
ایران هراسی ساخته بودند درهم شکسته است، ساختمان تحریم 
ها به هم ریخته است و این شرایط قابل تکرار نیست، نمی شود این 
شرایط را به وضعیت قبل بازگرداند. وزیر امور خارجه اظهار داشت: 
سیاست مقام معظم رهبری مبتنی بر اقتصاد مقاومتی، ایران را 
آسیب ناپذیرتر کرده است و از برندگی تحریم ها علیه این مردم هم 
کاسته است وانشاء الله با پیگیری این سیاست که یکی از اولویت 
های دولت است، فشار بر طرف های مذاکره برای رسیدن به تفاهم 
افزایش خواهد یافت. وی اضافه کرد: ضمن این که ما اعتقاد داریم 
طرف های مذاکره ما به این درک رسیده اند که باید با ایران مذاکره 
کنند و رفتارشان هم همین را نشان می دهد، مذاکراتی که 5روز 
سه مقام عالی وزارت خارجه آمریکا، سه روز وزیر خارجه آلمان، دو 
بار وزرای خارجه انگلیس و فرانسه در عرض 2 روز به وین آمدند 
برای این که به نتیجه برسند، حتما این شرایط شرایطی است که 

بازگشت به گذشته را غیر ممکن کند. 
 کسی هم نباید زیادی خوشحال شود و ننویسید »هیچ«

ظریف گفت: البته هر مذاکره ای مخصوصا مذاکره ای که طرف 
مقابل نخواهد امتیازی بدهد، نخواهد از اصولش کوتاه بیاید، البته 
مذاکره یعنی بده بستان، به معنای یک گفت و گوی یک طرفه 
نیست، به معنی تحمیل همه نظرات نیست اما روی اصولمان ایستاده 
ایم و چون روی اصولمان ایستاده ایم، مذاکره فراز و نشیب دارد و 
طبیعی است. وی تصریح کرد: کسی نباید نگران شود که مذاکرات ما 
فراز و نشیب داشته باشد و کسی هم نباید زیادی خوشحال شود و 
ننویسند »هیچ«، این ها طبیعی مذاکرات است، کسی که این چیزها 
را می گوید مذاکره را متوجه نیست؛ بله اگر قرار باشد یا بروید بیانیه 
بخوانید یا بیانیه طرف مقابل را قبول کنید، مذاکره یک روزه یا به 
نتیجه می رسد یا نمی رسد. ظریف گفت: اما اگر قرار باشد مذاکره 
بخواهد به آنچه که محیط تفاهم و درک مشترک و محیط توافق 
است برسد، فراز و نشیب دارد؛ دشوار است و شما یقین داشته باشید 
که هیات مذاکره کننده شما در برابر این دشواری انشاءالله می ایستد 
و با مقاومت و منطق. وزیر امور خارجه افزود: ما هیچ چیزی بیش از 
حقوقمان نمی خواهیم، همه چیز هم معتقدیم که چون سیاست 
هسته ای جمهوری اسلامی ایران بر اساس فتوای مقام معظم رهبری 
و بر اساس محاسبات استراتژیک ما 100 درصد صلح آمیز بوده، 

هست و خواهد بود، برای رسیدن به تفاهم نگرانی نداریم. 
تفاهم برای ما مفید است چون چیزی را از دست نمی دهیم 
ظریف گفت: تفاهم برای ما مفید است و ضرری ندارد، چون چیزی 
نداریم که در تفاهم از دست بدهیم، ما دنبال سلاح نیستم، درست 
است که آن ها می گویند ما نگرانی ها را رفع کردیم، دیگر کسی خطر 
تهدید هسته ای ایران را ندارد، خب بگذارید دلشان را با این خوش کنند 
ما هیچ گاه خطر هسته ای برای کسی نبوده ایم، ما معتقد نیستیم که 
سلاح هسته ای برای هیچ کشوری امنیت زا است. سلاح هسته ای تنها 
امنیت زدا است. وی افزود: بازدارندگی هسته ای مبنای آن دیوانگی 
است، دیوانگی مبنای بازدارندگی هسته ای است، بحمد الله ما ملتی 
عاقل ومنطقی هستیم و انشاء الله با یک چشم انداز روشن، با حمایت 
ودعای مردم، با حمایت مقام معظم رهبری و هدایت ها وحمایت ها 
ریاست محترم جمهوری و با توکل به خدا که تنها قدر قدرت جهان 
خداست، با موفقیت این کار را به پایان خواهیم برد. ظریف خطاب به 
دانشجویان گفت: دوستان! آمریکا قدر قدرت نیست، هیچ کسی، هیچ 
کشوری در دنیا قدر قدرت نیست، یک قدر قدرت لایزال داریم و آن 
خداوند خالق متعال است. با توکل به خدا و استعانت از ارواح طیبه ائمه 
هداه مهدین و شهدای عزیز و با اتکای به قدرت لایزال مردم ایران انشاء 

الله حتما با موفقیت این کار را به پایان خواهیم برد. 

در دیدار مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم  عنوان شد

انتقاد آیت الله سبحانی از تحصیل مادام العمر مبلغان در حوزه قم 
آیت الله علوی گرگانی : 

مدیران ضوابط را بر روابط حاکم کنند 
از مراجع تقلید شیعیان   آیت الله جعفر سبحانی 
از  کشور  مساجد  از  بسیاری  اینکه  وجود  با  گفت: 
وجود روحانیون بی بهره هستند ولی عده ای، محصلان 

مادام العمر در حوزه قم هستند.
این مرجع تقلید روز سه شنبه در دیدار مدیرکل تبلیغات 
اسلامی استان قم با وی، اظهار کرد: با توجه به گزارش های 
از مساجد روستایی و شهری در استان های  رسیده، بسیار 
کشور از وجود مبلغان دینی بی بهره هستند.وی با انتقاد از 
استمرار حضور مبلغان در قم تصریح کرد: حدود ۷0 هزار 
مبلغ دینی در قم حضور دارند که این رویه محصل مادام 

العمر در هیچ جای دنیا وجود ندارد.
این مرجع تقلید بر لزوم تربیت مبلغان توانمند و به روز 
کنار  در  باید  اسلامی  تبلیغات  و گفت: سازمان  تاکید کرد 
اعزام مبلغان، به تربیت مبلغان و خطیبانی در طراز مرحوم 
فلسفی بپردازد.استاد برجسته حوزه با بایسته های تبلیغ دین 
در شرایط کنونی اشاره کرد و افزود: مبلغ دین بودن تنها به 
معنای این نیست که قرآن و حدیث را بلد باشند، بلکه مبلغ 
توانمند باید با تسلط بر آیات قرآن کریم، احادیث و تاریخ 

بتواند این مفاهیم را در لباس روز بیاورد.
آیت الله سبحانی گفت: مرحوم فلسفی 60 سال در تهران 
منبر رفت و دو سال پایانی عمرش منبرش نو بود و چون به 
دریای قرآن و روایات و تاریخ متصل بود، منبرش کهنه نشد. 

امروز جای مرحوم فلسفی در تهران خالی است.وی ادامه داد: 
در زمان ما هم آقای قرائتی 30 سال است که در تلویزیون 
دارد، چون  باز هم مشتری  درس می دهد و صحبت هایش 

متصل به قرآن و روایات است.
این مرجع تقلید با بیان اینکه نباید از توده مردم غفلت 
شود، اظهار کرد: مبلغان توانمند باید نیازهای روز مردم را 

پاسخگو باشند و مردم را اقناع کنند.
وی اظهار کرد: سازمان تبلیغات اسلامی باید مدرسه یا 
باشد و مبلغانی که دارای تن صدای خوب  مرکزی داشته 
و هوشیاری و حافظه بالا هستند و به کتاب، سنت و تاریخ 

توجه دارند را تربیت و اعزام کند.

آیت الله علوی گرگانی گفت : مدیران سعی کنند تا در 
مجموعه اقداماتی که انجام می دهند خواسته های خداوند را 
اجرا کنند و سعی کنند که ضوابط کار برروابط آن حاکم باشد. 
این استاد برجسته حوزه علمیه قم پیش از ظهر دیروز در دیدار 
با  مدیرکل اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم ومعاونین ، با 
اشاره به  اهمیت کار در اداره کل کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: 
وظیفه  شما بسیار سنگین است و ادغام شدن سه وزارتخانه با یکدیگر 
و حجم عظیم شعبه ها  و اداره های زیر نظر شما که به سنگینی کار 
شما افزوده است.وی افزود: سعی کنید تا در مجموعه اقداماتی که 
انجام می دهید خواسته های خداوند را اجرا کنید و سعی کنید که 
ضوابط کار بر روابط آن حاکم باشد ، خداوند در قرآن می فرماید اگر 

حقایق را در کارهای خویش اجرا کنید سبب خیر برای شما می شود. 
این مرجع تقلید شیعیان با تأکید بر جلوگیری از تبعیض میان اقشار 
جامعه بیان کرد: در دین اسلام تبعیضی وجود ندارد و نباید طبقه 
مرفه جامعه دارای جایگاه بالاتری نسبت به افراد نیازمند جامعه باشد 
بلکه باید عدالت رعایت شود. وی با اشاره به تبعیض های صورت 
گرفته در برخی دستگاه ها عنوان کرد: من از عملکرد برخی از وزارت 
خانه ها بسیار دلخور و ناراحت هستم  چون روابط در آن ها حاکم 
است و این زمینه ساز فسادهای میلیاردی در جامعه اسلامی می شود 
که درشان ما نیست.وی با قرائت حدیثی از امام صادق )ع( تصریح 
کرد: امام صادق )ع( فرمودند هرکسی که امور مردم در دستش است 
باید درب آن مکان را باز بگذارد تا مراجعه کنندگان به راحتی مدیر  را 
ببینند و مشکلات خود را مطرح کنند و مدیر آن کار مشکلات مردم 
را حل کند و این اقدام سبب می شود تا در روز قیامت خداوند او را 
از ترس و وحشت نجات دهد.وی با اشاره به مشکلات موجود در 
جامعه اظهار داشت: سعی کنید تا به مشکلات مردم جامعه رسیدگی 
کنید امروز براثر تحریم های دشمن مشکلات زیادی در جامعه وجود 
دارد و درآمد مردم ناچیز است و قیمت اجناس در بازار بالاست که 
سبب می شود تا مردم با مشکلات بسیاری روبرو باشند.مرجع تقلید 
شیعیان خاطرنشان کرد: گرانی نان که ایجادشده مشکلاتی را برای 
مردم جامعه فراهم می کند چون گرانی نان سبب می شود تا بقیه 
اجناس هم گران شود و مردم در سختی و تنگنا قرار بگیرند و شما 

وظیفه دارید تا در برابر این گرانی ها اقدامات لازم را انجام دهید.
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  ایمان : معاون سیاسی امنیتی استانداری قم، گفت: قم باید سهم خود را از بودجه 
زیارت به طور کامل دریافت کند. 

حجت الاسلام علی بنایی' دوشنبه شب در هفتمین جلسه شورای اداری آموزش و پرورش 
در تالار امام رضا)ع( استانداری، اظهار داشت: در مجلس هشتم نمایندگان برای قم ،مشهد و 
شیراز به عنوان شهرهای زیارتی کشور بودجه زیارت تعیین و سپس آن را به تصویب رساندند.

معاون استاندار قم با اذعان به اینکه دولت نهم و دهم این بودجه مصوب مجلس شورای اسلامی 
را به جای تقسیم بین این شهرها بین کل استان های کشور تقسیم کرد،افزود: دولت یازدهم 
باید این مصوبه مجلس را اجرا و سهم قم را به عنوان مهمترین شهر زیارتی کشور پرداخت کند.

وی با اشاره به ضرورت تخصیص بودجه کافی به قم خاطرنشان کرد: این استان به خاطر قرار 
داشتن در محور مواصلاتی 1۷ استان کشور سالانه پذیرای میلیون ها زایر است لذا باید توجه 
ویژه ای به قم شود. بنایی با اشاره به شرایط اقتصادی کشور در سال آینده، اظهار داشت: سال 
گذشته در نیمه آذر ماه و زمان بسته شدن بودجه دولت قیمت بهای نفت در بازارهای جهانی 
بشکه ای 105 دلار بود ولی امسال این رقم به ۷0 دلار کاهش پیدا کرده است لذا بنای دولت 
بستن بودجه سال 94 به صورت انقباضی است.معاون استاندار قم، تصریح کرد: همه دستگاه 
ها و نهادهای اجرایی بویژه آموزش و پرورش باید برنامه ریزی دقیق و کاملی را برای مواجه با 

مشکلات اقتصادی ناشی از کسری بودجه به خاطر کاهش قیمت نفت داشته باشند.

ایمان: مدیرکل آموزش و پرورش قم از اعزام چهارهزار دانش آموز این استان به 
اردوی راهیان نور در مناطق جنگی در دوران هشت سال دفاع مقدس از ابتدای سال 

تحصیلی جدید تاکنون خبر داد. 
'حمید رضا دژاگام' دوشنبه شب در هفتمین جلسه شورای آموزش و پرورش استان در تالار 
امام رضا)ع( استانداری،اظهار داشت: 9 هزار دانش آموز دیگر استان تا دهم اسفند ماه جاری به 
این اردوها اعزام می شوند.وی با اشاره به تغییرات ایجاد شده در مسوولیت اعزام دانش آموزان 
به این اردوها در مقایسه با سال قبل، اظهار داشت: سال گذشته همه این ماموریت بر عهده 
سپاه پاسداران بود، و آموزش و پرورش فقط بحث ثبت نام و هماهنگی جهت اعزام را انجام می 

داد.این مسوول با بیان اینکه امسال بین سپاه پاسداران و آموزش و پرورش نوعی تقسیم کار 
صورت گرفته است،افزود: 50 درصد کار اعزام دانش آموزان را سپاه و 50 درصد را آموزش و 
پرورش انجام می دهدمدیرکل آموزش و پرورش قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به وضعیت نامطلوب فنی و حرفه ای و کار و دانش قم، تصریح کرد: استان قم از نظر شاخص 
های فنی و حرفه ای و کار و دانش عقب ماندگی های زیادی دارد، و در این حوزه دچار بحران 
شده است .وی با اشاره به عدم استقبال دانش آموزان از این رشته ها، تصریح کرد: عدم فضای 
مناسب آموزشی و قرار داشتن دبیرستان های فنی و حرفه ای در حاشیه شهر باعث شده، تا 

دانش آموزان و اولیای آنها تمایلی به تحصیل در این رشته ها نداشته باشند.

معاون استاندار قم :

قم باید سهم خود را از بودجه زیارت به طور کامل دریافت کند 

مدیرکل آموزش و پرورش  استان قم :

چهار هزار دانش آموز قمی به اردوهای راهیان نور اعزام شدند 

ایمان : رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با ابراز 
تاسف از وضعیت کنونی بهداشت و درمان در این 
درمان  و  بهداشت  حوزه  وضعیت  گفت:  استان، 
شایسته استان قم با این جایگاه برتر علمی در جهان 

اسلام نیست. 
»ابوالفضل ایرانی خواه « روز سه شنبه در آیین افتتاح 
ساختمان مکمل دانشکده پزشکی دانشگاه علوم پزشکی 
قم، افزود: استان قم مهد علم در جهان اسلام است و به 
فراخور همین ویژگی ها باید امکانات بهداشتی و درمانی 

این استان توسعه یابد. 
وی اضافه کرد: متاسفانه برای استانی با جایگاه قم و با 
جمعیت شناور 20 میلیونی که هر ساله به این شهر مقدس 
مشرف می شوند، تنها یک بیمارستان استاندارد وجود دارد. 
وی با اشاره به ملاقات خود با آیت الله مکارم شیرازی، 
گفت: مسائل و مشکلات در حوزه بهداشت و درمان استان 
قم به اندازه ای است که زمانی که این مسائل را برای آیت 
الله مکارم تشریح کردم، این مرجع تقلید به اندازه ای تعجب 
کرد که گویا من در مورد شهری دورافتاده صحبت می کنم. 
وی تصریح کرد: زمانی که اسم قم را در حضور وزیر 
بهداشت می گویم، گویا از صحرای کربلا صحبت می کنم، 
به طوری که دکتر هاشمی سر خود را به علامت ناراحتی 
تکان می دهد و زمانی که وضعیت بهداشت و درمان این 
استان را تشریح می کنم، گویا روضه حضرت قاسم می 
خوانم، به حدی که کم می ماند تا وزیر بهداشت گریه کند. 
وی گفت: متاسفانه برخی مسوولان بیمارستان شهید 
بهشتی را به منزله نماینده کل مراکز درمانی استان قم 
از لحاظ زیرساخت و تجهیزات می پندارند و با این نگاه 

وضعیت مراکز درمانی استان را مثبت قلمداد می کنند. 
وی بیان کرد: با تشریح مشکلات بهداشتی و درمانی 

رفع  مختلف،  جلسات  در  کشوری  مسوولان  حضور  در 
این مشکلات به عنوان یکی از دغدغه های اصلی برای 
این مسوولان مطرح است و امیداریم گام های مثبتی در 
این زمینه برداشته شود. وی با بیان اینکه برای رفع برخی 
از این مشکلات برآورد هزینه و چاره اندیشی شده است، 
بیان کرد: در هفته های آینده جلسه ای با حضور وزیر 
بهداشت و رییس مجلس شورای اسلامی برگزار خواهد شد 
که امیدواریم با اجرای برنامه های کوتاه مدت، برکات این 
اقدامات شامل حال شهروندان شود و آنچه شایسته این 

استان است طی سال های نه چندان دور محقق شود. 
وی گفت: استان قم از نیروی انسانی ووجود اساتید 

برجسته ای برخوردار است که از توانمندی علمی بالایی 
برخوردارند.  وی همچنین گفت: از زمان آغاز ریاست بنده 
در دانشگاه علوم پزشکی قم هرگز در تصمیم گیری ها 
تک روی صورت نگرفته است و همواره خردورزی جمعی از 

اصول کارهایمان بوده است. 
ایرنا، ساختمان مکمل دانشکده پزشکی  به گزارش 
 300 بر  بالغ  مساحتی  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه 
مترمربع، شامل فضاهایی از جمله دو کلاس 50 و 60 
نفره، سالن و سایت اینترنت، مخزن کتابخانه، چهار اتاق 
با  اداری و بهینه سازی نمازخانه و سلف می باشد که 

حضور مسوولان این دانشگاه افتتاح شد. 

نامحرمانه

اخبار

مخالفت آیت الله وحید با راهپیمایی از حرم تا جمکران
 گفته می شود : آیت الله العظمی حسین وحید خراسانی از مراجع تقلید شیعیان خواستار برگزاری 
عزاداری باشکوه در اربعین حسینی)ع( در حرم مطهر حضرت معصومه)س( شده است .به گزارش مهر،  ایشان 
در تذکری به مسئولان استان خواستار لغو راهپیمایی از حرم تا جمکران در روز اربعین شده و بر برگزاری 

باشکوه عزاداری در حرم مطهر حضرت معصومه)س( تأکید کرده  است.

 وزیر علوم :نگاه امنیتی  باید در دانشگاه ها منتفی باشد
گفته می شود: محمد فرهادی وزیرعلوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه دانشجویان باید به 
دورازکشمکش های جناحی در عرصه های مختلف فعالیت داشته باشد تاکید کرده است: نباید اجازه دهیم 
دانشگاه در تور تفکر یا جناح سیاسی خاصی گرفتار شوند زیرا تحقق این امر موجب کاهش تنش در دانشگاه ها 
می شود. باید نگاه امنیتی در دانشگاه ها منتفی باشد.  وی افزوده است :محیط دانشگاه نباید طوری باشد که 
ایجاد خوف و وحشت کند بلکه دانشجویان باید بتوانند در قالب تشکل ها، کرسی های آزاد اندیشی حرفشان را 
بزنند. بنابراین باید تلاش کنیم محیط  دانشگاه، محیطی آرام برای حضور پررنگ و فعال دانشجویان باشد. چرا 

که این موضوع درنهایت به نفع کشور خواهد بود و جلوگیری از انحرافات را در پی خواهد داشت.

قرائتی: با ازدواج دانشجویی مخالفم  
گفته می شود: حجت الاسلام محسن قرائتی رئیس ستاد اقامه نماز کشور با بیان این که »باید در مسیر 
آسان شدن ازدواج  گام برداریم« تأکید کرده است: من با ازدواج دانشجویی مخالفم و معتقدم که ازدواج ها 
باید دبیرستانی شود. وی بر لزوم ایجاد ستاد ازدواج در کشور تأکید کرد و گفته است: شهرداری ها سالن هایی 
را در راستای ازدواج آسان جوانان احداث کنند. قرائتی با تأکید بر این که »باید مشکلات پیش روی ازدواج را 

برداشت« گفته است: ازدواج ربطی به تحصیل ندارد.

تکذیب همکاری ایران با ائتلاف در بمباران داعش 
گفته می شود: سردار سید مسعود جزایری معاون ستاد کل نیروهای مسلح ، درخصوص برخی اخبار 
رسانه های خارجی که به نقل از مقامات دفاعی آمریکا مدعی همکاری جنگنده های ایرانی با ائتلاف آمریکایی 
در بمباران مواضع داعش شده بودند، گفته است: جمهوری اسلامی ایران، آمریکا را مسبب ناآرامی ها و 
مشکلات عراق و نیز اقدامات تروریستی گروهک داعش می داند و بر این باور است که چنانچه طراحی و 
حمایت های آمریکا و ارتجاع منطقه نبود، امروز جهان شاهد تخریب زیرساخت  شهرها و روستاها و نیز کشتار 

فجیع مردم در سوریه و عراق توسط تروریست ها نبود.

 لاریجانی : حزب های بادی مفید نیستند
گفته می شود: علی لاریجانی رئیس مجلس  در برنامه نگاه یک شبکه اول سیما در پاسخ به سوال مجری 
مبنی بر اینکه آیا می خواهید حزب تشکیل دهید تائید می کنید ؟ گفته است: ما زن و بچه داریم! مدافع 
تشکیل حزب هستم و معتقدم برای پایداری دموکراسی حضور احزاب قوی و با مرام لازم است .وی با اشاره به 
اینکه قبلا حزب جمهوری اسلامی حزب کاملی بود و مرام داشت گفته است: حزب جمهوری اسلامی حزب 
با اصل ونصب و ریشه دار بود.لاریجانی افزود ه است: حزب های بادی مفید نیستند حزب باید تربیت کار و 
برنامه تولید کند .رئیس مجلس گفت : هنوز به این فکر نرسیدم که حزب تشکیل دهم اما اگر احساس کنم 

که با وجود من کمک به حزبی می شود حتما این کار را می کنم .

 خباز :هاشمی و خاتمی زیر هرلیستی را امضا کنند رای می آورد 
 گفته می شود: محمد رضا خباز معاون تقنینی معاونت پارلمانی ریاست جمهوری گفته است:عقیده بنده 
این است که اگر مجموع اصلاح طلبان یک لیست واحد شوند و در زیر آن را آقایان هاشمی و خاتمی امضا 
کنند، یقینا مردم به آن لیستی رای خواهند داد که این دو بزرگوار زیر آن را امضا و تاکید کرده اند. چرا که این 
آقایان از یک محبوبیت بالایی در بین مردم برخوردارند. هرچند بسیاری از حرف های ما رنجیده خاطر می 

شوند، ولی واقعیت جامعه این را می گوید.

 سعید جلیلی : حصر ربطی به فتنه ندارد 
گفته می شود: سعید جلیلی عضو شورای عالی امنیت ملی درباره حصر گفته است: حصر ربطی به 
فتنه ندارد، فتنه در سال 88 اتفاق افتاد اما حصر پس از آن بود، کسانی که از آن ها به عنوان سران فتنه یاد 
می شود افرادی هستند که یک سال بعد حصر شدند، چون دیدیم که این افراد در حال شکل دهی فتنه 

جدیدی هستند..

انحلال یک بانک  خصوصی
گفته می شود: عزت الله یوسفیان ملا نماینده مردم آمل و عضو ناظر مجلس در ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی گفته است: بانک مرکزی طی روزهای آینده یکی از بانک های خصوصی را منحل می کند، در 
همین زمینه بانک مرکزی با تمام توان جلو آمده و می خواهد یک بانک خصوصی را به دلیل تخلفات ببندد.

وی درباره علت تصمیم بانک مرکزی برای انحلال یکی از بانک های خصوصی اظهار داشت: علت این اقدام 
تخلفات بانک است، تخلفات بانک زیاد است که فعلا مورد به مورد اعلام نمی کنیم البته من فعلا اسم بانک 

را نیز نمی توانم بیان کنم. 

کفش سفیر قطر عامل بحران در فرودگاه قاهره! 
گفته می شود : حمد سیف بوعینین سفیر قطر بعد از گذراندن مراحل پرواز به گیت عبور رسید اما 
هنگام عبور، دستگاه کشف فلزات چندین بار بوق زد از این رو افسر امنیتی از او خواست کفش هایش را از پا 
در آورد؛ اما سفیر بازجویی شخصی را نپذیرفت و سفرش را لغو کرد.بوعینین دفتر وازرت خارجه در فرودگاه 
قاهره را در جریان گذاشت و با ترک فرودگاه بار دیگر به داخل شهر بازگشت.البته سفیر قطر دوباره ساعت 
یازده ونیم شب به فرودگاه بازگشت و به خارطوم سفر کرد ؛ اما رسانه های مصری در باره سرنوشت کفش این 
دیپلمات قطری هنگام خروج از فرودگاه برای بار دوم گزارشی منتشر نکرده اند.این اولین بار نیست که مقام 
های امنیتی فرودگاه قاهره از سفر اتباع قطر به دلیل وجود مشکلات امنیتی جلوگیری می کنند چنانکه طی 

ماههای گذشته از ورود تعدادی از اعضای خاندان حاکم قطر به مصر ممانعت شده است.

حیات پور: دایی جزو گزینه های صبا نیست 
گفته می شود :علی حیات پور سرپرست تیم فوتبال صبای قم در مورد اینکه از علی دایی هم به عنوان 
یکی از گزینه ها نام برده می شود  گفته است: فکر نمی کنم دایی جزو این گزینه ها باشد. به هر حال باید منتظر 
بمانیم و ببینیم انتخاب هیأت مدیره باشگاه چیست. شاید سرمربی ای انتخاب شود که جز گزینه ها هم نیست.

فرماندار قم:

ادارات قم به درخواست برگزار کنندگان 
کنگره ضدتکفیر تعطیل نشد

 ایمان :فرماندار قم گفت: با توجه به درخواست برگزارکنندگان کنگره جریان های افراطی و 
تکفیری از دیدگاه علمای اسلام، وزیر کشور و استاندار تنها برخی از محدودیت های ترافیکی 

در استان اعمال شد و هیچ اداره و نهادی تعطیل نشد.
رضا سیار در هفتمین جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم که در سالن امام رضا )ع( فرمانداری 
قم برگزار شد با اشاره به برگزاری کنگره جریان های افراطی و تکفیری از دیدگاه علمای اسلام اظهار کرد: 
برخی از مردم گمان می کردند در دو روز برگزاری کنگره ادارات و نهادها تعطیل خواهد شد. وی افزود: با 
توجه به درخواست برگزارکنندگان کنگره جریان های افراطی و تکفیری از دیدگاه علمای اسلام، وزیر کشور 
و استاندار تنها برخی از محدودیت های ترافیکی در استان اعمال شد و هیچ اداره و نهادی تعطیل نشد. 
فرماندار قم با اشاره به اینکه 300 نفر از علمای جهان اسلام در این کنگره حضور داشتند گفت: شهروندان 
قمی با توجه به اطلاع رسانی ها در دو روز برگزاری کنگره جریان های افراطی و تکفیری از دیدگاه علمای 
اسلام با شهرداری و استانداری قم همکاری لازم را داشتند. سیار تصریح کرد: سپاه علی بن ابیطالب )ع( 

از مهمترین نهادهای کمک کننده به کنگره جریان های افراطی و تکفیری از دیدگاه علمای اسلام بودند.

معاون توسعه مدیریت و منابع انساني استاندار قم:

قم در ترویج فرهنگ اقامه نماز باید الگو باشد
ایمان: معاون توسعه مدیریت و منابع انساني استاندار قم در بازدید از مساجد و نمازخانه 

هاي بین راهي استان گفت: قم در ترویج فرهنگ اقامه نماز باید الگو باشد.
علي اکبر مرتضایي قهرودي در جریان بازدید پیش از ظهر دیروز خود از مساجد و نمازخانه هاي بین 
راهي مسیر قم-سلفچگان که تعدادي از مدیران دستگاه هاي ذیربط نیز حضور داشتند اظهار داشت: این 
بازدید به منظور بررسي و ارزیابي وضعیت نمازخانه هاي واقع در مسیرهاي برون شهري انجام مي شود. 
معاون استاندار قم با بیان این که نمازخانه هاي بین راهي استان از شرایط خوبي برخوردار هستند، بر 
استمرار و دائمي بودن این بازدید ها تاکید کرد و گفت: مدیریت عالي استان، تاکید ویژه اي به مسأله نظارت 

مستمر و کیفي بر نمازخانه هاي عمومي سطح شهر و محورهاي برون شهري دارند. 
مرتضایي با اشاره به این که در مورد نواقص مشاهده شده توسط اکیپ ارزیاب، تذکرات لازم به مسولان 
رستورانها و متولیان مساجد و نمازخانه هاي بین راهي داده شد، افزود: تلاش مي کنیم تا با رفع نواقص 
و تجهیز نمازخانه ها به وسائل و امکانات ضروري، میزان رضایتمندي مسافران و نمازگزاران را افزایش 
دهیم. رئیس ستاد اقامه نماز استانداري قم همچنین توجه به زیبایي و آراستگي محیط هاي اقامه نماز، 
نظافت سرویس هاي بهداشتي و تامین امکانات سرمایشي و گرمایشي مورد نیاز نمازخانه هاي عمومي 
را از جمله موضوعات مورد تاکید در این بازدید عنوان و خاطرنشان کرد: قم در ترویج فرهنگ اقامه نماز 

باید الگو و نمونه باشد.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

وضعیت بهداشت و درمان قم در شأن اين استان نیست
اخبار

جانشین نماینده ولی فقیه در سپاه قم: 

زن در کشور ما همواره نماد مقاومت 
بوده است 

ایمان: جانشین نماینده ولی فقیه در سپاه قم گفت: زن در 
کشور ما همواره نماد مقاومت بوده است و امروز نیز به مقاومت 

زنان کشورمان در برابر جنگ نرم نیازمند هستیم. 
حجت الاسلام احمد ولی زاده روز سه شنبه در همایش بسیجیان 
زینبی در بوستان نرگس قم ، افزود: امروز سنگر مقاومت تغییر یافته و 
جنگی نوین و ریشه کن در عرصه اعتقادی و فرهنگی برای ما ایجاد شده 
است و اگر عنصر مقاومت زنان ما موجود نباشد شاهد تربیت مردانی 
از 160 شبکه ماهواره ای  بیان داشت: بیش  بود.وی  مجاهد نخواهیم 
فارسی زبان که درتوسط منافقین و ضد انقلاب ایجاد شده اند از ایجاد هر 
گونه برنامه ای برای تخریب اعتقادات و فرهنگ مردم ما دریغ نمی کنند 
و مردان و زنان ما در مقابله با آن ها تکلیف بالایی دارند.وی همچنین یکی 
از تلاش های دشمن را فروپاشی خانواده ها از طریق فعالیت شبکه های 
ماهواره ای ذکر کرد.ولی زاده بیان داشت: زنان ایران اسلامی همواره نشان 
داده اند که با شجاعت، مقاومت، ایستادگی و با صبر و تحمل در عین دین 
باوری در پرورش زنان و مردان جامعه اسلامی نقش خود را به خوبی ایفا 
کرده اند.ولی زاده ادامه داد: امروز جامعه غربی به زن مانند وسیله ای 
برای تبلیغ کالا نگاه می کنند و این که آنان از حقوق زنان دم می زنند 
چیزی جز دروغ نیست.وی ابراز داشت: انقلاب اسلامی با پرچمداری امام 
راحل هویت تازه ای در قالب اسلام ناب محمدی به جامعه زنان بخشید 
و شیرزنانی در عرصه انقلاب اسلامی بروز پیدا کردند که در عرصه های 

مختلف درخشیدند.

معاون روابط عمومی سپاه استان قم:

یادمان زنان شهیده استان قم 
در بوستان نرگس رونمایی شد

ایمان: یادمان زنان شهیده استان قم طی مراسمی با حضور 
فرماندهان سپاه ، جمعی از مدیران شهری و زنان بسیجی در 

بوستان نرگس قم رونمایی شد.

در حاشیه  ابی طالب)ع(  ابن  علی  امام  روابط عمومی سپاه  معاون 
رونمایی از این یادمان در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت:  این یادمان 
به منظور پاسداشت نام و یاد زنان شهیده استان قم و ترویج فرهنگ 
ایثار و شهادت احداث شده است.افشین گودرزی،  ابراز کرد: این یادمان 
با استفاده از کتیبه های سفالی احداث شده و امور فنی و هنری آن بر 
عهده جمعی از هنرمندان اصفهانی بوده است.معاون روابط عمومی سپاه 
استان قم ادامه داد: توجه به موضوع زن و مقاومت مهمترین موضوع مورد 
اشاره در این یادمان می باشد که با همکاری سازمان بسیج جامعه زنان و 
سازمان زیباسازی شهرداری قم ایجاد شده است. افشین گودرزی افزود: 
سازمان بسیج جامعه زنان کشور اخیرا اقدام به نصب یادمان زنان شهیده 
در نقاط مختلف کشور کرده است و خوشبختانه امروز یکی از این یادمان 
ها در قم مورد رونمایی قرار گرفت. وی در پایان تصریح کرد: یادمان زنان 
شهیده استان قم در مقابل درب ورودی بوستان نرگس قرار داده شده 
است و بانوان قمی به هنگام ورود به بوستان می توانند از آن بازدید به 

عمل آورند.

مسئول سازمان بسیج جامعه زنان استان قم خبر داد؛
فعالیت 1۴0 هزار خواهر بسیجی در قم

 ایمان: مسئول سازمان بسیج جامعه زنان سپاه امام علی بن 
ابی طالب)ع( از فعالیت 1۴0 هزار خواهر بسیجی در 150 پایگاه 

بسیج در سطح استان قم خبر داد.
لیلا  حیدری در همایش بسیجیان زینبی که پیش از ظهر دیروز در 
بوستان نرگس برگزار شد، طی سخنانی اظهار داشت: بیش از 140 هزار 
خواهر بسیجی در سطح پایگاه ها، حوزه ها و کانون های بسیج مشغول 
موتور  را  بسیج خواهران  در عرصه های مختلف هستند. وی  فعالیت 
حرکت فعالیت های اجتماعی دانست و ابراز کرد: به برکت انقلاب اسلامی 
جهت توسعه و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت زنانی ظهور کردند که می 
توانند جهاد اجتماعی و جهاد در خانواده را اجرایی کنند حیدری در پایان 
از رونمائی یادمان زن و مقاومت خبر داد و افزود: اقدامات مقدماتی یادمان 
زن و مقاومت از دو ماه پیش در قم و سایر شهرهای کشورشروع شده 
و با همکاری مهندسی سپاه، شهرداری، مسئولین بوستان نرگس و دیگر 

نهادها  در قم به ثمر نشست. 

به همت سازمان بسیج جامعه زنان استان قم؛

همایش بسیجیان زینبی در قم
 برگزار شد

 ایمان: همایش بسیجیان زینبی پیش از ظهر دیروز به همت 
سازمان بسیج جامعه زنان سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( در 

بوستان نرگس)س( برگزار شد.
درهمایش بسیجیان زینبی که پیش از ظهر دیروز در سالن ورزشی 
بوستان نرگس)س( برگزار شد، ظهیری، رئیس مجمع بسیج جامعه زنان 
کشور طی سخنانی با اشاره به رونمائی از یادمان زن و مقاومت در استان 
قم اظهار داشت:  اصل بحث رونمائی در مجمع عالی بسیج جامعه زنان 

کشور تصویب و در استانها یکی پس از دیگری اجرا شد. 
مدیر کل امور زنان استانداری قم، بوستان نرگس را که مزین به نام 
مقدس مادر امام زمان)ع( است بهترین مکان برای نصب یادمان زن و 
مقاومت در قم دانست و ابراز کرد: در بوستان نرگس هر روزه حضور 
گسترده بانوان را داریم و بهترین مکان برای نصب این یادمان، همین 

مکان بود. 
وی ابراز امیدواری کرد: با حمایت های استاندار و مجموعه شهرداری 
فرهنگسرایی تحت عنوان فرهنگسرای زنان و خانواده در قم تاسیس شود 
تا بتوانیم فعالیت های فرهنگی، علمی و ورزشی بانوان را درآنجا به صورت 

متمرکز داشته باشیم .
رئیس مجمع بسیج جامعه زنان کشور با اشاره به اینکه زنان ما نیمی از 
پیکر جامعه هستند که موثر در آرامش نیمی دیگر از جامعه بوده و افزود: 
ما افتتاح پایگاه بسیج از حوزه مقاومت 4 در بوستان نرگس)س( خواهیم 
داشت که با این امر انشاالله بتوانیم ترویج معروف و نشر ارزش های والای 

دفاع مقدس را در این منطقه به خوبی و بهتر انجام دهیم. 
شایان ذکر است لیلا حیدری، مسئول سازمان بسیج جامعه زنان 
ولی  نماینده  زاده جانشین  ولی  احمد  الاسلام  قم و حجت  استان  
این  سخنرانان  دیگر  از  طالب)ع(  ابی  بن  علی  امام  سپاه  در  فقیه 

همایش بودند.

شنيدن گوش، با وجود غفلت دل 

سودى نمی بخشد.

موضوع مناقصه یک مرحله ای: خرید لوازم و اجرای فیبر خاکی شکوهیه و منظریه 
و ...

مهلت خرید اسناد: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 93/9/18 
مهلت تحویل اسناد: تا پایان وقت اداری روز دوشنبه مورخ 93/10/1 

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: 58/800/000 ریال
تاریخ بازگشایی پاکتهای الف و ب: راس ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 93/10/3 

تاریخ بازگشایی پاکتهای ج: پس از ارزیابی فنی - بازرگانی و تعیین صلاحیت شرکت 
کنندگان در مناقصه

طریقه تهیه اسناد مناقصه: 
روش اول: واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام شماره 1343343331 نزد بانک مرکزی 
قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به اداره تدارکات این شرکت واقع در بلوار 15 خرداد، 

نرسیده به فلکه شهید محلاتی، طبقه اول - اتاق 20۷
روش دوم: ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 3۷230962 

که در این صورت اسناد به آدرس ذکر شده در برگ درخواست پست پیشتاز خواهد شد.
 www.tcq.ir روش سوم: مراجعه به سایت اینترنتی

محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شرکت به آدرس فوق می باشد.
متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 3۷234555 
)واحد قراردادها( و 3۷۷۷1919 )واحد توسعه( تماس حاصل و یا به آدرس اینترنتی ذیل 

مراجعه فرمایند. بدیهی است این شرکت در رد قبول یک یا کلیه پیشنهادت مختار است. 

مناقصه گزار : 

شرکت مخابرات استان قم

EMAIL: TADAROKAT@QOM-TELECOM.IR
WWW.QOM-TELECOM.IR

شرکت مخابرات استان قم

آگهی مناقصه عمومی شماره 794 ق 93 - نوبت دوم

یک شرکت بازرگانی معتبر 

استخدام می کند
کارشناس فروش/ کارمند اداری خانم
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